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S PRVE SEJE IZVRŠNEGA ODBORA OKRAJNEGA ODBORA SZDL 

Nikakor ne enkratne ali 
zgolj akcijske naloge 

Dne 10. januarja so se člani izvršnega odbora pri 
Okrajnem odboru SZDL sestali na prvi seji in obdelali 
zaključke zadnje okrajne konference Socialistične .zveze, 
program dela okrajnega odbora in njegovih komisij ter 
proračun SZDL in drugili družbeno-političnili organizacij. 
Ugotovili so, da so zaključki napotilo za delo v daljšem 
obdobju, nikakor pa ne samo spodbuda za enkratne ali 
akcijske naloge. 

Zato predvideva pro-
[ram dela okrajnega odbo-
a S Z D L , da b i v februarju 
tajprej anal iziral i delo 
nladine v d r u ž b e n i h orga-
lizacijah i n d ruš tv ih . Z 
fnalizo b i poglobil i ugoto-
ritve, k i j i h je na svoji zad-
t j i seji glede tega vpraša-
tja sprejel O K Z K S . 
Jstrezne naloge čaka jo tu
li komisi jo za d r u ž b e n e 
»rganizacije i n d ruš tva , k i 
)o s sodelovanjem O K 
LMS in drugih prizadetih 
>ripravila to analizo. 

V marcu bo seja okraj-
lega odbora posvečena ob-
;ežni problemat iki šo ls tva 
novo finansiranje, vloga 
iolskih odborov p r i uprav-
janju šols tva , delež šol
skih kolektivov p r i del i tvi 
sredstev za osebne dohod-
te i n pod.). Analizo bo pr i 
j a v i l a komis i ja za družbe-
10 upravljanje. 

Apr i l ska seja bo posveče-
:ena v p r a š a n j u : kako de-
ajo krajevne organiza-
iije S Z D L v okraju. Anal i-
:a organizacijske komisi je 

bo zajela predvsem metode 
dela krajevnih organizacij 
in j i h pr imerjala s predvi
devanji o vlogi S Z D L v luči 
nove ustave. Če naj bo kra
jevna organizacija S Z D L 
na jmočne j š i pol i t ični regu
lator v bodoč i krajevni 
skupnosti , potem mora 
imeti za to vlogo na voljo 
predvsem ustrezne kadre, 
prostore, sredstva i n nači
ne dela. Pomen krajevne 
organizacije raste s tem, 
ko priteguje vse svoje 
č lane k sood ločan ju o po
l i t i k i v komuni . To pa n i 
lahka i n ne enostavna na
loga. Varjetno bo treba 
opusti t i marsikatero za
starelo metodo dela i n se 
smeleje lotevati novih i n 
ko r i s tne j š ih obl ik pritego-
vanja l judi k dejanskemu 
sood ločan ju . 

I zv r šn i odbor je sklenil , 
da bo v tem č a s u organizi
ral tudi vrsto predavanj i n 
posvetov za posamezne 
sektorje dela. Najprej bo 
na v rs t i š i r ša razprava o 

tezah za novo ustavo, na-

Finansiranje šolstva pred obema 
zboroma OLG 

Predsednik okrajnega ljud
skega odbora tovariš Niko 
Selopavlovič je sklical 23. 
ikupno sejo obeh zborov 
>krajnega ljudskega odbora 
S'ovo mesto, ki bo jutri, 19. 
januarja, ob 9. uri v prosto
rih Doma ljudske prosvete v 
Novem mestu. Na dnevnem 
redu je najprej poročilo sve-
.a za šolstvo o finansiranju 
šolstva v okraju, nato pa bo 
poročal predstavnik sveta za 
locialno varstvo o prob'emati-
ki varstva borcev NOV in in
validov. Sprejet bo tudi 
predlog o začasnem finansi
ranju okrajnih potreb za pr
vo tromesečje 1963, odborniki 
Pa bodo razpravljali še o 
ustanovitvi okrajnega cest
nega sklada, o premoženjskih 

zadevah, poroštvih, volitvah 
in nekaterih novih imenova
njih. 

Posvet predsednikov 
in sekretarjev 

9. januarja so se zbra'.; 
na posvetovanje predsedni
ki in sekretarji občinskih 
odborov S Z D L . Pogovorili 
so se o organizacijskih 
vprašanj ih in o delu občin
skih odborov S Z D L . Nalo
ge, k; čakajo Socialistično 
zvezo glede razlage in 
sprejema načel nove usta
ve in izdelovanja občinskih 
statutov, bodo terjale vskla-
jeno delo Social ist ične zve
ze v okraju. 

menjena predvsem polit ič
nemu akt ivu v okraju. 
Podpreti bo treba napred
ne težnje, da bodo dobile 
mesto v komunskih statu
t ih. Krajevne organizacije 
S Z D L bodo poskrbele za 
to, da bodo v statutih ko
mun vsi občan i zajeti -kot 
akt ivni ustvarjalci d ružbe . 

Sekcije za zunanjepol i t ič
na v p r a š a n j a bodo izme
njale dosedanje izkušnje 
v zače tku februarja. Lahko 
bodo poživile delo tudi 
tam, kjer s i glede osnovnih 
organizacijskih v p r a š a n j 
dela teh sekcij še niso na 
jasnem. 

Uspehi stanovanjskih 
skupnosti so v glavnem 
dobri , vendar precej raz
lični. Zato bo posvetova
nje o n a č r t i h , pr i jemih i n 
nač in ih dela lahko pripo
moglo k medsebojnemu 
spoznavanju i n kor i ščen ju 
dobr ih izkušenj med stano
vanjskimi skupnostmi. Po
trebne podatke bo zbrala 
komisi ja za d r u ž b e n o u-
pravljanje. — Izvršn i od
bor je nadalje med drug im 
ocenil, da b i lahko s sred
stvi , k i j i h imajo v okraju 
za taborjenja i n letova
nja, organiziral i znatno 
več kot smo doslej. Zato 
bo komis i ja za organizaci
je i n d r u š t v a izdelala u-
strezno analizo ter pripra
vi la posvetovanje s priza
det imi . 

Da b i dobi l i celoten pre
gled nad stanjem sredstev 
informacij v okraju, bo ko
misi ja za tisk v sodelova
nju z idejno-vzgojno komi
sijo i n izdajateljskim sve
tom Dolenjskega lista or
ganizirala v marcu mesec 
tiska. 

Nalog je torej veliko. Da 
b i j i h lahko uresniči l i , je 
izvršni odbor okrepi l ko
misije z novimi predsedni

k i , nekateri dosedanji člani 
komis i j , k i so z delom pre
obremenjeni, pa bodo raz
rešen i . N a njihova mesta 
bodo imenovani mla jš i i n 
z do l žnos tmi manj obreme
njeni ljudje, k i imajo ra
zen tega tudi posebna na
gnjenja do posameznih 
področ i j dela. 

Izvršn i odbor je na seji 
sprejel tudi p r o r a č u n 
okrajnega odbora S Z D L za 
leto 1962, glede p r o r a č u n o v 
drugih organizacij i n dru
š tev pa je po dal jš i razpra
v i sprejel s tal išča, k i j i h 
bc predelal s predlagatelji 
posameznih p r o r a č u n o v . 

M g . 

V hali B Gospodarskega razstavišča v Ljubljani razstavlja 
tudi naše renomirano podjetje NOVOTEKS svoje najno
vejše proizvode na letošnjem sejmu mode. Kmalu po 
otvoritvi sejma si je izložena blaga tovarne NOVOTEKS 
ogledal tudi podpredsednik Zvezne ljudske skupščine 
tovariš Franc Leskošek-Luka, ki ga vidimo na sliki t 
spremstvu direktorja tovarne tovariša Dolenca. 

Pomoč kolektiva zdravi
lišča v Dol. Toplicah 
Kolektiv uslužbencev in de

lavcev v zdravilišču Dolenj
ske Toplice je v torek skle
nil, da bo pomagal žrtvam 
potresa v Dalmaciji s tem, 
da j im bo poslal svoje dvo
dnevne osebne dohodke. 

ZAPISKI S SOBOTNE SEJE OKRAJNEGA SVETA SVOBOD 

Kliuc do priulacnosti: usehina 
Tehtna in široka razpra

va, ki ji je sledila vrsta 
zaključkov, je posebna zna
čilnost seje okrajnega vod
stva Svobod in PD v sobo
to, 13. januarja. Predmet 
razglabljanja je bil pro
gram dela za letošnje leto. 
Obširen program, grajen 
na dosedanjih izkušnjah v 
delu, daje poudarek trem 
stvarem. 

Opekama v Prečni: 
2 vagona opeke 

V torek zjutraj je opekar
na v Prečni sporočila okraj
nemu odboru Rdečega križa, 
da bo poslala v Dalmacijo 2 
vagona zidne opeke kot po
moč po potresu prizadetim. 
Tudi opekarna v Zalogu bo 
pomagala z gradbenim mate
rialom. 

Uslužbenci Dolenjskega l i 
sta so zbrali 10.750 dinarjev 
in jih oddal; Rdečemu križu 
kot svoj prispevek za priza
dete družine. V torek so za
čel; zbirati denar v mnogih 
sindikalnih podružnicah v 
našem okraju. 

1. Praksa minulih let je 
očitno in dosledno pokaza
la in potrdila, da je v vse
bini kulturno-prosvetne de
javnosti ključ do privlačno
sti, aktivnosti in nadaljnje 
rasti. Društva in posamez
ne aktivnosti, ki so v vse
bini iskale izhodišče, so si 
s tem ustvarile perspektivo 
z najširšim razmahom. To 
velja za večino društev in 
Svobod. Kljub manjšemu 
številu društev, kot jih je 

bilo pred leti (v zadnjem 
času je nekaj društev pre
nehalo z delom), se proces 
približevanja kulture ljud
stvu ugodno razvija, poseb
no tam, kjer se sodelova
nje Svobod in PD z vsemi 
kulturnimi činitelji izraza 
v skrbi za vsebinsko po
glabljanje. Zato vsebina 
dela ni trenutni problem, 
ki bi ga bilo mogoče reše
vati z občasnimi akcijami, 

(Nadaljevanje na 13. str.) 

Kolektiv N0V0TEKSJ je poslal 
v Dalmacijo 200 volnenih odej 

V ponedeljek je kolektiv 
tovarne NOVOTEKS po
slal iz Novega mesta v Ma
karsko 200 volnenih odej, 
vrednih 1,827.000 dinarjev. 
S tem darilom so naši tek
stilni delavci najlepše po
kazali resnično razumeva
nje za nesrečo, ki je priza
dejala pretekli teden kraje 
v Dalmaciji. 

Pomoč za žrtve potresa 

Lai" ^ e .?£ r aJni zavod za napredek gospodinjstva organiziral vrsto strokovnih tečajev 
za d°^ v a I l f , kaci jo delavk v gospodinjskih poklicih. Na sliki: tečaj kuharic šolskih kuhinj, 
ki J e * n " ? " ° s i m ženam in dekletom znanje in prvo stopnjo strokovne izobrazbe za poklic 
»kuh a r uecue kuhinje«. — O nalogah novega Zavoda za napredek gostinstva in gospo

dinjstva berite na 11. strani današnje številke. 

Pomagajmo žrtvam 
potresa v Dalmaciji 

Glavni odbor Rdečega križa Slovenije je pozval 
vse delovne kolektive, družbene organizacije in ob
čane, naj s pomočjo organizacij Rdečega križa takoj 
začno zbirati pomoč za prebivalstvo v Dalmaciji, ki 
je v zadnjem tednu zaradi več kot 100 potresnih 
sunkov utrpelo veliko škodo. Iz prizadetih krajev 
so izselili več kot 10.000 ljudi, izmed katerih so 
premnogi izgubili v ruševinah hiš in stanovanj vse 
svoje premoženje: obleko, perilo, obutev, posodo in 
pohištvo. Po sporočilu Glavnega odbora RK Hrvat
ske je zdaj najbolj nujna pomoč v obleki, obutvi, 
odejah in denarju. 

Okrajni odbor RK v Novem mestu sporoča, 
da je organiziral z b i r a l i š č e za obleko, obutev 
in denar, tako pomoč pa zbirajo tudi vsi občinski 
odbori RK, vse osnovne organizacije RK in vse 
druge družbene ter politične organizacije. 

Da bi bila pomoč čim hitrejša in neposredna, 
naj bi močnejši kolektivi in organizacije pošiljale 
zbrano blago naravnost na naslov: »Stali za postra
dale — Split«, denarna sredstva pa na naslov: 
Narodna banica, ZAGREB, tekoči račun številka 
400-18-9-2. 

POMAGAJMO HITRO IN UČINKOVITO! 
Okrajni odbor Rdečega križa 

zbirajo tudi otroci novo
meške osnovne šole. Tudi 
sindikalne podružnice šte
vilnih podjetij v okraju so 
začele zbirati denarne pri
spevke, vsi občinski odbori 
RK in krajevne organiza
cije RK pa so se lotili ob
sežne akcije za pomoč 
prebivalcem prizadetih kra
jev vzdolž Jadranske obale. 

Tekoči račun Okrajnega 
štaba za pomoč 

v potresnih krajih 
V ponedeljek zvečer je bi

la seja okrajnega odbora 
Rdečega križa, kjer so raz
pravljali o pomoči prebival
stvu Dalmacije. Okrajni od
bor Rdečega križa poziva vsa 
vodstva sindikalnih podruž
nic in šol, da začno zbirati 
prispevke za prizadete pre
bivalce v potresnem območ
ju. Šolarji, člani podmladkov 
Rdečega križa, bodo zbirali 
sredstva v svojih družinah. 
Manjše denarne zneske lah
ko kolektivi in posamezniki 
nakazujejo tudi na tekoči 
račun Okrajnega štaba za 
pomoč: 

Narodna banka, Novo me
sto, številka: 606-11-9-40. 

V R E M E 
od 18. do 28. Januarja 1962. 
Prevladovalo bo suho ozi

roma jasno in mrzlo zim
sko vreme. Neznatne snežne 
padavine bodo verjetno 
okrog 21. januarja, nekoliko 
pomembnejše (s prehodnim 
popuščanjem mraza) — pa 
okrog 26. januarja. 



TREBANJSKE 
NOVICE 

0 NOTRANJI DELITVI DOHODKA 
Zbor proizvajalcev v obči

ni Trebnje je od skupno 
petindvajsetih gospodarskih 
organizacij določil, naj se
dem gospodarskih organiza
cij, k i so na rednem obraču
nu, izdela pravilnik" o delitvi 
čistega dohodka in pravilnik 
o delitvi osebnega dohodka, 
medtem ko naj ostalih osem
najst izdela le pravilnik o 
delitvi osebnega dohodka, 
vendar so dolžna v prvem ozi
roma uvodnem delu pravil
nika prikazati načela delitve 
osebnega dohodka. 

Večina gospodarskih orga
nizacij je za sestavo predloga 
pravilnika imenovala iz čla
nov kolektiva in sindikata 
strokovno komisijo, ki je bila 
zadolžena za pripravljanje 
analize in pripravljalnega po
stopka. Tudi pri občinskem 
ljudskem odboru je bila ime
novana strokovna komisija, 
k i se je zanimala za izdelavo 
pravilnikov in je z nasveti 
pomagala. Tako je dvakrat 
obiskala vsa podjetja in go
spodarske organizacije in 
sproti odpravljala napake, ki 
so se pojavljale. 

Podjetjem, zlasti trgovskim 
in obrtnim, so nudile pomoč 
matične zbornice. Te pomoči 
so se zaradi nezadostnega 
strokovnega kadra podjetja v 
polni meri posluževala. 

Pri izdelavi pravilnikov so 
podjetja naletela na težave, 
zlasti tista, v katerih so bile 
ustanovljene tudi ekonomske 
enote, n. pr. v Tovarni šival

nih strojev na Mirni in Kme
tijski zadrugi Trebnje. Pred-
no so prešli k izdelavi pred
loga pravilnika, je bilo po
trebno v podjetju izvršiti ana
litsko oceno delovnih mest, 
postaviti pravilnike o nor
mah, meriti učinek dela in 
docela ugotoviti finančno in 
ekonomsko zmogljivost pod
jetja ter tržne perspektive. 

Kjer so bili pripravljalni 
postopki izvedeni z vso pri

zadevnostjo, je bil tudi pra
vilnik pravočasno izdelan, 
kolektivi pa so j ih skrbno 
predelali. Tu moramo pouda
riti , da so bili pravilniki v 
občini Trebnje do 31. decem
bra 1S61 vsi izdelani in spre
jeti od DS. 

Zbor proizvajalcev ObLO je 
je imel po razpravi pravilni
kov štiri seje in na zadnji 
seji je 23. 12. 1961 prediskuti-
ral 13 pravilnikov. Glede od-

S SEJE IZVRŠNEGA ODBORA 
SOCIALISTIČNE ZVEZE 

9. januarja je bila seja I z v r š 
nega odbora o b č i n s k e g a odbora 
S Z D L . Na seji smo v glavnem 
razpravljati o p r e d r a č u n i h dru
ž b e n i h organizacij za leto 19C2 
ter o kontnem o b r a č u n u novo
letne jelke. I z v r š n i odbor je 
bil mner.ja, da bodo le tiste 
d r u ž b e n e organizacije prejema
le dotacijo po p r e d r a č u n u , k i 
bodo z realizacijo svojega pro
grama pokazale uspeh na svo
jem p o d r o č j u . 

P r i o b č i n s k e m odboru S Z D L 
je bila ž e v oktobru I9fil osno
vana komisija za novoletno jel
ko. Č lan i komisije so obiskali 
vsa podjetja in ustanove v ob
č in i . Ob z a k l j u č k u zbiralne ak
cije so bita sredstva razdeljena 
na posamezne š o l e in D P M . Na 
vsakega Š o l s k e g a otroka je pr i 
š l o po 2C0 din, na p r e d š o l s k e 
ga pa 50 din. Pr i zbiranju de
narnih sredstev pa nismo pri 
vseh podjetjih naleteli na za
dovoljiv odziv in razumevanje. 
P r i š t e v i l n i h podjetjih smo na
leteli na gluha u š e s a . Pohvale 
vredna je » S e r v i s n a kovinska 
delavnica v Trebnjem, k i je 
kljub nizkim dohodkom in 
kratki dobi obstoja prispevala 
10.000 din, za kar se celotnemu 

kolektivu v imenu otrok lepo 
zahvaljujemo. 

Z a novoletno jelko so prispe
vali (zneski predstavljajo pr i 
spevke od 0,C3 do 0,60 odstotka 
č i s t e g a dohodka podjetij oz. ko
lektivov v lanskem letu!): 

Kmetijs&a zadruga Trebnje 
120.000 din, » D A N A « , Mirna 
50.000 din, O b L O Trebnje 150.000 
din. P e č a r , Trebnje 4000 din, 
H R A S T , Sentlovrenc 5000 din, 
K G P B r e ž i c e 30.000 din, Kroja -
š t v o Trebnje 3000 din, Č e v l j a r 
sko podjetje Trebnje 2000 din, 
Pekarija Trebnje 3000 din, K r e - ' 
men, Novo mesto 3000 din, Me-
soizdelki Mokronog 10.003 din. 

Vodna skupnost Dolenjske 
20.C0O dtn. Telekomun ikajcije, 
Mokronog 5AC0 din, O Z Z S Z , No
vo mesto 40.000 din, Tržar. , Mo
kronog 30.000 din. G r a d i š č e 
Trebnje 16.000 din, Eloktro K r 
š k o 4C00 din. Mizarstvo Trebnje 
7000 din, TSS Mirna 50.000 din, 
Trgovsko podjetje Trebnje 10 
t i s o č din. Mesarija Mokronog 
5000 din, Kino Trebnje 2000 din. 
N a š i izdelki Mokronog 5000 di
narjev, Opekarna Prelesje 10 
t i s o č din, Mesarija Trebnje 101)0 
din, G o s t i š č e Grmada. Trebnje 
30O0 din, Sevrisna kovinska de
lavnica, Trebnje 10.000 dir.. 

stotkov določenih, za osebne 
dohodke in sklade je različ
no: Destilacija alkoholnih pi
jač »Dana« na Mirni jc s pra
vilnikom o delitvi čistega do
hodka določila za sklade 60 
odst., za osebne dohodke pa 
40 odst., medtem ko Tovarna 
šivalnih strojev Mirna nima 
določenega odstotka, ampak 
ga določi po pravilniku z vsa
koletnim gospodarskim načr
tom. Pri tem pa se ne zaveda, 
da bi njihovo skrivnost želel 
spoznati tudi zbor proizvajal
cev občinskega ljudskega od
bora, saj je Tovarna šivalnih 
strojev Mirna podjetje, k i za
posluje -pribl. 240 ljudi in je 
ni prezreti. 

Pri sprejemanju pravilni
kov so kolektivi v večini pri
merov resno sodelovali in tu
di dajali konkretne pripombe, 
saj so se zavedali, da ni vse
eno, kakšen je pravilnik. Od 
njega bo odvisen proizvajal
čev kos kruha po tudi obstoj 
in razvoj podjetja. 

Ivan Longer 

Cestna razsvetljava v Veliki Loki 
Dolgoletna želja stano

valcev Vel ike Loke je bi la 
cestna razsvetljava. M i n i l o 
je že nekaj let, od kar so 
razpravljali na raznih se
stankih o tem. 

Da se takrat ta želja n i 
uresničila, je bilo vzrok po
manjkanje f inančnih sred
stev. Do ponovne razprave 
je pKšlo na zadnjem se
stanku S Z D L v letu 1961. 
Na tem sestanku' so skle
n i l i , da mora dobiti Ve l ika 
L o k a do novega leta cestno 
razsvetljavo. Dobra volja 
domačinov in razumevanje 
vodilnih ljudi na občini v 
Trebnjem je rodila novo 

delovno zmago. Delo je za
htevalo mnogo potov in do
bro organizacijo. P r i tem 
so se najbolj izkazal i : K a 
rel K L E M E N C I C , Lado 
G L I H A in Anton M A R K O -
V l C . T i možje so se še po
sebno izkazali, pa tudi vsi 
domačini so se t rudi l i , da 
bi č imveč prispevali. 

Delo je bi lo končano v 
treh dneh in v V e l i k i L o k i 
je zasvetilo devet e lek t r ič 
nih svetilk. Razsvetljava je 
sad napora vseh ljudi in 
organizacij, k i so prispeva
le svoj delež, za kar se j i m 
domačini ioplo zahvaljuje
jo. Janez Ljubic 

Najvažnejše bo kmetijstvo 
O predlogu perspektivne

ga plana v kmetijstvu tre
banjske občine je 4. januar
ja letos razpravljal plenum 
občinskega odbora S Z D L v 
TreLnjem. Priporočil je, da 
se z njim seznani kar naj
več občanov. Zato pr ičaku
jejo, da bodo volivci na 
zborih, ki j ih bodo v vsej 
občini skl ical i še ta mesec, 
o vsehvprašanj ih ž ivahno 
razpravljali . 

Z ozirom na važnost kme
tijske proizvodnje v občini 
bo na zborih volivcev ob
ravnavan le tisti del per
spektivnega načr ta , k i go
vori o kmetijstvu. "Občani 
naj bi zato s pripombami in 
predlogi že sami nakazali 
reši tev za uspešnejši razvoj 
kmetijstva, saj se bo treba 
v prihodnje še vedno boriti 
proti nazadnjaškemu miš
ljenju velikega kroga samo
stojnih kmetovalcev. Zaradi 
tega naj bi zasebni pridelo
valci upoštevali nasvete 
kmetijskih strokovnjakov, 
krepil i pogodbeno sodelo
vanje, zlasti pa še proizvod
njo tistih pridelkov, k i j i h 
bodo potrebovala družbena 
gospodarstva: predvsem 
krme, telet in pujskov. 

Predlog perspektivnega 
načr ta predvideva tudi ra-
jonizacijo kmetijske proiz
vodnje, to se pravi, da bi 
se kmetovalci na določenem 
področju bavili le s pridel
ki , k i tam najbolj obrodijo. 
Drobno, naturalno proiz
vodnjo pa bi sčasoma opu
sti l i . V perspektivnem ob
dobju bi tako uresničili na
čr tno pogodbeno proizvod
njo na 4.120 ha obdelovalne 
zemlje, kar je 29,7 odstot
kov vseh obdelovalnih po
vršin, zredili 10.000 pujskov 
in okrog 2.000 telet, k i j ih 
bodo po določenem času 
prevzel; in pitali družbeni 
obrati. 

Ena osnovnih nalog bo 
krepitev in večanje d ružbe
nih kmetijskih obratov. 
Kmetijska posestva v obči
ni imajo že zdaj 600 ha ob-
de'ovalne zemlje, do 1965 
pa bodo imela že 1.623 ha. 
To pomeni, da bo treba 
pridobiti še okrog 1000 ha 
družbene zemlje, in sicer 
okrog 200 ha s krčenjem 
gozdov, 800 ha pa z zaku
pom, odkupom, s hidro
melioracijskimi in agrome
lioracijskimi deli i td . na 
področjih Mirenske in Te-

meniške doline. Novi druž
beni obrati bi b i l i v Dol. 
Nemški vasi (okrog 300 ha), 
na Puščavi (300 ha), na pod
ročju Vejerja (300 ha), okre
pil i pa bi že obstoječa druž
bena posestva v M a l i Lok i , 
Mokronogu, na M i r n i in v 
Dobu. Na teh obratih b i p i 
tali okrog 10.000 prašičev in 
2.300 glav goveje živine. 
Kmetijski obrat v M a l i Lo 
ki bi redil še okrog 60 krav 
molznic, tako da bi z njiho

vim mlekom lahko vsakdan 
nakrmil i okreg 600 mladih 
prašičkov. Tone Žibert 

Nepokvarjeno same in vrtnine 
Prav gotovo ste se žc je

zili, če vam je zmrznil 
krompir, če so vam zgnila 

Eni »da«, drugi »ne« 
Nekako pred letom dni so se zaceli razgovori, da bi se 

obe trebanjski trgovski podjetji združ i l i . Predlog za z d r u ž i t e v 
so utemeljevali s tem, da bi novo podjetje hitreje oskrbovalo 
p o t r o š n i k a in da bi bila izbira v e č j a . Pobuda je bila za trebanj
ske razmere vsekakor umestna !m tudi ne prezgodnja. Ze ta
krat pa so se z a č e l e t e ž a v e , ki so se vlekle do d a n a š n j i h dni 
in stvari rjso veliko premaknile naprej. 

Trgovsko podjetje .Gradišče-« pa se je v tem č a s u trdno 
postavilo na no^c in pitcej sumljivo gleda na z d r u ž e v a n j e s 
Š i b k e j š i m partnerjem/, medtem ko so se pri drugem trgovskem 
Podjetju v hipu ogreli za z d r u ž e n o gospodarjenje. In zakaj se 
ga eni branijo, drugi pa so zanj? Zdi se, da so pri » G r a d i š č u « 
6e vse premalo razmislili , kam lahko privede tako ozko gle
danje. Ali h'»čejo s (cm o b d r ž a t i konkurenco (ta je nedvomno 
potrebna) aH pa je vzrok kaj drugega? (Morda s t o l č k i ? ) To naj
bolje vedo v podjetju. Č u d i m o pa se, da o z d r u ž i t v i tnnta 
sindikalna p o d r u ž n i c a , ki je skupna za obe podjetji. (Ali spet 
zato, ker je predsednik sindikata v » G r a d i š č u « ? ) Stvar ne sme 
ostati odprta, zlasti ne zaradi tega, ker d o l o č e n e stvari kar zah
tevajo z d r u ž i t e v . Ne gre Samo za skupno gospodarjenje, čcS 
da je to moda novega gospodarskega sistema, gre predvsem za 
m o č n o trgovsko podjetje, ki naj z bogato izbiro blaga in raz
l i č n i h vzorcev povsem zadovolji p o t r o š n i k a . Z d r u ž e n i podjetji 
oziroma gospodarjenje v dvoje pa bi to nedvomno zmoglo. 

Obe trgovski podjetji so že nekajkrat obiskali predstavniki 
o b č i n s k e g a ljudskega odbora. Njihova ugotovitev glede zdru
ž i t v e je bila podobna tej, k i smo jo pravkar navedli, le da je 
o b č i n s k i ljudski odbor pr i še l do p r e p r i č a n j a , da bo treba pre
skrbeti sredstva. Prostore, v katerih sta oba trgovska lokala, 
bi bilo nujno preurediti, za kar bi morali zbrati okrog 3 rrP-
JJjone dinarjev. Edno to je zdaj ovira prt z d r u ž e v a n j u , vendar 
Jo bo treba (kot k a ž e ) reš i t i s skupnimi m o č m i . Potem bo 
trgovina nemoteno stekla, v o b č i n i pa bo napravljen velik 
korak do popo! nega i z b o l j š a n j a in moderniziranja trgovskih 
lokalov ln do zadovoljive ureditve trgovske m r e ž e . 

UNIVERZA TREBANJSKIH 
OBČANOV 

Ko prideš v Trebnje, se ti pogled nehote ustavi 
na oglasni deski nasproti upravnega poslopja ObLO. 
Tam ljudska univerza vsak teden redno obvešča 
prebivalstvo o novih in zanimivih predavanjih. 
Ljudje vedo povedati, da je največji uspeli doživelo 
predavanje »Atomska bomba ogroža svet«, ki ga je 
poslušalo nad 250 obiskovalcev. Prebivalstvo vsak 
teden nestrpno pričakuje, kaj bo napovedano za 
prihodnji teden. 

To pa ni ves izkupiček, č e bi namreč sešteli 
vse uspehe, bi dobili silno bogato sliko dejavnosti 
ljudske univerze. Samo od 9. novembra lani je 
pripravila 21 predavanj, ki jih jc poslušalo nad 
2500 ljudi. To pomeni, da je bilo vsako predavanje 
dobro obiskano. To pa še ni vse. Ljudska univerza 
je namreč organizirala razen redne tedenske tribune 
tudi šole za starše v Trebnjem, Mokronogu, šent-
rupertu in na Mirni. Vrsto vzgojnih predavanj za 
starše je imel prof. Franc Demšar, ki se je od 
predavateljev še posebno priljubil prebivalstvu. 

Dejavnost ljudske univerze je obsežna in pestra. 
Vodstvo ima v programu šc vrsto strokoynih pre
davanj za neposredne kmetijske proizvajalce in 
predavanja o "hegi in zdravju človeka. V manjših 
krajih, kakor na Čatežu in v Dobrniču, bo ljudska 
univerza pripravila več krajših informativnih pre
davanj o najvažnejših domačih in mednarodnih 
dogodkih. Vsa predavanja bodo spremljana s filmi 
ali diapozitivi, kar bo pritegnilo še več poslušalcev. 

Skratka: v programu trebanjske univerze je 
tudi vključevanje prebivalstva v izobraževalni pro
ces, ki naj da ljudem osnovni napotek za samo
stojno razmišljanje o dogodkih in pojavih. 

Vendar ima ljudska univerza v Trebnjem tudi 
svoje težave. Glavni problem so zadovoljivi, primer
ni prostori. Do zdaj so bila predavanja največ v 
majhnih razredih osnovne šole, zaradi česar je bilo 
na eni strani manj poslušalcev, na drugi strani pa 
predavatelji niso mogli vselej predavanja spremljati 
s filmi ali diapozitivi. I. Z. 

jabolka in s 0 se vam po
kvarile druge zimske zalo
ge. In kaj boste rekli, če 
vam zatrdimo, da boste 
morda prav kmalu teli skr
bi rešeni. Zmajujete z gla
vo: to je nemogoče! 

Pojdite z nami na Mirno 
v »GREDO«, proizvodni 
obrat kmetijske zadruge 
Trebnje. Vrtnarije? Ne! To
ple grede? Ne! Sadjarski 
obrat? Ne! Kaj je torej 
•-Greda«? Precej velika, še 
neometana stavba, v njej 
pa v treh izmenah dela že 
100 deklet. V belih haljah, 
z belimi rutkami na glavah 
sede za mizami in . . . 

Resen, starejši tovariš 
nad njimi jc obratovodja 
Karel Pire. Že vrsto let de
la v živilski industriji. Naj 
nam on razodene skrivnost 
»Grede«. 

— Pred tremi meseci smo 
začeli s proizvodnjo. »Gre
da« je sodobna sušilnica 
sadja in vrtnin, do zdaj je 
veljala okoli 45 milijonov 

dinarjev. Prva dva meseca 
tmo sušili neolupljena, na 
tanke rezine narezana ja
bolka. Vsa smo prodali v 
Nemčijo. Zadnji mesec su
šimo okupljena jabolka. Do 
zdaj smo posušili 50 vago
nov jabolk. Olupljena po
sušena jabolka prodajamo 
na Holandsko. Sproti se 
učimo. Večina deklet jc 
prej delala doma na kmeti
ji. Težav ne manjka. Sadje 
za sušenje mora biti kvali
tetno, prepozno smo ga za
čeli kupovati, ker smo pre
pozno z a č e l i . . . Nimamo še 
skladišč, sadje jc občutlji
vo za mraz, proizvodnja pa 
teče kljub vsemu. Za 15 mi
lijonov Einio posušili v treh 

mesecih, kar obratujemo, 
prodali pa bi šc veliko več, 
če bi le lahko naredili... 

Za dva meseca je še ja
bolk, nato bomo pričeli su
šiti krompir. Tega nam ne 
bo zmanjkalo, saj ga jc v 
Mirenski in Temeniški do
lini dovolj. Kopico novosti 
pa pripravljamo, prebran, 
surov krompir v polivinil-
nih vrečkah, posušen krom
pir, zrezan na rezine, krom
pirjevo moko, posušen rde
či korenček, posušeno čebu
lo, česen, por, zeleno, peter-
šilj, drobnjak, vse v polivi-
nilnih vrečkah. — 

Žlahten okus posušenih 
jabolčnih rezin nam je še 
dolgo ostal v ustih. Ko se 
bodo v naših prodajalnah 
pojavili novi izdelki miren
ske »Grede«, se nc bo nihče 
čudil, če bo gospodinja za
prosila: »Dajte mi 2 kg po
sušenega olupljcnega krom
pirja ter po četrt kilograma 
posušene čebule, česna in 
pcteršilia!« 

Prodajalka ji bo brez be
sed postregla z naročenim 
blagom v polivinilnih vreč
kah, zaposlena gospodinja 
pa bo doma z mnogo manj 
dela kot sicer in v zelo 
kratkem času lahko pripra
vila okusno kosalo. 

»GRADIŠČE« dobi novo 
poslovalnico? 

Poslovalnico trgovskega pod
jetja » S u h a k r a j i n a « v Selih-
Sumberku bo po veej verjetno
sti prevzelo trgovsko podjetje 
» G r a d i š č e « v Trebnjem. T a po
slovalnica n i bila donosna, saj 
Je imela na leto okrog pol mi 
lijona dinarjev prometa in Je 
razen tega dobavljala take 
predmete, k i Jih p o t r o š n i k al i 
n i potreboval ali pa so bi l i 
vzorci p r e v e č zastareli. Zato so 
ljudje iz Sel-Sumberka skoraj 
redno nakupovali v Ljubljani . 
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POROČEVALEC 
K O M U N E 
VIDEM-KRŠKO 

R a z p r a v a o p r a v i l n i k i h 
Zbor proizvajalcev občinskega ljudskega odbora je razen enega sprejel vse doslej predložene pravilnike 

Na seji zbora proizvajalcev 
občinskega ljudskega odbora 
Videm-Krško 9- januarja je 
bilo sprejetih oziroma potr
jenih več pravilnikov o de
li tvi čistega in osebnega do
hodka. Osvojene so bile tudi 
Pripombe komisije zbora 
proizvajalcev za pregled pra
vilnikov o delitvi dohodkov. 

Pr i pregledu pravilnikov 
Splošnega obrtnega podjetja, 
komisija ni ugotov la poseb
nih pomanjkljivosti. Dobro 
so določena načela in osnov
na politika notranje delive. 
Predviden je razpon prejem
kov v razmerju 1:3,2. Najnižja 
obračunska postavka je 
12896 dinarjev najvišja pa 
41.000 dinarjev. 

Zbor proizvajalcev pa je 
imel več pripomb pri pravil
niku gradbenega podjetja 
»Sava«. Razmerje med naj
nižjim in najvišjim delovnim 
mestom je 1:3,7 s čimer se je 
zbor strinjal. Hkrati pa je 
smatral, da je odnos do skla
dov v pravilniku previsok in 
da zadostuje razmerje 90:10. 
Pravilnik sicer vsebuje bi
stvena določila, ki so po
trebna za delitev čistega 
dohodka, vendar so posa
mezna določila težko ra
zumljiva. 

V pravilniku Splošnega 
mizarstva iz Vidma-Krškega 
je lepo določena vrednost 
delovnih mest in način ugo
tavljanja le-teh Določene so 
časovne norme in akordne 
postavke ter upoštevani pr i 
hranki na materialu. Tudi 
obračun dohodkov je dobro 
opisan. Pravilniku je dodati, 
da se kilometrina za lastna 
vozila lahko odobri proti 
predložitvi obračuna. Raz
merje plač je 1:2,8 in znaša 
povprečen mesečni zaslužek 
zaposlenega 20.600 dinarjev. 

Pravilnika Tovarne celulo
ze in papirja »Djuro Salaj« 
sta bila okvirno potrjena s 
tem, da se pooblasti komisija 
za pregled pravilnikov in 
planski oddelek občine, da s 
podjetjem izenači razmerje v 
odnosu do skladov. Pov
prečna mesečna plača v tem 
Podjetju znaša 25.248 dinar
jev. 

Osebni dohodek zaposlene
ga je v Kovinarski zadrugi 
po novem pravilniku odvisen 
od ekonomskega uspeha eno
te, podjetja, vrednosti delov
nega mesta in izvršitve dela 
po učinku. Povprečni mesečni 
čisti prejemki zaposlenega 
bodo znašali 30.000 dinarjev. 
Najnižja plača je v zadrugi 

18.720. — dinarjev, najvišja 
pa 74. 889. — dinarjev. Raz
merje prejemkov je torej 
1:4. 

Pravilnika o delitvi dohod
kov Konfekcije papirja sta 
.»stavljena preveč načelno in 
sta težko razumljiva. V pra
vilniku o delitvi čistega do
hodka n; jasnih določb, kako 
naj bi se člani prizadeval: za 
čimvečjo proizvodnjo, ker v 
pravilniku o osebnih dohod
kih ni tako imenovanih za
četnih osnov vrednosti de
lovnega mesta. V pravilniku 
o delitvi osebnih dohodkov 
nista označeni vrednosti de
lovnih mest vodje tehničnega 
sektorja in vodje komercial
nega sektorja, čeravno ti me
sti obravnava pravilnik o 
delitvi čistega dohodka in ju 
navaja kot vodilna. Popraviti 
je tudi, da nadurno delo na
čelno odobrava upravni od-
boi(. ne pa direktor sam. 
Vodiln; uslužbenci niso po
oblaščeni podpisovati potne 
naloge za direktorja, zato se 
mora to določilo popraviti 
tako, da podpisuje haloge 
predsednik upravnega odbo
ra ali njegov namestnik. 
Razmerje plač v tem podjetju 
bo znašalo 1:4,1 Lahko trd : -
mo, da je ta odnos v pri
merjavi z ostalimi podjetji v i 
sok. 

Pravilnika podjetja »Re
mont s Senovega sta vzorno 
sestavljena, pač pa je obra
čunavanje dohodkov precej 
komplicirano. 

Dobro sta sestavljena tudi 
prav'lnika o delitvi dohod

kov Rudnika na Senovem. 
Osebne donodke ugotavljajo 
ločeno po obračunskih eno
tah. Vrednost delovnih mest 
je določena v točkah in v 
dinarjih -ter znaša razpon 
1:4,5. 

Pravi lrrika Mizarske de
lavnice iz Brestanice sta pr i 
lagojena vsem zahtevam. 
Razmerje plač znaša 1:3,3; 
najvišja obračunska postav
ka: 30.368 dinarjev. V pra
vilniku je opaziti skrbnost 
glede oblike, kakor tud; vse
bine. 

Člani kolektiva Mesnice iz 
Brestanice so sprejeli taka 
pravilnika, k i j -h spodbujata 
k boljši organizaciji In sto
rilnosti dela. Zlasti je po
zitivno določilo, da se dolo
ča vrednost točke na temelju 
plana za t r i . mesece vnaprej 
In se popravi šele na podla
gi ugotovljene vrednosti po 
tromesečnem obračunu. 

Značilnost pravilnikov 
Elektrarne v Brestanici je v 
tem, da bi velik del čistega 
dohodka namenili za osebne 
dohodke. Komisija pa je b i 
la mnenja, da osebn; dohod
ki ne smejo presegati 83 od
stotkov ustvarjenega čistega 
dohodka. Le tako bodo ure
jeni odnosi med skladi pod
jetja in osebnimi dohodki. 
Razpon vrednost; delovnih 
mest je predviden na 1:3,5. 

Razmerje med skladi in 
osebnimi dohodki na Zadruž
nem kmetijskem posestvu 
»Matija Gubec« v Lcskovcu 
je določeno tako: 90 odstot
kov za osebne dohodke, de

set odstotkov za sklade. Raz
merje med zaslužki je 1:2,8. 

Zbor proizvajalcev je spre
jel vse obravnavane pravil
nike, razen pravilnika Kon
fekcije papirja v Vidmu-Kr-
škem; tega bo naknadno ob
ravnaval, ko bodo sprejeli 
vse pripombe, dane na zbo
ru proizvajalcev. Zbor pro
izvajalcev je sklenil, da mo
rajo vsa podjetja predložiti 
svoje pravilnike komisiji za 
pregled pravilnikov do 20. 
januarja. Do sedaj še niso 
dostavile pravilnikov na
slednje gospodarske organi
zacije: obrat Industrije pe
rila v Kostanjevici, obrat 
»Kremena« ' v Kostanjevici, 
Kmetijska zadruga, Trgovsko 
podjetje »Koteks^ in »Peko<, 
Turist hotel »Srcmič«, Čev
ljarstvo, Transport in Kroj 
(vsi iz Vidma-Krškega) ter 
restavracija s Senovega, go
stinsko podjetje »Pod lipo. 
in »Dolomit« iz Brestanice. 

Zbor proizvajalcev je še 
razpravljal o združevanju 
sredstev za gradnjo bolniš
nic v okraju. 

Poklicni šoferji pred preizkušnjo 
V dvorani tovarne celuloze in papirja se je v soboto, dne 

1J. januarja, zbralo 73 poklicnih š o f e r j e v iz o b č i n e V idem-
K r š k o . P o d r u ž n i c a z d r u ž e n j a š o f e r j e v in avtomehanikov j « 
n a m r e č organizirala p r e i z k u š n j o iz znanja prometne vzgoje la 
poznavanja prometnih znakov. Lahko je na to ponosna, saj je 
preizkus opravila prva v Sloveniji. Č e r a v n o u d e l e ž b a nI bila 
obvezna, so vozniki vseeno pr i š l i v velikem š t e v i l u k preiz
k u š n j i . Že l e l i so spoznati svoje znanje. T o spoznanje je bilo za. 
v e č i n o zadovoljivo, nekaj pa j ih je bilo nad svojim znanjem 
r a z o č a r a n i h . 

P r e i z k u š n j a je bila podobna rednim izpitom. N a 36 pisme
nih v p r a š a n j je moral vsakdo odgovoriti v 45 minutah. Dovo
ljenih je bilo n a j v e č 5 napak. Ž e po 20 minutah je nalogo 
reš i l • tremi napakami 26-lctni š o f e r Franc Puntar, k i vozi ž « 
5 let tritonski tovornjak T A M pri E l c k t r o . K r š k o . Tudi ostali 
so naloge z a k l j u č i l i V predpisanem č a s u , le za dva š o f e r j a je 
bil odmerjeni č a s prekratek. Rezultat p r e i z k u š n j e je bi l t a l i š e n : 

Z eno napako so opravili nalogo 4 š o f e r j i , z dvema napa
kama 10, s tremi 13, s š t i r i m i 10 in s petimi t. K a r precej se 
j ih je zmotilo osemkrat ali š e v e č k r a t . P r i pravih izpitih b i 
bilo u s p e š n i h 43 š o f e r j e v , 30 pa bi j ih - k l e c n i l o « ! 

P o d r u ž n i c a z d r u ž e n j a š o f e r j e v in avtomehanikov v V i d m u -
K r š k e m je n a l a š č za p r e i z k u š n j o organizirala C.urni t eča j* 
vendar rezultati p r e i z k u š n j e k a ž e j o , da so nekaterim š o f e r j e m 
taki t ečaj i š e potrebni. 

Močila B i l t t i pele 
je neodložljiva naloga 

DNO IZ KOPRIVNICE 
Ustanovitev š o l s k e zadruge. — 

Nedavno so v šo l i ustanoviti 
folsko zadrugo, ki jo vodi u č i 
telj I var. Kos. V najem so do
bili 60 arov zornije, na kateri 
bodo zasadili črn i ribez, ki ga 
v tem kraju š e ni. Kmetovalci 
so sprejeli ustanovitev zadru
ge z velikim razumevanjem, 
saj so darovali kar 30 vagonov 
hlevskega gnoja. Zadruga š t e j e 
112 č l a n o v . 

Televizijski sprejemnik v š o 
li . — Prebivalci Koprivnice so 
29. novembra p r v i č gledali slike 
r.a televizijskem zaslonu. T u d i 
sedaj radi gledajo televizijski 
program, č e r a v n o p l a č a j o od
rasli po 30 din vstopnine, otroci 
pa po 10 din. Za nabavo tele
vizorja so prispevali pokrovi
telj os-novne š o l e trgovsko pod
jetje - P r e s k r b a « s Senovega 
skoraj polovico, uč i t e l j i na šo l i 
24.000 din. K letijska zadruga 
iz Kozjega pa 2.3.000 din. R a č u 
najo, da bo ostali dolg porav
nala o b č i n a . 

Kulturno-prosvetna dejavnost. 
Prosvetno d r u š t v o -Anton A š 
k e r c « je na proslavi dneva re
publike v Koprivnici uprizorilo 

igro - M a t i « . Pripravljajo pa se 
na igro - M e t e ž . - , s katero se 
bodo v a š č a n o m predstavili v 
februarju. 

Slaba avtobusna zveza s se
d e ž e m o b č i n e . V popoldanskih 
urah ni nobene avtobusne zve
ze v V i d m o m - K r š k i m . K e r vozi 
avtobus S A P iz Celja do Bre
stanice in tam č a k a tri ure na 
vlak. bi bilo dovolj č a s a , da bi 
peljal š e v K r š k o ir. se pravo
č a s n o vrnil . 

Gradnja dvorane. — Ker se
danji š o l s k i prostori ne zado
š č a j o za kulturno-prosvetno in 
d r u ž b e n o dejavnost, so ljudje 
m o č n o zainteresirani na tem, 
da bi folo nadzidali in bi tako 
dobiti tudi prostor za dvo
rano. D . K-

Pošta na Senovem: 
v nove prostore 

Predvidevajo, da se bo upra
va p o š t e preselila v nove pro
store b i v š e g a zdravstvenega do
ma do konca meseca. Prostori 
za p o š t o so v glavnem ž e pre
urejeni, č a k a j o pa š e na izgo-
tovitev o b r t n i š k i h del. 

Osmega januarja so se na 
Senovem ststali predstavniki 
krajevnega odbora S Z D L , d r u ž 
benih in gospodarskih organi
zacij in sveta stanovajske skup
nosti. V e č j i del razprave se je 
n a n a š a l na regulacijo r e š t a n j -
skega potoka. Znano je, da re-
š t a n j s k i potok v e č k r a t poplav
lja. Samo majhen naliv zado
stuje in že je del Senovega pod 
vodo. Tako se je zgodilo tudi 
12. januarja. Ljudje se upravi
č e n o bojijo spomladanskega de
ž e v j a . Zato je zelo v a ž e n sklep, 
izglasovan na tem sestanku, da 
naj O b L O posreduje za č i m 
p r e j š n j o iudelavo regulacijskega 
n a č r t a r e š t a n j s k e g a potoka. 
Prebivalci Senovega p r i č a k u j e 
jo, da bo Dolenjska voduvodna 

Nova pekarna 
na Senovem 

N a Senovem bodo kleine 
prostore zgradbe trgovske
ga podjetja -P re sk rba« 
preuredili za sodobno par
no pekarno. Zmogljivost 
pekarne bo 1500 do 2000 k i 
logramov kruha dnevno. 

Vrednost gradbenih del 
bo znašala pr ibl ižno 7 m i l i 
jonov dinarjev, gradnjo pa 
investira trgovsko podjetje 
»Preskrba« Računajo , da 
bo nova pekarna pričela 
obratovati s 1. aprilom. 

skupnost, ki investira regulaci
jo, u p o š t e v a l a njihove ž e l j e . 
Naj š e omenimo, da so za re-
Kularijo potoka že izdani na
črti in bodo knSalu pr iče l i z 
d c I on k 

13 Na sestanku je bila zani
miva razprava o p o ž i v i t v i de
la stanovanjske skupnosti in 
ustanovitvi ser\ isnih s l u ž ^ Go
vorili so tudi o nastavitvi' taj
nika stanovanjske skupnosti. 
Predlagano j e bilo, da bi sta
novanjska skupnost ustanovila 
servis za popravilo vodovodnih 
naprav, za mizarska, k l j u č a v n i 
č a r s k a dela, servis za š i v i l j s k a 
in k r o j a š k a dela ter za Čev
ljarstvo. P r i č a k u j e j o , da j im 
bo uspelo sporazumno z upra
vo rudnika dobiti za vso ser
visno s l u ž b o prir*:^rne prostore. 

E3 Nadalje je bilo predlaga
no, naj se napravijo obcestne 
naprave še preden bodo polo
ži l i đniffb plast asfalta na ce
sti skozi Senovo. V ta namen 
je bila izvoljena komisija, .k i 
naj bi posredovala investitorju 
predloge za d o k o n č n o ureditev 
ces te. 

Dvorana za družbene 
organizacije 

Dolgoletna ž e l j a č l a n o v d r u ž 
benih organizacij na Senovem 
bo kmalu u r e s n i č e n a . Ze pri
hodnji mesec bo - R e m o n t « na 
Senovem preuredili kletne pro
store krajevnega urada v dvo
rano, k i bo i z r o č e n a v uporabo 
d r u ž b e n i m organizacijam. Pre
ureditev bo opravljena z d r u ž 
benimi sredstvi. 

H Z javno razsvetljavo skozi 
Senovo sedaj upravlja rudnik. 
Ker je razsvetljava v e č k r a t po
kvarjena, je bilo predlagano* 
naj bi jo prevzelo Elektro Iz 
K r š k e g a , ki bi jo verjetno bo
lje v z d r ž e v a l o . 

M I Z P 0 L M E M 
OBLJUBA 

Elektro v Krškem je pred 
le l i obljubilo, da bo na Se
novem ustanovilo nujno 
potrebno elekt.ro-radio de
lavnico. Uprava rudnika 
mu je v ta namen celo do
delila stavbo. K l j u b več 
kratnim zagotovilom, da bo 
Elektro obljubo izpolnilo, 
tega do danes še ni storilo. 
V stavb; sedaj stanujejo 
monterji in prostore upo
rabljajo tudi za skladišče. 

Ke r Elektro pogodbene 
obveznosti ni izpolnilo, me
nijo ljudje, da naj b i stav
bo izpraznilo. Le tako b i 
bilo stanovanjski skupnosti 
omogočeno organizirati, 
servisno dejavnost tudi na 
Senovem. Upoštevat i mora
mo, da so potrebe po obrt
nih uslugah spričo razvoja 
kraja vsak dan večje 

Vprašujemo: čemu tako? 
Ni vedno vse res. kar ljudje govorijo. Vselej pa, ka

dar se o nečem veliko govori, je prav gotovo vmes vsaj 
trohica resnice. In to je dovolj. Potrošniki iz Vidma-
Krškega so nas pred nedavnim obvestili o nekaterih 
napakah poslovanja v trgovinah, mlekarni in še o mar
sičem. Obljubili smo jim, da sc bomo o vsem tem pogo
vorili z odgovornimi činitelji in ljudi o razgovoru javno 
obvestili. Smatramo, da je tako sodelovanje občanov 
s tiskom vselej koristno. 
Zakaj torej gre: P o t r o š n i k i 

vedo povedati, da v poslovalni
cah trgovskega podjetja - R e s a « 
nimajo v e č j i h zalog blaga, ki 
" i ustrezalo okusu kupcev, in 
da je v V l d m u - i K r š k e m vse 
d r a ž j e kot drugod. Razlike v 
cenah nastajajo med posloval
nicami istega podjetja. Pravijo, 
da bi moral i biti prodajalci 
"krati tudi r e s n i č n i svetovalci. 
Odnos do kupca je torej povr-
» t n . N i redko, da sc kupec od-
™či za nakup v sosednjih o b č i 
nah, je i rprda razlog za to samo 
Yečja izbira in u g o d n e j š e cene? 
Hitro se je razvedclo, da so 
sevnifike trgovine konec leta 
Jbočno z n i ž a l e cene blagu. V 
Jurskem' pa, tako menijo po
g o j n i k i t a k š n e g a z n i ž a n j a cen 
sploh niso opazili, ker je 
"'•a baje z n i ž a n a cena le blagu 
slalive kvalitete. K o n č n o so se 
•Judje p r i č e l i zanimati za delo 
P o t r o š n i š k i h svetov. 

» ista v p r a š a n j a smo 1». Ja
m a r j a zastavili direktorju tr-
soskega podjetja - R e s a « tova
r u Dragu Pleterskentu in ga 

hkrati zaprosili za mnenje, č e 
Je dovolj d r u ž b e n e kontrole. 
T o v a r i š direktor nam je odgo
voril tole: 

- U p o š t e v a t i moramo, da po
slovne enote — trgovine samo
stojno n a r o č a j o blago, v č a s i h 
tudi preko n a š e g a g r o s i s t i č n e g a 
oddelka. Samostojno tudi dolo
č a j o cene, seveda v okviru do
l o č e n e g a odstotka podjetja in 
enote. Odstotek razlike v ceni 
pa je enoten. Zato se dogaja, 
da so v poslovalnicah enega 
podjetja r a z l i č n e cene. 

Kl jub n a š i m prizadevanjem, 
da kupcu č i m b o l j u s t r e ž e m o , 
priznamo, da nimamo š e vsega 
na zalogi. K v a l i t e t n e j š e g a bla
ga — kamgarna v e č k r a t pri
manjkuje v proizvodnji, s p r i č o 
pomanjkanja denarja pa tudi 
ne moremo nabaviti vseh vzor
cev, saj j ih je v e č sto vrst. 
Morda bi bilo pametno uvesti 
strogo specializacijo prodajaln. 
Z a p o t r o š n i k a pa tudi za nas 
bi bila najbolj idealna r e š i t e v 
ustanovitev veleblagovnice. Pre
p r i č a n sem, da bo s p r i č o veli

kega napredka kraja v nekaj 
letih tudi ta zamisel uresni
č e n a . 

Se glede z n i ž a n j a cen blaga. 
Znano je, da smo po vsakem 
popisu nekaj blaga prodali 1*0 
z n i ž a n i h cenah. T o je bilo sicer 
kvalitetno blago, vendar pa za
radi vzorcev, k i niso v e č v mo
di, ne gre v prodajo. Lani smo 
prodali takega blaga za 9 mi
lijonov dinarjev. Nekatera tr
govska podjetja -tako blago hra
nijo celo leto in ga potem pro
dajajo. T u d i trditev, da je v 
K r š k e m d r a ž j e kot drugod, ne 
drž i . Ljudje v č a s i h slabo pre
s o d i j o . « 

Potrošniški sveti: 
le na papirju! 

- S o g l a š a m , da bi n a š i proda
jalci morali biti hkrati sveto
valci. Toda to bi zahtevalo pre
v e č č a s a . Sicer pa to š e nikjer 
ni vpeljano. Pred kratkim je 
i z š l a uredba o o z n a č e v a n j u , za
znamovanju in pakiranju tek
stilnih izdelkov. T a k o bo po
t r o š n i k pri nakupu tekstilnih 
izdelkov vedel, kaj kupuje in 
kako naj z blagom ravna. 

O delu p o t r o š n i š k i h svetov 
ža l ne morem n i č povedati. T i 
sveti so le na papirju. Ravno 
zato č u t i m o praznino, kjati po
t r o š n i š k i sveti bi morali biti 
most med p o t r o š n i k i in trgo
vino. 

D r u ž b e n e kontrole n i dovolj. 
P r e p r i č a n pa sem, da so naj

b o l j š a d r u ž b e n a kontrola po
t r o š n i k i sami. H v a l e ž n i jim! bo
mo, č e nas bodo o b v e š č a l i o 
napakah in predlagali izbolj
š a n j e . « 

• Kaj pa ljudje pripovedu
jejo 6 poslovanju trgovine z ze
lenjavo na Vidmu? Č e r a v n o 
tehtnica ni povsem umirjena, 
se nanjo tehta. N a j v e č k r a t je 
tako o š k o d o v a n p o t r o š n i k . Ne
kateri potrpijo, drugi pa ne! 
T a k š n o nevestno p o č e t j e pa se 
tie more o p r a v i č i t i z vrnitvijo 
*e sprejetega denarja! Od 
strank so tudi zahtevali, naj na 
koncu meseca p l a č a j o nj'.eko, 
č e r a v n o so ga že p l a č a l e , a ni
so dobUe o tem potrdila. A l i 
je u p r a v i č e n a p o d r a ž i t e v mle
ka v k r š k i h mlekarnah od 42 
na 50 dinarjev? 

Upravnik kmetijske zadruge 
Maks Babic nam je pojasnil 
naslednje: 

-Nepravilnosti se ne bi smele 
dogajati. Zal ml je, ker moram 
danes o tem pojasnjevati. N a 
š i m poslovalnicam priznavamo 
ves kalo, k i ga p r i k a ž e j o , in ni 
razlogov, da bi kritje iskali na 
r a č u n p o t r o š n i k o v . Ce proda
jalke zahtevajo dvakratno pla
č i l o mleka, imajo slabo eviden
co. P r e p r i č a n sem, da tega ne 
delajo namenoma. T o pomanj
kljivost bomo odpravili. Stran
ke bodo odslej ob p l a č i l u do
bile b l a g a j n i š k o potrdilo. Za 
vse ostale nepravilnosti se bo
mo pogovorili s prodajalkami. 
Misl im pa, da so te napake v 
glavnem stare. 

Smatram, da je p o v i š a n j e ce
ne mleku u p r a v i č e n o . Do se
daj smo moral i n a š e m u pose
stvu v Zadovinku priznati 13 
dinarjev primanjkljaja pri l i 
tru, k i smo ga kri l i iz skupnih 
sredstev. Ce za primerjavo vza-

mmmo liter kisle vode, k i stane 
12 din, potem vidimo, da mleko 
le ni predrago. 

Jedro d r u ž b e n e kentrole naj 
sestavlja p o t r o š n i k s a m . « 

Kako je z mesom? 
O Nemalo ž o l č n i h besed je 

bilo izgovorjenih na r a č u n pod
jetja - M e s o « . Omeniti mora-
ir.lo, da je podjetje zadnja leta 
m o č n o napredovalo, n i pa zna
lo poskrbeti za č i s t o č o pred 
klavnico. Dogon ž i v i n e bi mo
ral biti na s e j m i š č u , v resnici 
pa je kar pred klavnico, in to 
v sredini mesta! Tiste dni je 
cesta za Savo natrpana z ž ' v i -
no in o n e s n a ž e n a z ž i v i n s k i n i i 
odpadki. Ljudje s strahom pri
č a k u j e j o v r o č i h poletnih dni, 
ko zaudarja neznosni smrad 
d a l e č naokrog. Zakaj stane ki 
logrami slanine v B r e ž i c a h 300 
dinarjev, v K r š k e m pa 420 din? 
Kako je tudi s ceno mesa zasil
nih zakolov ž i v i n e ? A l i so pr i 
pombe p o t r o š n i k o v , da za no
voletne praznike n i bilo v me
snicah dobrega mesa, upravi
č e n e ? 

Direktor podjetja - M e s o « to
v a r i š Slavko K o m o č a r meni o 
teh v p r a š a n j i h naslednje: 

- Č e r a v n o je i irbla kmetijska 
zadruga iz K r š k e g a dovolj č a 
sa, da postavi mostno tehtnico 
in o h i š j e zanjo na s e j m i š č u in 
č e r a v n o bi lo morala, tega ie 
do danes nt storiSa! Vemo, da 
dogon ž i v i n e pred klavnico ne 
obremenjuje samo delo v klav
nici, ampak hkrati n lati tudi 
promet na cesti. Problem bo 
treba č i m p r e j reš i t i . Sleer pa 
nam je veterinarski i n š p e k t o r 
dovolil nakup ž i v i n e pred klav
nico samo š e za nekaj č a s a . 
K d o bo potem odgovoren, č e 

bo nekega dne nastal nepred
viden zastoj preskrbe z n»;e-
som'.' 

Odkupna cena p r a š i č e v je pr i 
nas od 250 do 300 din. P r i tem 
na v r a č u n a n a m a r ž a , ki jo pla
č a m o kmetijski zadrugi: 15 rt tu 
za kitograni ž i v e t e ž e . P o t r o š 
niki so se že p r e p r i č a l i , da pro
dajamo samo prvovrstno slani-
no. Podjetje pa mora imeti ne- [ 
kaj d o b i č k a , sicer ne more po
slovati: Vesokim cenam slanini 
in mesu pa so krivi tudi ljudje 
samii, ker pri kmetih drago k u 
pujejo p r a š i č e . 

Mesa od zakola v sili v na
š ih mesnicah ne prodajamo. 
Meso se pod strogo veterinar
sko kontrolo p o š l j e tja, kjer 
imajo sekalnice za manjvredno 
meso. Prodajalcu ž i v i n e pa v 
takih primerih p l a č a m o po 
dnevni ceni, k i velja za m a n j 
vredno nv.-so. 

Tud i jaz sem že s l i š a l pripons-
bo, da za praznike nismo imeli 
dobrega mesa. T o ne d r ž i ! N a 
š e mesnice so bile namenoma 
z a l o ž e n e s prvovrstnimi mesom 
in ga je bilo dovolj. Mar to ne 
potrjuje podatek, da smo v tem 
č a s u prodali 3361 kg govedine^ 
1620 kg svinine, 1126 kg tele
tine in n e š t e t o mesnih kon
zerv. P r e p r i č a n sem, da smo 
p o t r o š n i k e zadovoljili, kot j ih 
ž e l i m o zadovolji1!! tudi v bo-

. d o č e . 
Smatram, da je dovolj d r u ž 

b e n « kontrole od strani f i n a n č 
ne, sanitarne in veterinarsko 
i m š p e k e i j e . Vsako pripombo po
t r o š n i k a pa b o i * j seveda hva
l e ž n o s p r e j e l i . « 

Mislimo, da je bil gornji raz
govor zalo koristen, in upa-mo, 
tla so odgovori n a š e bralce za
dovoljili. 
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Delavska restavracija v Kanižarici N O V I C E 
ČRNOMALJSKE 
K O M U N E 

ČRNOMELJ: za izobraževanje 
odraslih v občini naj enotno 

skrbi ljudska univerza 
Izobraževanje odraslih po

teka danes v različnih sme
reh in zato so odborniki 
obeh zborov občinskega ljud
skega odbora Črnomelj skle
n i l i priporočiti, naj bi se v 
bodoče vse šolanje razen os
novne šole in gimnazije od
vijalo v okrilju Ljudske uni
verze. Črnomaljska Ljudska 
univerza se je s svojo dose
danjo dejavnostjo zelo dobro 
uveljavila ter dosegla izred
ne uspehe. Po omenjenem 
predlogu naj b i se doseda
nja Centra za izobraževanje 
odraslih v tovarni B E L T in 
rudniku Kanižarica priklju
čila Ljudski univerz), k i bo 
z razpoložljivim kadrom ter 
tesn :m sodelovanjem z ob

činskim odborom Društva 
Inženirjev in tehnikov, po
družnico Društva knjigovodij 
in podružnico Društva eko
nomistov sposobna smotrno 
voditi splošno, strokovno in 
ekonomsko vzgojo delovnih 
ljudi. S tem se bo zlasti i z 
boljšal položaj manjših pod
jetij, k i občutijo potrebo po 
izobraževalni ustanovi, k i 
naj bi nadomestila drage se
minarje in tečaje v drugih 
krajih. Strokovna in druž-
beno-ekonomska vzgoja že 
zaposlenih delavcev kakor 
tistih, k i šele sklepajo de
lovna razmerja, mora biti 
nenehna skrb prav vseh či-
niteljev v komuni. 

O družbeni prehrani je 
bi lo vel iko razpravljanja 
že na številnih č rnomal j 
skih sestankih, sejah in 
konferencah, vendar tega 
vprašan ja nismo začeli 
odločneje reševat; . V K a 
nižarici je menza, name
njena rudarjem ter delav
cem v opekarni i n Tovarni 
prehranske industrije ven
dar se tudi o njej ne
nehno razpravlja in iščejo 
oblike za smotrno ureditev 
upravljanja. Najprej je 
biilo gostišče z menzo pod 
upravo rudnika, nato te 
zaradi nezakonitega obsega 
poslovanja preš lo v sklop 
črnomal jskega Gostinskega 
podjetja in končno se je 
omenjeni obrat osamosvo
j i - . 

Med vodstvom gostišča 
ter abonenti in rudnišk imi 
samoupravnimi organ; so 
se vedno znova porajala 
vprašan ja glede kakovosti, 
količine in seveda — cene 
hrani. Nenehno višanje 
cen živilom je narekovalo 
viš je ekonomske cene obro
kom hrane, razmeroma 
majhen zaslužek pre težno 
nekvalificiranih delavcev, 
kj stanujejo v samskem do
mu ;n se hranijo v menzi, 
pa n i prenesel dodatnih 
obremenitev. Zato je mo-

Upravni organi ObLO uradujejo tudi 
v četrtkih popoldan 

Na predlog predstavni
kov podjetij in zavodov ter 
ustanov so sprejeli odbor
niki obeh zborov ObLO Čr
nomelj odlok, da bodo 
upravni organi ObLO ura-
đovali in sprejemali stran
ke vsak četrtek do 16. ure. 
S podaljšanjem delovnega 
časa v četrtkih bo omogo
čeno vsem obeanem, ki so 
zaposleni v podjetjih, za
vodih in ustanovah, da 
opravijo svoje uradne za
deve tudi v popoldanskem 
času in bo s tem odprav
ljeno zapuščanje delovnih 
mest med rednim delovnim 
časom. 

Ustanovitev medobčin
skega zavoda za spome

niško varstvo 
Oba zbora ObLO Črno

melj sta dala svoj prista
nek za ustanovitev medob
činskega Zavoda za spome
niško varstvo, ki bo na po
dročju novomeškega okra
ja opravljal naloge in skr
bel za -vzdrževanje kultur
nih spomenikov. 

i MORDA BO KOVO, 
I ČE PREBERETE . . . 

E£j V občini je bilo ob lan
skem popisu prebivalstva 
16.811 prebivalcev, medtem 
ko je štela občina 31. marca 
1953 17.105 ljudi. 

ffj Zaposlenih (izven kme
tijstva) je bilo v lanski jese
ni že 3.157 ljudi, v jeseni 
19G0 pa 2.469. ' 

H V občini je 23 šol, k i 
Jih obiskuje 3.073 učencev in 
dijakov; na 21- osnovnih šo
lah je 2.928 učencev, v gim
nazijo pa hodi 132 dijakov. 

Skupna površina je — 
48.597 ha, od tega 24.6C3 ha 
kmetijskih površin, 22.202 ha 
pa gozdov, 46.865 ka je ro
dovitne, 1.732 ha pa nero
dovitne zemlje. Obdelovalnih 
površin je 10.595 ha, od če
sar je 6.272 ha njiv, 456 ha 
sadovnjakov, 726 ha vinogra
dov in 3.137 ha travnikov. — 
Pašnikov je 14.008 ha. 

Č R N O M E L J 
Novembra so bile rojene tri 

deklice in dva d e č k a . 
P o r o č i l i so se: Franc Z u n i č , 

kmet, ir. Marija J a k l j e v i č , de
lavka, oba iz Kras inca: Vir.cene 
Springer, u č i t e l j iz D r a g a t u š a 

in Kristina Banovec, delavka iz 
Dobile; Franc Vidmar, upoko
jenec iz R o ž i č vrha, in A n a 
Medic, delavka iz Nakla; Anton 
Pleterski, č r k o s t a v e c , l n Pavla 
P e š e l j , oba iz Ljubljane; Anton 
Butala, mizar s T a l č j e g a vrha, 
ir. Marija K o m e r i č k i , delavka 
jz Č r n o m l j a ; J o ž e f G r e g o r i č 
orodjar iz Loke pri Č r n o m l j u , 
in Fanika Sterk, pletilja iz K a -
n i ž a r i c e . 

D O b č i n s k a obratno-komunal-
na zbornica bo prav kmalu za
ž i v e l a v Č r n o m l j u , saj jo ž e 
nekaj č a s a pripravljajo. Nova 

o b č i n s k a zbornica bo skrbela 
za razvoj vseh obrtnih strok in 
za vzgojo delavcev v obrti. — 
N a j p o m e m b n e j š a novost zbor
nice pa je v tem, da bo zdru
ž e v a l a prav vse obrtne dejav
nosti, torej tudi nekatere, k i so 
imele doslej svoje zbornice, na 
primer trgovina in gostinstvo. 

E3 Predlog d r u ž b e n e g a plana 
za leto 1962 prav pridno pr i 
pravljajo na oddelku za gospo
darstvo. Ljudski odbor bo o 
njem razpravljal in ga sprejel 
v drugi polovici februarja, š e 
prej pa bodo predlog d r u ž b e n e 
ga plana temeljito pretresli ob
č a n i na zborih volivcev. 

S sanmi po delavce na Sinji vrh 
Premogovnik v K a n i ž a r i c i ne

nehno p o v e č u j e proizvodnjo, a 
mu kljub o b č u t n o p o v e č a n i de
lovni storilnosti š e vedno pr i 
manjkuje rudarjev. Delo pod 
zemljo je n a m r e č za mlade lju
di odvratno in zato se raje za
poslujejo v drugih poklicih, pa 
č e p r a v je ob mesecu kak tiso
čak manj. 

Zato p r e v a ž a podjetje svoje 
delavce z avtobusom prav Iz 
Sinjega vrha, k i je oddaljen od 
K a n i ž a r i c e 23 kilometrov. K o 
je zapadel sneg in nastopila 
poledica, je bila cesta do Vin i 
ce š e kar prevozna, toda pole
denelih vzponov proti Sinjemu 
vrhu avtobus ni zimogel. T u d i 
to nenadno n e v š e č n o s t je bilo 
potrebno hitro odpraviti, kajti 
kolesa v rudniku se s u č e j o 
brez prestanka in n e p r i č a k o v a n 
izostanek v e č j e g a š t e v i l a ru
darjev pomeni ohromitev pro
duktivnih d e i o v i š č i n s tem 
z m a n j š a n j e proizvodnje premo
ga. Z a v e d a j o č se svoje odgo
vornosti, se je vestni š o f e r av
tobusa hitro z n a š e l in se odlo
či l za »-kombiniran-« prevoz do 
rudnika. Organiziral je prevoz 
delavcev s sanmi od Sinjega 
vrha do Vinice, od tod dalje 
pa Je peljal avtobus. T o bo 
trajalo vse naslednje dni, dok-

© Vodstvo krajevne or
ganizacije S Z D L v Stari 
l i p i bo moralo več1 storiti 
za to, da se poveča število 
članov Socialist ične zveze 
na njenem območju. K r a 
jevni organizaciji, k i je s i 
cer precej delovna, kvari 
ugled in uspeh prav to dej
stvo, da je po številu pre
bivalcev, k; so člani, m e i 
najslabšimi v občini . 

© V Dragatušu je kra
jevna organizacja S Z D L 
dala pobudo za nabiranje 
prispevkov, s katerim; bi 
uredil; perišče, k i je v 
Dragatušu že vsa povojna 
leta problem. Člani S Z D L 
so kmalu nato pr ipravi l i 
zabavno prireditev, doho
dek p a bodo porabili za pe
rišče. 

ler ne bo kopna ceeta dovo
ljevala normalnega premeta. 

Obojestranska dobra volja — 
rudarjev in odgovornih v rud
n i š k e m avtoparku — je pripo
mogla, da se vse dni delovni 
proces v jami nemoteno odvija. 

ralo gostišče samo — kljub 
določenim prispevkom rud
n ika — redno pokrivati 
primanjkljaj menze. Zato 
je obračun gostišča za lan
sko tretje t romesečje izka
zal primanjkljaj. K o sta o 
tem razpravljala oba zbora 
O b L O Črnomel j , sta skle
nila, da se podjetje v dose
danjem organizacijskem 
sestavu l ikv id i r a 

K e r je na obstoju menze 
zainteresiran kolektiv rud
nika, je sedaj centralni de
lavski svet sklenil, da se 
ustanovi v dosedanjih pro
storih delavska restavra
cija, ki bo poslovala v 
sklopu rudnika kot samo
stojna enota s samostojnim 
obračunom. Ta obrat d ruž 
bene prehrane naj bi po-

Poveča se dosedanji 
obseg in dolžina 

občinskih cest 
Na osnovi temeljnega Zakona 

o javnih cestah in Zakona o 
cestnih podjetjih je bilo usta. 
novljcno Cestno podjetje s se
d e ž e m v Novem mestu. T o je s 
1. januarjem prevzelo v uprav
ljanje vse ceste I., II. in III. re
da na teritoriju Dolenjske in 
Bele krajine. Ceste na p o d r o č j u 
Č r n o m a l j s k e o b č i n e , k i so bile 
do sedaj III. reda in j ih novo. 
ustavljeno podjetje, ne bo pre
vzelo bodo p r e š l e pod upravo 
o b č i n e Č r n o m e l j ter se preime
nujejo v ceste IV. reda. 

' Tako pridejo sedaj v oskrbo 
in v z d r ž e v a n j e o b č i n e nasled
nje ceste: P u r g a — P o b r e ž j e , 
S t r e k l j e v e c — S e m i č , G r a d a c S e -
m i č , Vrhov d — Z u ž n l č i , Č r n o 
melj—Griblje, Ilajka—Maverlen 
in K o p r i v n i k — Č r n o m e l j . T a k o 
p r e p u š č a sedaj Okrajna cestna 
uprava č r n o m a l j s k i o b č i n i na
vedene ceste v skupni d o l ž i n i 
37.052 metrov. 

Osemletke bodo imele 
svoje tajnike 

Zelo t e ž k o je vsklajevat i 
nepopolne in popolne osnov
ne š o l e . Zato je nujno po
trebno, da se u r e d i enotno 
adminis trat ivno in f i n a n č n o 
poslovanje osnovnih š o l na 
p o d r o č j u o b č i n e . N a p r e d 
log č r n o m a l j s k e g a o b č i n s k e 
ga sveta za š o l s t v o , prosve -
to in telesno vzgojo bodo 
imele v b o d o č e osemletne 
osnovne š o l e tajnike, ki bodo 
i s t o č a s n o oprav l ja l i tudi a d 
minis trat ivne in f i n a n č n e 
posle za n i ž e organiz irane 
š o l e posameznega p o d r o č j a . 

stal nekak vzoren in poiz-
kusnd obrat, k i naj bi na
kazal smernice za dokonč
no rešitev vprašan ja d ruž 
bene prehrane v Črnomlju . 

Zato mu bodo morali po
svečati pozornost vsi mero-
dajni forumi pri občin
skem ljudskem odboru Čr 
nomelj. —pb— 

Iz Starega trga ob Kolpi 
24. decembra je bil v 

Starem trgu odigran II. ša 
hovski turnir v počast i tev 
22. decembra, praznika 
J L A . Vrstni red: 

1. Egon Petric 8,5, 2. V i n 
ko Kobe 8, 3. Peter Šter-
benc 5,5, 4. Jur i j Šuster 5, 
5. Peter Butala 4,5, 6. Peter 
Sterk 4, 7. Pavel Sterk 4, 
8. Jože Gregorič 3, 9 .Stan
ko Ant ič 2,5 i td . 

Posebno so se izkazali 
pionirji , k i so zasedi; 2., 4. 
in 6. mesto. 

V počastitev 22. decembra 
je bi la v Starem trgu pro
slava, k i so j i prisostvovali 
predstavniki črnomal jskega 
garnizona J L A . Obenem so 
b i l i p;onirji svečano spreje
t i v gasilsko druš tvo . 

Odkar imamo v Starem 
trgu televizor, k i nam ga 
je poklonila Splošna plov
ba iz Pirana, je kraj oživel. 
Ljudje pridno gledajo tele
vizijske oddaje i n &o zelo 
zadovoljni s podarjenim 
sprejemnikom. J. S. 

Nova invalidska 
delavnica v Črnomlju 

Podjetje pletenin in t r i k o t a ž 
nih izdelkov » B E L O K H A N J -
K A « iz Č r n o m l j a se je preselilo 
v nove prostore v b i v š i » Z o r i « 
in s tem sprostilo dosedanje 
delovne prostore. Ob preselitvi 
je podjetje predlagalo, naj bi 
se ustanovila invalidska delav
nica, ki bi o m o g o č i l a zaposlitev 
in rehabilitacijo invalidov. 
Umestni predlog je zelo dobro
d o š e l in akt o ustanovitvi in 
validske delavnice bodo izdali 
ustanovitelji: » B E L O K B A N J -
K A « , Zavod za zaposlovanje 
delavcev in p o d r u ž n i c a Zavoda 
za socialno zavarovanje. 

Iz Semico 
© Pekari ja v Semiču, k i 

precej časa n i obratovala 
(nameščali so peč), je 2. ja
nuarja spet začela peči 
kruh. Tako je preskrba s 
kruhom šele po nekaj me
secih nemoteno stekla. 

• V nedeljo, 7. januarja, 
so v Semiču pokopali M a r 
tina Skalo, po domače Li.<-

kežiča, i z Mladice. B i l je 
ugleden gospodar i n med 
prebivalci zelo priljubljen, 
razen tega pa tudi 68 let 
ustanovitelj in član gasil
skega d r u š t v a v Semiču. 
V imenu gasilcev se je ° d 
staroste poslovil Jože V i d 
mar iz Sel. 

Anketa o premikih 
na vasi 

Črnomal j ska občina je 
poleg domžalske edina v 
republik;, v kateri bo Z a 
vod za d ružbeno upravlja
nje iz Ljubljane po naro
čilu izvršnega odbora glav
nega odbora Socialist ične 
zveze zbiral podatke o 
d ružbeno ekonomskih i n 
poli t ičnih premikih na va
si . Vse krajevne organiza
cije Socialist ične zveze so 
že prejele vpraša ln ike . Iz
polnjevali j i h bodo posa
mezni člani odborov kra
jevnih organizacij popol
noma samostojno. Zbiranje 
tako pomembnih podatkov 
je dokaj obsežno delo, k i 
bo zahtevalo precej napo
rov od občinskega odbora 
S Z D L , krajevnih organiza
cij in posameznikov, zato 
Pa bodo organizacije S Z D L 
lahko zbrane podatke ko
ristno uporabljale. 

• Tel i snovzgojni objekti v 
n a š i komuni so slabo izkori
š č e n i in š e s l a b š e v z d r ž e v a n i , 
č e j i r a v j ih je malo. Hitro na
r a š č a n j e š t e v i l a zaposlenih zah
teva tudi m n o ž i č n e j š o telesno-
vzgojno dejavnost, saj prihaja
jo v industrijo n a j v e č mladi 
ljudje. Da je zanimanje za š p o r t 
zelo veliko tudi med proizva
jalci, nam zgovorno p r i č a j o ob
č i n s k e delavske š p o r t n e igre, 
k i so jih lani priredili v neka
terih komunah. Proti p r i č a k o 
vanju se jih je u d e l e ž i l o zelo 
veliko delavcev sportniko-v. — 
Tudi v č r n o m a l j s k i komuni je 
v kolektivih dovolj zanimanja 
za š p o r t . Za z a č e t e k n a j b r ž po
vsod manjkajo predvsem sred
stva in primerni š p o r t n i ob
jekti. Da bi n a š l i pot iz zagate, 
r a z m i š l j a O b č i n s k a zveza za te
lesno vzgojo o ustanovitvi skla
da, ki bi zagotovil sredstva za 
z a č e t e k . Sredstva v ta sklad bi 
prispevali komuna, delc-vni ko 
lektivi in ustanove. 

Dober obisk - toda 
čemu zaprta usta? S E V N I Š K I 

V E S T N I K 9. januarja je bila dvorana 
v gasilskem domu v Sevnici 
skoraj premajhna, toliko lju
di je prišlo na zbor volivcev. 
Občinski odbornik Rudi Cim-

Z občnih zborov 
Rdečega ktiža 

O Na o b č n e m zboru R K na 
Blancl so osnovali komisijo, k i 
bo obravnavala razne dejavno
sti m med drugim skrbela za 
tuberkulozne bolnike, r e š e v a l a 
v p r a š a n j a socialnega varstva in 
se borila proti alkoholizmu. Za
vzemala se bo za to, da bo 
imela š o l a pitno vodo, saj otro
ci pijejo vodo iz studenca, kjer 
ž e 16 let l ež i zarjavelo o r o ž j e , 
k i ga je u m i k a j o č i se okupa
tor odvrgel. 

Ei Na K a l u nad Š e n t j a n ž e m 
so sklenili, da bodo uredili 
omarico za prvo p o m o č in pr i 
pravili nosila za prenos bol
nikov v krmeljski zdravstveni 
Jom. 

3 O b č n i zbor R K na L o k i je 
pohvalil prizadevnost organiza
cije, s č:im.er se je strinjal ru-
ijj zastopnik o b č i n s k e g a odbora 
R K . Sklepi zbora d o l o č a j o , da 
bodo št ir i neselja dobila oma
rice za prvo p o m o č , na pose
ben seminar pa bo iz vsakega 
naselja o d š l o nekaj deklet ozi
roma ž e n a . N a u č i l e so bodo 
ravnati z omaricami in kako se 
neguje bolniCc. T e č a j bo na 
Razboru. s sk 

peršek je prebral program 
perspektivnega razvoja obči
ne v Sevnici za razdobje 
1961—19G5. Program predvide
va kot osnovno nalogo skla
den razvoj gospodarstva ter 
razvijanje industrijske in 
kmetijske proizvodnje. Nada
lje je za novo plansko raz
dobje predvidena obnova, 
varstvo in nega gozdov, po
rast gradbeniške dejavnosti 
ter trgovine, turizma, gostin
stva in obrti. Predviden je 
tudi napredek splošnih druž
benih dejavnosti, šolstva, 
kulture in prosvete ter zdrav
stvene službe in socialnega 
skrbstva. 

Z načrtno investicijsko po
litiko bo zagotovljen gospo
darski razvoj komune. Inve
sticijskih vlaganj bo blizu 5 
milijard dinarjev. Tako bo 
mogoče povečati število za
poslenih za 54,1 o/o in hkrati 
delovno storilnost v družbe
nem sektorju gospodarstva 
za 36,1 «/o. 

Predviden je tudi Znaten 
porast družbenega standarda. 
Uresničitev tega načrta pa je 

odvisna od gospodarjenja v 
podjetjih in od nadaljnje de
centralizacije sredstev, od 
utrditve materialne osnove 
komune in postopnega razvo
ja industrije. Program per
spektivnega razvoja predvi
deva poleg tega povečanje 
industrijske proizvodnje za 
125 »/o, izvoza industrijskih in 
kmetijskih proizvodov pa za 
110%. Težišče izvoza bo v 
lesni industriji in živinoreji. 

Bodoče gospodarstvo sevni-
ške komune bo slonelo tudi 
na razvoju kmetijstva in po
večanju kmetijske proizvod
nje. Na območju občine je 
8.244 hektarov obdelovalne 
zemlje. Kar 4.304 hektarov jo 
izkoriščajo zasebni proizva
jalci, 1100 hektarov je v druž
benih posestvih, 2.839 hekta
rov pa v raznih oblikah pro
izvodnega sodelovanja. Kme
tijska proizvodnja naj bi se, 
do konca 1965 povečala za 
195,5 o/0. Program nadalje 

omenja povečanje proizvod
nje v sadjarstvu za 216 o/̂  v 
vinogradništvu za 121 »/0 in v 
živinoreji za 233,7 "/„. V bo
dočem obdobju sta na ob
močju sevniške komune pred
videni dve kmetijski zadrugi, 
ki bosta zajemali 13,4 «/„ vseh 
obdelovalnih površin. 

Kot smo že omenili, je bi l 
zbor volivcev dobro obiskan, 
pa vendar je bi l perspektivni 
plan občine sprejet brez raz
prave. Kaj je temu vzrok? 

Živahna je bila razprava 
pri naslednji točki dnevnega 
reda, ko so obravnavali as
faltiranje ceste Sevnica— 
Šmarje. Ljudje so se odločili 
za samoprispevek občanov. 
Toda predlog odloka o kra
jevnem samoprispevku žal ni 
bil pripravljen. Zaradi spre
jetja odloka o krajevnem sa
moprispevku bodo še ta me
sec zbori volivcev po volilnih 
enotah. 

Drago Kastelic 

- J 



Ko gre za žene: res le 
nepremostljive teža ve ? 

Nedavna konferenca za 
d r u ž b e n o aktivnost ž e n s k v 
m e t l i š k i o b č i n i je nakazala 
vrsto p e r e č i h v p r a š a n j . Ra
zen š t e v i l n i h delegatov in 
delegatk sta se je udele
ž i l i č l a n i c a komisije za 
d r u ž b e n o aktivnost ž e n s k 
pr i G O S Z D L Slovenije Cita 
Bole i n tov. J o ž i c a Cudo-
van, č l a n i c a okrajne komi
sije. 

Konferenco je z a č e l pred
sednik o b č i n s k e g a odbora SZDL. 
Ivan Skof, p o r o č i l o o delu po 
zadnji konferenci ir. š t e v i l n i h 

- v a ž n i h problemih pa je pre
brala tov. Anica Molek. Po re
feratu v problemih d r u ž b e n e g a 

standarda se je razvila ž i v a h n a 
razprava, k i se je sukata v 
glavnem okoli petih proble
mov: okolt obrata d r u ž b e n e 
prehrane, o t r o š k e g a vrtca, tr
govine za zelenjavo, javnega 
k o p a l i š č a ir. servisa za pranje. 
Prav o tem je razpravljala tudi 
spomladanska konferenca. Č e 
prav noben od naftetih proble
mov ni r e š e n , s tem š e n i re
č e n o , da komisija za d r u ž b e 
no aktivnost ž e n s k pr i S Z D L , 
krajevna organizacija S Z D L in 
ostali faktorji niso na tem pod
r o č j u n i č ukrenil i , p a č pa je 
res, da so v e č k r a t naleteli na 
nepremostljive t e ž a v e . 

O o t r o š k e m vrtcu govorijo v 

Sekcija kmetijskih strojnikov 
je zelo delavna 

Sekcija kmetijskih strojnikov 
je bila ustanovljena š e l e v sep
tembru lanskega leta; deluje v 
okviru k m e t i j s k o - t e h n i č n e ko
misije o b č i n s k e g a odbora L j u d 
ske tehnike. V sekciji so v č l a 
njeni vsi kmetijski strojniki in 
tehniki ter vodilni u s l u ž b e n c i 
v kmetijski zadrugi; zdaj ima 
23 č l a n o v ; Za o b č i n s k i praznik 
v novembru je priredila de
monstracijsko v o ž n j o s kmetij
skimi stroji in p r i k l j u č k i ter 
izvedla tekmovanje v spret-
nostni v o ž n j i za č l a n e , mladin
ce in š o l s k o mladino pred os
novno š o l o , da so jo lahko gle
dali u č e n c i osnovne š o l e . T a 
krat je bil n a j b o l j š i med č l a n i 
strojnik P e n i č , a med mladinci 
u č e n e c 8. razreda osnovne š o l e 
Anton Rus. 

Druga v e č j a dejavnost sekci
je je bila organiziranje dvo
dnevnega seminarja na Vtno-
meru, na katorem so predavali 
priznani kmetijski strokovnja. 
k i iz Ljubljane in Novega me
sta o temah, k i se n a n a š a j o na 
perspektivno obnovo vinogra
dov, pripravo obdelavo in za
š č i t o z e m l j i š č a . Predavanja so 

bila spremljana s filmi, diapo. 
zitivl i n s l ikami. 

Sekcija Ima ž e pripravljen 
okvirni n a č r t za 1962. leto. Or
ganizirala bo v e č tekmovanj in 
skrbela za I z o b r a ž e v a n j e svojih 
č l a n o v . 

Sekcijo kmetijskih strojnikov 
iz Metlike laliko zelo pohvali
mo zaradi njene aktivnosti, ker 
je pravzaprav najbolj delavna 
izmed sekcij v n o v o m e š k e m 
okraju. Jad 

Metliki ž e š e s t let. Zdaj so 
sredstva v glavnem ž e zbrana. 
Oprema, za katero je sredstva 
prispevala Zveza d r u š t e v pr i 
jateljev mladine Jugoslavije, je 
ž e nabavljena. Vsa stvar je ob
t i ča la pri izselitvi stranke iz 
stare š o l e , k i je d o l o č e n a za 
adaptacijo o t r o š k e g a vrtca. 
Problem varstva otrok je zelo 
p e r e č , saj je v m e t l i š k i h tek
stilnih podjetjih zaposlenih 500 
ž e n s k , a od tega veliko mater, 
k i morajo za varstvo otrok 
o d š t e t i tudi do 8 t i s o č a k o v na 
mesec. Zaradi tega je nujno 
potrebno takoj p r i č e t i z adap
tacijo stare š o l e , da bo o t r o š k i 
vrtec kmalu urejen in bo pro
blem varstva otrok zaposlenih 
mater r e š e n . 

Obrat d r u ž b e n e prehrane r.i 
n i č manj potreben. V e č j a pod
jetja (Novoteks, Beti, LPP) 60 
za svoje delavce uredila vpra
š a n j e prehrane, a ostalo je 
v p r a š a n j e prehrane delavcev 
m a n j š i h podjetij, vajencev v 
gospodarstvu in ostalih, k i se 
morajo sedaj hraniti po go
stilnah. Prostor za obrat je ž e 
urejen, potrebno bo samo če 
nabaviti opremo. F i n a n č n a 
sredstva zanjo bodo morali 
pripraviti vsi odgovorni č i n i 
telji, tako da bi bil lahko obrat 
d r u ž b e n e prehrane v z a č e t k u 
1962 odprt. 

Konferenca je spregovorila 
tudi o javnem k o p a l i š č u , za 

katero je bilo nabavljeno za 400 
t i s o č dinarjev opreme, o trgo
vini za zelenjavo i n servisu za 
pranje. Zahtevala je, naj se vsi 
n a š t e t i problemi v n a j k r a j š e m 
č a s u uredijo. Pred leti, ko š e 
ni bilo industrije, teh proble
mov ni bilo al i pa niso bil i ta
ko p e r e č i , medtem ko danes 
k l i č e j o po r e š i t v i . Zanje so od
govorni vsi: o b č a n i , podjetja ir. 
komuna. R e š e n i bodo lahko le 
s skupnimi napori. 

V razpravi sta sodelovali tudi 
obe gostji. 

Ob z a k l j u č k u konference je 
bilo Izvoljeno 17-clansko pred
sedstvo stalne konference in 
5 - č l a n s k i nadzorni odbor. 

M E T L I Š K I 
T E D N I K 

RODITELJSKI SESTANEK: odslej 
več stikov med domom in šolo 

Roditeljskega sestanka metli
š k e osnovne š o l e se je minuli 
mesec u d e l e ž i l o nad 200 star
š e v . O problemih š o l e v prvem 
polletju je p o r o č a l upravitelj 
š o l e Ivan Ž e l e . V l e t o š n j e m 
š o l s k e m letu je bilo precej te
ž a v ; ker je bilo premalo stro
kovnega kadra, pouk š e sedaj 
ne poteka nemoteno. T e ž a v e so 
bile zlasti s stanovanji za u č i 
telje. . 

Doslej je bilo med s t a r š i in 
u č i t e l j i premalo stikov. V bo
d o č e bo potreben boljJ-i kon
takt, v e č pogovorov med s t a r š i 
in uč i t e l j i . Za vzgojo in iz
obrazbo otrok so d o l ž n i skrbe
ti prav vsi, tako s t a r š i kot 

uč i te l j i . Da bodo s t a r š i spo
znali gradivo, k i se ga u č i 
otrok, bodo na roditeljskih se
stankih govorili v e č o u č n i h 
programih. S t a r š e so seznanili 
tudi s testiranjem u č e n c e v , k i 
ga nameravajo kmalu izvesti. 

Dalje so se pogovorili o po
menu telesne vzgoje, o š o l s k i 
kuhinji , svobodnih aktivnostih^ 
presolanju otrok lz B o ž a k o v e -
ga in D r a š i č in o praznovanju 
ob novoletni jelki. 

P o k o n č a n e m sestanku so se 
s t a r š i pogovorili z razredniki 
svojih otrok. 

Roditeljski sestanek Je poka
zal, da se s t a r š i zelo zanimajo 
za vzgojo in izobrazbo otrok 
ter ostale š o l s k e probleme. 

Skrb za ljudi v N0V0TEKSU 
15. j'anuarja se je začel 

strokovni tečaj za polkval i -
ficirane delavce, k i ga obi
skuje 90 delavcev i n de
lavk. Tečaj je v treh izme-

Gradaški pečarji so se odločili 

Pred občnimi zbori organizacij 
Zveze borcev 

V vseh 14. krajevnih or
ganizacijah Zveze borcev v 
metliški občini se te dni 
pripravljajo na občne zbo
re, k i morajo bit: izvedeni 
v mesecu januarju. Na obč
nih zborih organizacij Z B 
bodo spregovorili o uspe-

VAŽNO OBVESTILO KMETIJSKE ZADRUGE 

Kmetijska zadruga v Metl iki o b v e š č a svoje č l a n e 
in kooperante, da je traktorje in druge kmetijske stroje 
prenesla na Kmetijsko posestvo Mestni log. Vsi , k i bi 
se hoteli p o s l u ž e v a t i strojev; naj sc v b o d o č e o b r a č a j o 
na Kmetijsko posestvo v Mestnem logu. P r i n a r o č a n j u 
ln p o s l u ž e v a n j u strojev Imajo prednost kmetijski pro
izvajalci, k i imajo sklenjeno pogodbo s kmetijsko za
drugo o medsebojnem proizvodnem sodelovanju. 

Kmetijska zadruga ima na zalogi umetna gnojila 
vseh vrst in p r i p o r o č a kmetovalcem, da si j ih naba
vijo ž e sedaj za spomladansko setev in dognojevanje 
žit . Zadruga ima na zalogi tudi umetno gnojilo biper-
tosfat, k i nadomestuje T o m a ž e v o ž l i n d r o , katere ni 
dobiti. Hiperfosfat je gnojilo, k i je namenjeno za trav
nike ln detelje in naj bi si ga kmetovalci nabavili 
takoj. V kolikor bo ugodno vreme, naj bi ga ž e preko 
zimo in v zgodnji pomladi trosili na travnike in de
te l j i š ča . 

Nadalje ima Kmetijska zadruga na zalogi na svojem 
posestvu v Mestnem logu v e č j o k o l i č i n o raznovrstnih 
sadik sadnega drevja, katere si lahko interesenti vsak 
dan nabavijo. K M E T I J S K A Z A D R U G A , 

M E T L I K A 

hih v preteklem letu1, o 
dolžnostih in pravicah biv
ših borcev in aktivistov po 
statutu, sprejetem na V . 
kongresu. V preteklem le
tu so za nekdanje borce 
storile osnovne organizaci
je precej, večjemu številu 
č lanstva se je priznalo 
udejstvovanje za časa NOB, 
nokaj članov se je tudi 
zdravilo v toplicah in b i 
lo na okrevanju v Bakru 
in na M i r n i gori. 10 članov 
Z B je že naredilo izpite za 
kvalifikacije, čez 30 pa se 
j ih še pripravlja, da j ih bo-
bo opravljali . Vel iko je b i 
lo storjenega tudi pri pisa
nju krajevnih kronik. O 
teh in podobnh problemih 
bodo spregovorili tud; na 
občnih zborih. 

Razveselite svojce in 
znance v tujini 

z B-olonjslcra listom! 

40 t i s o č s l e p i č za p e č i Je Iz
delalo lani 11 p e č a r j e v v gra-
d a š k e m P e č a r s t v u . Iz teh sle
p i č bodo lahko postaviti 500 
p e č i . Glina, k i jo gnetejo dan 
za dnem, je dobra i n tudi do
volj je je, tako da bi se res 
i z p l a č a l o postaviti nov, sodob
n e j š i p e č a r s k i obrat, o kate
rem mali kolektiv ž e dolgo raz
m i š l j a . Zaradi pomanjkanja 
prostora ne morejo organizirati 
sodobnega t e h n o l o š k e g a proce
sa, zato gnetejo glino in de
lajo s l e p i č e kar na o b r t n i š k i 
n a č i n . 

Precej t e ž a v so imeli lani z 
obratnimi sredstvi. Za 11 mil i 
jonov vrednosti so naredili, 
pri tem pa imajo samo 400 t i s o č 
din obratnih sredstev. Ker je 
to premalo, » k r p a j o « z neraz
porejenimi sredstvi, ki j ih je 
za 1 mil i jon 400 t i s o č . Vsa sred
stva, kar jih imajo, bodo torej 
v e č kot sedemkrat obrnili, to 
pa ni kar tako. Uspeh je toliko 
v e č j i , č e u p o š t e v a m o , da slepi
č e prodajajo gradbenim pod
jetjem, ta pa r a č u n e slabo pla
č u j e j o , ker so odvisna od in
vestitorjev. 

K o smo v p r a š a l i , kako misli
jo z načr t i za r a z š i r i t e v obrata 
(o tem smo lani Ze pisali), so 
povedali, da bi potrebovali za 
nov, sodoben pečarsiki obrat 12 
milijonov dinarjev. Nekaj ope
ke zanj so ž e 'pripraviti. Ker 
bo sredstva t e ž k o dobiti, se 
bodo letos o d l o č i l i in kat sami 
p r i č e l i . Dogradili bodo del 
stavbe - pr i tem bodo s pri
dom uporabili pripravljeno ope
ko — in dobili dovolj prostora 
za novo s u š i l n i c o . Ker so doslej 
s u š i l i s l e p i č e kar v delavnici, 
Je bilo za delo zelo malo pro
stora. Nato bodo lahko p o v e č a l i 
š t e v i l o delavcev od 11 na 25. 

T a k š n a investicija bo mnogo 
c e n e j š a , saj bo veljala le 3 m i 
lijone dinarjev. 

Pravilnik o delitvi č i s t e g a do
hodka in osebnih dohodkov ž e 
pripravljajo. K e r bodo morali 
v proizvodnjo veliko vlagati, 
so se o d l o č i l i za delitev osebnih 
dohodkov ln skladov v razmer
ju 72:28 odst. Osebni dohodek 
posameznika bo odvisen od ko
l i č i n e in od ustvarjenega do
hodka (tu so u p o š t e v a l i v a r č e 
vanje s surovinami, š t e v i l o po
kvarjenih s l e p i č , uporabo stro
jev in podobno). Vsak posa
meznik mora izdelati na me
sec 800 s l e p i č , č e jih izdela v e č , 
bo v v e č j i meri kot sicer ude
l e ž e n pr i dohodku. 

Ali posluje obrat družbene pre
hrane v Sevnici z izgubo? 

Na nedavni konferenci 
žena v Sevnici so razprav
ljali tudi o obratu družbe
ne prehrane, ker baje po
sluje z izgubo. To nas je 
napotilo, da smo te dni 
obiskali upravnico obrata 
Marico Lupšina, ki nam je 
vso zadevo pojasnila tako
le: 

Obrat družbene prehra
ne v Sevnici je bil ustanov
ljen februarja lansko leto. 
Takoj se je prijavilo 120 
abonentov. Podjetja in 
ustanove bi morale zanje 
plačati razliko v ceni hra
ne, česar pa do danes, ra
zen »Lisce«, niso storile in 
dolgujejo okrog 400 tisoč 
dinarjev. Govoričenje o 
kakšni izgubi v obratu je 
torej neosnovano. Vseka
kor je treba obratu omo
gočiti nemoteno poslova
nje, čimprejšnja poravna
va teh obveznosti je pogoj 

tako poslovanje. Upo
števati je tudi, da se v 
obratu hrani 90 ljudi in da 
je zato v Sevnici nujen. 

Za preureditev prostorov 
°brata družbene prehrane 
ie občinski ljudski odbor 
vložil preko 500 tisoč di
narjev. Gotovo je bil ta 
Prispevek dragocen, ven
dar bi bilo potrebno še 

marsikaj preurediti. Kuhi
nja meri samo 16 kvadrat
nih metrov, shramba za 
jedila je vlažna in nepri
merna, v njej smo opazili 
drva, poljske pridelke in 
brezalkoholne pijače. Kljub 

temu smo bili presenečeni 
nad veliko čistočo. To do
kazuje, da se zaposleni 
trudijo, čeravno delajo 
skoraj v nemogočih pogo
jih. 

Le z združenimi sredstvi 
in močmi bomo sevniške-
mu obratu družbene pre
hrane lahko pomagali do 
večjega razmaha. 

D. K. 

Priprave za gradnjo nove šole 
v Sevnici 

Osnovno šolo v Sevnici 
obiskuje okrog 900 otrok. 
Pouk je v št ir ih zastarelih 
in mod seboj oddaljenih 
zgradbah. Vse to m c č n 0 

ovira izvajanje učnega na
črta. Lan i sta b i l i ukinjeni 
osnovni šoli v Podvrhu in 
na Ledin i . T i otroci se se
daj brezplačno vozijo v šo
lo z občinskim avtobusom. 
UČenc; i z zabukovske i n 
podgorske šole obiskujejo 
višje razrede osnovne šole 
v Sevnici . Zato je treba v 
Sevnici zgraditi novo šolo. 
Lokaci ja je že dolečena, 
predstavniki občinskega 
ljudskega odbora pa so si 
nedavn 0 ogledali nove šole 
v sosednjih okrajih i n bodo 
investitorju stavil i svoje 
predloge za izdelavo načr
tov. Sole bodo začeli gra
di t i verjetno že ncslednje 

leto. Sredstva pa bodo za
gotovljena v medobčinskem 
skladu' za gradnjo šol, ka 
terega članica je tudi obči
na Sevni a. 

Zgled sevriških 
trgovcev 

Trgovsko podjetje » S l o g a « v 
Sevnici je p o t r o š n i k o m pripra
vilo p r e s e n e č e n j e . Znatno je 
z n i ž a l o cene tekstilu in kon
fekciji. Cena kvalitetnemu ž e n 
skemu volnenemu blagu je zni
ž a n a od 2.200 na 1.260 dinarjev, 
m o š k i m s u k n j i č e m od 8.100 na 
3.900 dinarjev, m o š k i m huber-
tusom od 9.600 na 5.000 dinar
jev, m o š k i m oblekam od 13.010 
na 7.800 ln od 8.900 na 5.900 di
narjev, ž e n s k i m balonarjem od 
12.900 na 9.800 dinarjev ln otro
š k i m p l a š č e m od 6.600 na 4.200 
dinarjev. 

A l i bodo tudi ostala trgovska 
podjetja v okraju posnemala 
s e v n l š k e trgovce? 

D. K . 

Zanimivo predavanje 
v Loki 

Ljudska univerza je priredilo 
v L o k i zanimivo predavanje. O 
perspektivnem planu s e v n i š k e 
o b č i n e je govoril n a č e l n i k za 
gospodarstvo t o v a r i š K o š a k 
Omenil Je, da bodo'do leta 1935 
v l o ž e n e velike investicije v vs^ 
komunalna dela, predvsem pa 
je predvidena modernizacija ce
ste iz Sevnice proti Š m a r j e , 
cesta do kopitarne v Sevnici, 
kakor tudi cesti II. reda po M i 
re nsk 1 dolin; do Mokronoga ter 
od Vrhovega do Impolce. Ob
č i n s k e g a pomena bo gradnja 
osnovnih Sol v Sevnici in na 
T e l č a h . 

V tem č a s u bodo v L o k i pre
uredili cestno razsvetljavo in 
namestili svetilke predvsem na 
mestih, kjer je p o n o č i o g r o ž e n a 
osebna varnost prebivalstva. V 
r a č r t u je popravilo o b č i n s k e 
ceste iz Loke do Mrzle planine 
pod Vel . Kozjom. ' 

Združevanje sredstev 
v Sevnici 

3. januarja je bilo v Sevnici 
posvetovanje direktorjev In 
organov delavskega samouprav
ljanja gospodarskih organiza
cij. Posvetovanja sta se ude
l e ž i l a tudi podpredsednik O L O 
Novo mesto Silvo Gorcnc ln 
še f odseka za plan in analize 
Anica Sotlar. Razpravljali so o 
v p r a š a n j u Investicijskih vla
ganj v letu 1962 in z d r u ž e v a n j u 
sredstev gospodarskih organi
zacij za Investicijske namene. 
T e h sredstev bi bilo 81 mil i 
jonov dinarjev. Le tako bi se 
k o n č n o r e š i l o p e r e č e v p r a š a n j e 
rudnika v Krmelju in mizarske 
zadruge v Sevnici. Z z d r u ž e v a 
njem sredstev in njihovo na
č r t n o uporabo se bo s e v n i š k o 
gospodarstvo p r i č e l o hitreje 
razvijati. Zato bodo v Sevnici 
te dni p r i č e l i sklepati pogodbe. 

nah i n je trikrat tedensko. 
Upajo, da bodo snov tečaja 
do konca aprila predelal^ 
Poleg strokovnih predme
tov imajo še splošne pred
mete, kakor slovenščino, i n 
družbeno ekonomsko vzgo
jo, pri kateri bodo posebno 
dobro obravnavali mehani , 
zem delavskega samouprav*" 
ljanja. 

Novcteksova predilnica 
česane preje v Me t l i k i je 
izpolnila proizvodni plan 
za 1961. leto s 109 odstotki 
in ustvarila vrednost bruto 
produkta 1 mili jardo in 400 
mili jonov dinarjev. Pove
čan je proizvodnje ne gre 
na račun večje zaposleno
sti, ampak večje storilnosti 
in boljše organizacije dela, 

Jad. 

Plan za leto 1961 v celoti izpolnjen! 
O uspehih naše industrije 

in ostale dejavnosti v pre
teklem letu nam najbolje go
vorijo številke. V lanskem 
letu je bil sprejeti družbeni 
plan uresničen v celoti. Pla
nirani bruto proizvod v vi
šini 3 milijarde in 500 mi
lijonov dinarjev je bil izpol
njen, tako je družbeni bruto 
produkt porastel v primer
javi z letom 1960 za 16 od
stotkov. 

Razveseljivo je, da se stal
no krepi tudi družbeni sek
tor v gospodarstvu, saj je od 
3,5 milijarde kar 2,5 milijar
de dinarjev ustvaril prav ta, 
medtem ko se v leta 1963 
predvideva, da bo ustvaril 
3 milijarde, celotno gospo
darstvo v občini pa okoli 4 
milijarde. 

VEČ BOSTE VEDELI, 
CE PREBERETE . . . 
H da živi v občini po zad

njem štetju 31. marca lani 
6.835 ljudi, medtem ko so j ih 
31. marca 1953 naštel; kar — 
7.421; 

da je bilo lani 30. sep
tembra zaposlenih že 1,071 
ljudi, medtem ko smo imeli 
predlanskim v istem razdob
ju le 890 zaposlenih; 

IS da je v občini samo 8 

osnovnih šol, v katerih je le«« 
tos vpisanih 1.178 učencev; 

B da je skupna površina' 
občine 10.838 ha; od tega Je 
10.166 ha rodovitne, 672 ha 
pa nerodovitne zemlje. Kme-t 
tijskih površin je 7.126 ha, 
gozdov pa 3.040 ha. Obdelo
valnih kmetijskih površin je 
4.734 ha: 3.638 ha njiv, 174 ha! 
sadovnjakov, 322 ha vinogra
dov, 600 ha travnikov. Razen; 
tega je še 2.387 ha pašnikov, 
in pet ha močvirij. 

Počitniška zveza 
krepi svoje vrste 

Republiške skupščine Po
čitniške zveze, k i je bila v ne> 
deljo, 14. januarja, v Velenju, 
so se iz našega okraja udele
žili štirje delegati. Skupščina 
je v glavnem govorila o de
lovnem programu za letošnjo 
10-letnico te turistične orga
nizacije. Med drugim je spre
jela tudi sklep, da je treba 
čimprej ustanoviti občinske 
odbore PZ, če so za to pogo
j i , predvsem pa je treba po
večati število članstva. Nalo
ga Počitniške zveze v našem 
okraju je toliko večja, ker 
imamo zdaj le okrog 520 čla
nov v tej organizaciji. Pred
vsem bo treba vključiti več 
kmečkih in delavskih mladin
cev. 

V objektiv smo ujeli del preurejene špecerijske poslo
valnice STP v Metliki, k i je bila odprta za občinski 
praznik. Promet se je povečal za najmanj 15 odstot
kov, blago pa je lepše in tudi prostora je več. In š e 

najvažnejše: potrošniki so nadvse zadovoljni! 
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O dobrih in slabih 
gospodarjih 

Konec lanskega decembra jc občinski sindikalni 
Bvct v Novem mestu na posvetovanju predsednikov in 
tajnikov sindikalnih podružnic razpravljal o nekaterih 
problemih pri delitvi dohodka v kolektivih. V sestavku 
so na kratko zajete najvažnejše misli posvetovanja. 

Preteklo leto je minilo V 
razgibanem političnem delu, 
k i je spremljalo iskanje 
ustreznih meril za delo ter 
instrumentov za delitev či
stega dohodka in osebnih 
dohodkov v kolektivih. Te
žav ni manjkalo nikjer, naj
večkrat pa so-bile posledica 
nerešenih gospodarskih ;n 
političnih problemov iz pre
teklosti. 

Delovni kolektivi, ki so 
poprej zanemarjali notranjo 
organizacijo proizvodnje in 
poslovanja, so se čez noč 
znašli pred resn'čnimi teža
vami. Pojavilo se je vpraša
nje: kako pod starimi pogoji 
uveljaviti gospodarska nače
la novega sistema? Nekateri 
kolektivi so z zelo površno 
izdelanimi pravilniki name
ni l i za osebne dohodke več 
čistega dohodka, kot bi ga 
sicer smeli, če hočejo dobro 
.gospodariti. Vsekakor so 
premalo razmišljali o tem, 
kako daljnosežne posledice 
ima lahko takšen ukrep. Po
zabili so na sklade, ki s sred
stvi za razširjeno reproduk
cijo zagotavljajo rast pod
jetja, pozabili so na obratna 
sredstva in na družbeni stan
dard, k; je pomemben del 
'življenjske ravni delavca, 
Fkratka: pozab:li so na ju
trišnji dan. 

Mnogi delovni kolektivi so 
p r i delitvi čistega dohodka 
ravnal; kot dobri gospodarji. 
Sklade in osebne dohodke so 
postavili v odvisnost od trž
n ih razmer, od obsega in go
spodarnosti proizvodnje ter 
pr i delitvi čistega dohodka 
uveljavili kot osnovno meri
jo — rentabilnost proizvod
nje. V takšnih kolektivih nj 
bilo težav pri oblikovanju 
meril za delitev osebnih do
hodkov, prav zato pa v njih 
tud" nj bilo opaziti neupra

vičeno visokih osebnih do
hodkov. 

Povsod, kjer je o novih 
pravilnikih javno razprav
ljal ves kolektiv, so odraz 
zmogljivosti in želja kolek
tiva. Samo v takšnih prime
rih so pravilniki postali 
sredstvo, ki spodbuja posa
mezne proizvajalce in celo
ten kolektiv k rasti, k po
večevanju proizvodnje in k 

NOVOMEŠKA 
K O M U N A 

doseganju v e č j i h gospodar
skih uspehov^ 

Sindikalne podružnice so 
preteklo leto opravile obsež
no delo. Lotevale so se ga 
domala povsod odločno in 
dosledno. Pri urejanju notra
njih odnosov v kolektivih so 
prav zato dosegle pomembne 
uspehe. Vse delo še ni 
opravljeno, saj je marsikje 
ostala kopica nerešenih te
žav iz preteklosti, k; j ih ni 
bilo moč odpraviti v enem 
samem letu. Z nezmanjšano 
politično aktivnostjo bodo 
sindikalne podružnice letos 
svoje delo še naprej vsebin-
ko poglabljale prav pri de
litvi čistega dohodka in sku
šale odpraviti preostale po
manjkljivosti. 

Bile pa so tudi takšne sin
dikalne podružnice, ki se 
niso znale prilagoditi novim 
pogojem dela. Njihovi izvrš
ni odbori so prišli pod vpliv 
birokratsko tehničnih ka
drov. Slednji so pod krinko 
soglasnosti s sindikatom ure
jal; notranje ekonomske od
nose v kolektivih tako, ka
kor je njim kot posamezni
kom najbolj ustrezalo. Krši
l i so demokratična načela in 
mimo delovnega kolektiva in 
organov samoupravljanja 
oživili pravilnike, ki imajo 
bore malo ali pa nič skupne
ga s socialističnimi načeli 
nagrajevanja po delu. Takš
ni pravilnik; so polni izu
metničenih in zel6 zamotanih 
meril, nekaterim vodilnim 
uslužbencem pa zagotavljajo 
neupravičeno visoke osebne 
dohodke. Posamezni primeri 
te vrste so bili konec leta 
1961 tako v kolektivih kot tu
di v širši javnosti predmet 
splošne kritike. 

Novi gospodarski sistem 
smo uveljavili šele v pretek
lem letu. Odpraviti bo treba 
še vrsto pomanjkljivosti in 
zagotoviti uveljavljanje no
vih načel gospodarjenja ter 
družbenega razvoja. Trezne
je in gospodarneje bodo mo
rali presojati ekonomske po
jave in uspehe ter razvijati 
socialistične družbene odno
se v proizvodnji s sodelova
njem vseh članov delovnih 
kolektivov. Zato so na po

svetovanju sprejeli nasled
nja priporočila: 

— vzporedno z uveljavlja
njem novega gospodarskega 
sistema naj delovni kolektivi 
tudi v bodoče ustvarjajo in 
izpopolnjujejo lastni sistem 
delitve dohodka in ga uve
ljavljajo na vseh področjih 
ekonomike; 

— nenehno in sproti naj 
izpopolnjujejo merila za de
litev čistega dohodka in 
osebnih dohodkov ter pri 
tem vedno upoštevajo osnov
ne ekonomske pokazatelje: 
produktivnost, ekonomič
nost in rentabilnost; 

— delovni kolektivi naj 
bodo vedno sproti obveščeni 
o vseh problemih, ki so po
vezani z materialnim; odno
si. Le tako bomo zagotovili 
njihovo sodelovanje pri od
ločanju in povečali napore 

proizvajalcev za večjo pro
izvodnjo; 

— sindikalne podružnice v 
kolektivih kjer so bili izpla
čan; neupravičeno visoki 
osebni dohodki, naj nemu
doma prično ponovno pro
učevati merila za izplačilo 
in naj jih z utemeljitvijo 
predlože organom samo
upravljanja v popravek; 

— sindikalne podružnice 
naj vztrajajo pri tem, da 
mora vsak pravilnik o deli
tvi osebnih dohodkov dolo
čiti kolikšen je lahko naj
nižji in kolikšen najvišji 
povprečni osebn; dohodek. 
Posvetovanje predlaga, naj 
bi najnižji osebn; mesečni 
dohodek ne bil manjši od 15 
tisoč d narjev, najvišji pa 
naj ne bi presegel 80 tisoč 
dinarjev za 208 delovnih ur. 

Avgust A v b a r 

Novomeška kronika 
Q Delavska univerza v No- F 

vem mestu prireja v ponede
ljek, 22. januarja, ob 18. url 
v dvorani Doma J L A predava
nje J o ž e t a Kregarja »V Pariz 
in na floriado v Rottcrdam- 1 . 
Predavanje bodo spremljali 
barvni diapozitivi. Vabljeni lju
bitelji cvetja! 

H 9. januarja se je z Jenko
ve ceste preselil Mladinski 
klub. Nove proistore je dobil v 
stari posti. Obiskovalci kluba 
bodo labko v manjpem pro
storu, ki ga od v e č j e g a dela 
dvorane loč i steklena pregrada, 
igrali š a h . drugi del kkiba pa 
je namenjen gledalcem televi-
/Jjs.kih oddaj. 

D V programskem svetu M l a 
dinskega kluba, k i so ga izvo
lili pretekli č e t r t e k , so č l a n i 
r a z l i č n i h organizacij in usta
nov. Svet bo skrbel za pester 
program in se povezoval z osta
limi organizacijami, upravni 
odbor kluba pa bo samo uprav
ljal s p r e m o ž e n j e m mladinske 
ustanove. 

• Ž e dalj č a s a delujeta za
če tn i in nadaljevalni t e č a j an
g l e š k e g a jezika, ki ju prireja 
Delavska univerza. T e č a j je 
dvakrat na teden po eno uro. 
T e č a j n i k i , ki p l a č a j o 1000 dir. t 

imajo predavanja osemkrat na 
mesec. Ker je ta n a č i n izobra
ž e v a n j a poceni, naj se prijavi 
č i m v e č i-nteretentov, saj se bo
do poi tm s t r o š k i Še z m a n j š a l i . 

B Kdor pride v jutranjih urah 
k » O d p a d u - , m o č n o p r e s e n e č e n 
obstane. V pisarni na mizi ima
jo petrolejko, ker elektrike n i -
IThjo. Tud-i telefona nimajo. 

r i tehtnici svetijo z v ž i g a l i -
CLmi. Poslovanje v takih oko
l i š č i n a h prav gotovo ni v č a s t 
podjetju d r ž a v n e g a sektorja in 
ne sodi v d a n a š n j i Čas. 

KI Gospodinje se spet p r i t o ž u 
jejo, da prihaja mleko prepoz
no v prodajalno. Neredko ga 
dobe š e l e ob pol osmih, takrat 
pa je prekasno, saj gredo ljud
je ž e ob š e s t i h ali najkasneje 
ob sedmih v s l u ž b o . V nedeljo 
pa je mleka zmanjkalo ž e ob 
devetih zjutraj . . . 

B Ž i v i l s k i trg je bil 15. ja
nuarja kar dobro z a l o ž e n . T o 
krat je bilo dobiti vse. kar je 
v tem Času m o g o č e . Naprodaj 
so bila jajca po 35 din, r a d i č 
in m o t o v i l e č (na merice) po 50 
din, f ižol po 120 din kg, č e b u l a 
po 140 din, kisla repa po 50 din, 
zelje po 70 din, ohrovt po 50 
din. jabolka po 50 din, orehi po 
180 din (firkl), korenje po 50 
din kg, suhe s-live po 150 dir. in 
pesa po 60 din. Opazili smo ž e 
prvi teloh ir. vresje, kakor tudi 
razna semena, suhe r o ž e , ple
tenine in o t r o š k o konfekcijo. 

B Gibanje prebivalstva: ro-
dije so: Draga Bele iz Trdino
ve 34 — deklico. Draga Peric iz 
P a d e r . š i č e v c 33 - d e č k a , Mar
tina Zupan iz Smihels-kc 11 — 
d e č k a . — P o r o č i l i so se: Franc 
U r b a n č i č , k l j u č a v n i č a r iz Ce-
gelr.ice, in Dragica Z n i d a r š i č , 
b o l n i č a r k a s P r e š e r n o v e g a tr
ga 7; Viktor A n l o n č i č . u s l u ž b e 
nec iz Jerebove 1, in Ivanka 
Siraj. kuharica iz Jerebove 1. 
— Umrla sta: Rudolf Bock. upo
kojenec iz V r h o v č e v e 1. star 80 
let. in N e ž a I .avr ič . upokojenka 
z Ljubljanske 5, stara 72 let. 

Dr. Smiljart Trobiš v pomenku z obiskovalko dispanzerja 
v Žužemberku 

ŽAREK, KI TIPA 
Zatemnjena soba v Žu

žemberku. Stikalo je rahlo 
škrtnilo, rumeni ekran pa 
je zasijal... 

— Dihajte globoko! Se 
globlje! — je prijazno, prav 
po očetovsko velel dr. Tro
biš. Ob medli svetlobi, ki 
jo je oddajal ekran, sta se 
počasi oblikovali zdravni
kova postava in postava 
žene, ki je stala za rent
genskim aparatom. Zdrav
nikove oči so skrbno mo
trile sl(ko na ekranu. Nato 
je narekoval latinski izvid, 
sestra Danica Petrič pa je 
prižgala rdečo lučko nad 
pisalno mizo in hitela zapi
sovati v kartoteko. 

— Mati, nekaj je narobe 
z vami. V bolnico bo treba! 
— je tače l zdravnik. 

— Ah, saj menda ni tako 
hudo? Saj se bom kar do
ma >pocajtala!< — poizku
ša ženica. 

— Pa bi bilo vseeno bo
lje, če bi šli v bolnico, ve
ste! Saj se spomnile, kako 
je bilo s sinom! — Takrat 
je ženica zažarela. 

— Vi ne veste, kako mu 
je dobro! In odličnjak je v 
šoli! — Razvil se je pogo
vor, v katerem je po oče
tovskem prigovarjanju ma
ti le pristala, da se bo pod
redila zdravniškim navodi
lom in šla v bolnico. Doktor 
Trobiš je pouedal, da je b i l 
njen sin dolflo let bolnik. 
Pozdravili so ga, nato pa ni 
bilo mogoče najti primerne, 
lažje zaposlitve. Tudi na 
prekvalifikacijo je bil pri
pravljen, toda ni imel po
polne osemletke. V Žužem
berku je ni mogel naredili. 
S posredovanjem osebja na 
TBC oddelku so ga sprejeli 

na sadjarsko-vinarsko šo
lo v Ormožu. Pridno se je 
lotil učenja. Zdaj že vozi 
traktor in morda bo prav 
kmalu oral in seja! po na
ših poljih. Zdrav in s srečo 
v svojih rokah! 

To je bil samo majhen 
izrez tega, kar se dogaja 
vsak dan v dispanzerjih 
TBC. Strahoma priliajajo 
ljudje v zatemnjeni pro
stor in se postavljajo pred 
rentgenski aparat. Njihovo 
srce bije z neenakomernimi 
utripi. Za aparatom pa je 
še eno srce — srce zdrav
nika. Ljubeče prigovarja, 
svetuje, pojasnjuje in pre
pričuje ter preganja strah. 
Žarek, ki tipa, sicer res od
kriva težko b o l e z e n , srce 
pa preganja strah in zma
guje. M . J . 

Na sejmšču 
višje cene 

15. januarja so živinorejci 
na novomeško sejmišče pri
peljali 867 prašičev raznih 
starosti in velikosti. Proda
nih je bilo 803. Ker je po
vpraševanje po njih vedno 
večje, so se cene v zadnjem 
času precej dvignile. Tako 
so za manjše prašiče zahte
vali 4.800 do 7.000 dinarjev, 
za večje pa 7.000 do 17.000 
dinarjev. 

POTROŠNIKI! 
Zahtevajte povsod izdelke 

TOVARNE 
EMAJLIRANE 
POSODE -

C E L J E 

Za, proti in potrošnik 
Da bi bila širša javnost v novomeški komuni podrobno 

seznanjena z reorganizacijo trgovine, smo zaprosili pod
predsednika ObLO Novo mesto tovariša Sergeja Thoržev-
SkegS, naj pove kaj več o tem. Tokrat objavljamo prvi del 
njegovega prispevka. 

Č e p r a v so bili vsi volivci na. 
decembrskih zborih podrobneje 
seznanjeni s pomenom in na
menom reorganizacije trgovine, 
ž e l i m v uvodu p o s e č i malo cilje 
v preteklost in temeljiteje 
osvetlili vzroke. 

Okrajni ljudski odbor je ž e 
195,2 sprejel na seji p r i p o r o č i l o 
za h i t r e j š i razvoj trgovine, ker-
so analize pokazale, da se sko
raj 30 odst. kupne m o č i prebi
valstva odliva izven okraja. Ze 
b e ž e n pregled stanja v trgovini 
je pokazal, da je v e č i n a proda
jaln zastarelih, da se niso do
volj hitro razvijali s o d o b n e j š i 
n a č i n i prodaje blaga, da je pot 
od proizvodnje blaga do po
t r o š n i k a predolga, skratka, da 
trgovina zaostaja za razvojem. 
Globlji pregled je opozoril 
predvsem na naslednje: v okra
ju ni gospodarskih pogojev za 
poslovanje č i s t i h grosistov (tr
govin na debelo); da bi trgovi
na poslovala z m a n j š i m i stro-
fcki, je treba ustanavljati velika 
trgovska podjetja, ki bi lahko 
nabavljala blago neposredno v 
proizvodnji ter hkrati l n ž e mo
dernizirala svoje prodajalne; 
posamezna podjetja naj .bodo 
specializirana na eno samo 

stroko; in š e zadnja, zelo po-
memba ugotovitev: v trgovini 
je treba zagotoviti konkurenco. 

Z A K A J NI B I L A U R E S N I Č E N A 
P K V A R E O R G A N I Z A C I J A 

Vse komune v okraju so, 
u p o š t e v a j e ta Štiri vodila, takoj 
po seji p r i č e l e pripravljati re
organizacijo. V letu 1960 je bila 
reorganizacija. opravljena v 
vseh komunah, razen v novo
m e š k i in trebanjski. Tudj n a š 
ljudski odbor je 1959 pripravil 
osnutek reorganizacije, ki je 
vseboval ustanovitev 13 trgov
skih podjetij in specializiranih 
samostojnih prodajaln. O osnut
ku jc razpravljal ljudski odbor 
in ga š e v letu 1939 osvojil. 
Predlog ni bil u r e s n i č e n delo
ma zato. ker ni vseboval pogo
jev ustanavljanja v e č j i h , gospo
darsko dovolj m o č n i h podjetij, 
ker Je bilo ugotovljeno, da 
predvidena specializirana pod
jetja ne bi mogla ž i v e t i zaradi 
sorazmerno majhne p o t r o š n j e v 
Novem mestu, in pa ker pred
log ni ustvarjal pogojev za raz
voj konkurence. Poudariti mo
ram, da so skoraj vsi trgovski 
kolektivi brez r e s n e j š i h razprav 

zavzeli odklonilno s t a l i š č e , pri
znati pa moram tudi to, da je 
bila p o m o č komune v pripra
vah na reorganizacijo premaj
hna. 

Š T E V I L K E P R I Č A J O 
Ker so o pomanjkljivosti v 

trgovini š e naprej razpravljali 
volivci na domala vseh zborih. 
Je ljudski odbor sredi leta 1961 
zaprosil Trgovinsko zbornico, 
naj strokovno r a z č l e n i problem 
reorganizacije ln Izdela pred
log. 

Nerazvitost trgovine v n a š i 
komuni je razvidna iz. nasled
njih š t e v i l k : v republiki ustvar
ja trgovina na 1 m 2 prodajnega 
prostora m e s e č n o p o v p r e č n o 
63.1(60 dinarjev prometa, v n a š i 
komuni pa 66.650 din. Promet 
v p o d e ž e l s k i h prodajalnah j<V 
mnogo m a n j š i kot v mestu, saj 
z n a š a v enem mesecu dni . na 
1 m* prostora, v n a š i komuni 
v mestu 89.763 din, na p o d e ž e 
lju pa le 43.380 din. U p o š t e v a t i 
moramo tudj to da odpade na 
p o d e ž e l s k e prodajalne 61.3 odst. 
vsega prodajnega prostora v 
komuni. P o v p r e č n a velikost 
prodajalne v naš i komuni je 37 
m', medtem ko je v I.RS 43 m'. 
Prodajalec v komuni je doslej 
ustvaril na mesec p o v p r e č n o 
976.500 din prometa, v L R S pa 
943.390 din. kljub temu pa so 
osebni dohodki bili pri nas za
radi sorazmerno visokih stro
š k o v prodaje p o v p r e č n o za 5.9 
odst. n iž j i kot v republiki. Po

slovni s t r o š k i trgovine na drob
no so dosegali 3.89 odst. pro
meta, z. b o l j š o organizacijo pa 
bi jih bilo m o č z n i ž a t i za 5 do 
10 odst. Vsa trgovska podjetja 
v o b č i n i so v letu 1900 ustvarila 
le 11 milijonov 490 t i s o č dinar
jev rezervnega sklada in manj 
kot 7 milijonov sredstev za raz
š i r j e n o reprodukcijo. 2e iz 
zgornjih š t e v i l k je razvidno 
predvsem to. da v n a š i komuni 
p o s t r e ž b a v trgovini ne more 
biti dovolj kulturna, saj smo 
ž e m o č n o preš l i vse normative 
prometa na m- prodajnega pro
stora in na prodajalca. P o v e č a 
ni promet gre v tem primeru 
lahko samo na š k o d o kulturne 
p o s t r e ž b e . • 

P R E D L O G R E O R G A N I Z A C I J E 
O b č a n o m smo n a š t e l i zgolj 

n a j o s n o v n e j š e podatke, ki so le 
majhen del o b š i r n e ekonomske 
analize. V predlogu za reorga
nizacijo je bilo treba u p o š t e v a 
ti marsikaj, zato naloga ni bila 
lahka. Predvsem smo že le l i 
trgovino usposobiti, da bo bolj 
kot doslej s l u ž i l a p o t r o š n i k u . 
Novim podjetjem smo s k u š a l i 
zagotoviti enak z a č e t e k , zadost
no gospodarsko m o č . ustalitev 
trgovske m r e ž e za d a l j š o dobo, 
dovolj m o č n e sklade, Speciali
zacijo prodajaln v mestu in š e 
vrsto stvari. Predlog reorgani
zacije je bi l : 

iz dosedanjih trgovskih pod-
jetit naj bi po njej nastala: 3 
podjetja - vsa tri izrazit) de-
tajlisti - grosisti in samostojna 
drogerija; d o l ž n o s t preskrbe z 
mlekom, mesom, sadjem. 7ele-
njavo in ostalimi kmetijskimi 
pridelki pa bj prevzelo K G P 
Novo mesto, h kateremu bi se 
pripojila m a n j š a proizvodna in 

trgovska podjetja, ki so doslej 
opravljala to nalogo. Ker so 
nastala r a z l i č n a mnenja le pri 
reorganizaciji trgovskih podje
tij m e š a n e streke, se bom ome-
jii na opis predloga za ustano-
\tj*ev dveh velikih podjetij te 
stroke, podjetij A in B, kot ju 
naziva predlog. 

Trgovsko podjetje A bi nasta
lo z z d r u ž i t v i j o Standarda — 
Novo mesto, dela podjetja .-Su
ha kraj ina- (poslovalnici š t . 1 
in 2 na Dvoru, poslovalnica v 
Ajdovcu in b o d o č a prodajalna 
v Hinjah), prodajalne št . 2 T r 
govskega podjetja - S t r a ž a « v 
S t r a ž i . Komisijske trgovine v 
Novem mestu, dosedanje pro
dajalne » M o d a « v Novem me
stu ln izpraznjenega prostora 
prodajalne Oprema v Novem 
mestu. Nosilec reorganizacije 
bi bilo podjetje Standard iz No
vega mesta. 

V trgovsko podjetje B bi se 
7.družili: Izbira — Novo mesto, 
Prehrana Novo mesto, trgovsko 
podjetje • •Gorjanc i« — Š e n t j e r 
nej, trgovsko podjetje • •Usnje« 
— Novo mesto, trgovsko pod
jetje - S t r a ž a « s poslovalnico 3 
v S traž i in poslovalnicami v 
Dol. Toplicah. Podturnu in So
teski, trgovsko podjetje Suha 
krajina s prodajalnama Grad 
in Slap v Ž u ž e m b e r k u in pro
dajalno v Smlhelu pri Zbk. ter 
prodajalna - D o l e n j k a « od tr
govskega podjetja Standard v 
Novem mestu. Nosilec reorga
nizacije bi bilo trgovsko pod
jetje Izbira. 

Podjetje A bi imelo v Novem 
mestu 333 m 1 prodajnega pro
stora, 91 m' s k l a d i š č in 314 mili
jonov letnega prometa, na po
d e ž e l j u pa 779 ms prodajnega 

prostora, 489 m« s k l a d i š č in 417 
milijonov prometa ter 212 mi l i 
jonov .409 t i s o č din obratnih 
sredstev iz raznih virov (dejan
ska potreba 221 milijonov). 
Podjetje B pa bi imelo v mestu 
479 m ! prodajnega prostora, 420 
m* s k l a d i š č in 631 milijonov 
prometa, na p o d e ž e l j u pa 507 
m* prodajnega prostora, 236 m 2 

s k l a d i š č in 303 milijonov in pol 
prometa ter 154 milijonov 
obratnih sredstev iz raznih vi 
rov (dejanska potreba 156 mi l i 
jonov). V vseh krajevnih sre
d i š č i h bi imeli svoie posloval
nice obe podjetji, zalo da b i . 
bila zagotovljena konkurenca. 

Komuna bi vso najemnino za 
trgovske lokale v r a č a l a trgov
skim podjetjem. S predlogom 
je zagotovljen tudi neposreden 
nastop proizvodnih podjetij na 
n a š e m t r ž i š č u , saj bi njihove 
prodajalne ( K r o j a č . Novoteks, 
Velur, Delikatesa, Varteks, M l a 
dinska knjiga, Elektrolehna, 
Borovo. Astra, Peko in Obrt
nik), ki jih ž e imajo v Novem 
mestu, za to z a d o š č a l e . Ugotav
ljamo, da teh podjetij na na
š e m t r ž i š č u š e ni dovolj č u t i t i 
morda prav zato, ker so doslej 
svojim poslovalnicam prepu
š č a l a premalo pristojnosti. N a š 
trg pa je dostopen tudi vsem 
trgovskim podjetjem od dru
god, ki bi ž e l e l a odpreti svoje 
prodajalne prj nas. Kot pogoj 
postavljamo v tem primeru 
gradnjo novih prodajaln, ker 
so dosedanje zmogljivosti trgo
vine ž e tako premajhne. V e n 
dar novih gradenj te vrsto ne 
ž e l i m o samo v mestu, ampak 
tudi na p o d e ž e l j u - v krajev
nih s r e d i š č i h , ker so tudi tam 
prodajni prostori ž e pretesni. 

(Konec p r i h o d n j i č ) 



Mar za nas res na prostora? 
Razgovor s tovarišem Rudijem Požnrjem, predsednikom krajevne organizacije 

Socialistične zveze v Brežicah 

Kako ste opravili orga
nizacijske naloge ob za
ključku preteklesa leta? 

Pobrali smo vso članarino 
In pravočasno dostavili vse 
statistične podatke občinske
mu odboru Socialistične 
zveze. III. rajon, to jc pre
del mesta med bolnišnico in 
tovarno pohištva, je najpoz
neje pobral članarino. Od 
1729 volivcev, kolikor j ih 
prebiva na našem področju, 
je 1311 alj 75,82 odstotka čla
nov Socialistične zveze. — 
Mnogo nepotrebnih težav 
nam povzročajo tisti, ki se 
preseljujejo, pa se ne pr i 
javijo niti ne odjavijo. 

Kaj smatrate za največ
jo težavo v vaši krajevni 
organizaciji? 

To, da še danes nimamo 
svojega prostora! Sestajamo 
sc danes tukaj, jutri tam, 
kot pravj nomadi. Kljub 
mnogim posredovanjem smo 
že vedno brez svojih prosto
rov. Mislim, da je to toliko 
bolj žalostno prav zato, ker 
vedno in povsod poudarja
mo, da je Socialistična zveza 
vodilna množična organiza
cija, v Brežicah pa ugotav
ljamo, da imajo vse ostale 
množične organizacije svoj 
kotiček, mi pa smo še ved
no brez njega! 

Stanovanjska skupnost 
je v Brežicah že ustanov
ljena. Kako spremlja va
ša krajevna organizacija 
njeno delo? 

Naša stanovanjska skup
nost ima zaenkrat samo 
pralnico, drugih servisov še 
ni. Odgovor je tak: ni de
narnih sredstev, ni primer
nih prostorov, juz pa bi do
da! še to: predvsem n! ra
zumevanja! Naj povem samo 
primer, kako se je skazil 
lep načrt za obrat družbene 

prehrane, čeprav je v Bre
žicah zelo potreben. Intere
sentov zanj je med delavci 
dovolj. Prostor v bivši Stir-
novi gostilni jc bi l na raz
polago. •Želeli smo ustanovi
ti obrat družbene prehrane, 
ki bi z dobro kuhinjo ln s 
kvalificiranim osebjem nudil 
primerno, ceneno prehrano. 
Bes jc, da v večjih podjetjih 
podjetjih že kuhajo enolonč
nice, vendar je izračun poka
zal, da so precej drage, če 
upoštevamo vse dejanske 
stroške. Ko je bilo vse pri

pravljeno, pa smo naleteli 
na nerazumevanje in na 
ugovor, da obrat ne bo do
nosen- Morda smo bi l i malo 
premalo vztrajni, kdo ve? 
To napako, k i je za naše me
sto značilna, bomo odpravili 
samo, če bodo člani Sociali
stične zvčze v bodoče bolj 
podpirali delo stanovanjske 
skupnosti In manj čakali, da 
bi kaj zraslo samo od sebe. 
Dobro bi bilo tudi, ko bj b i 
lo pri pristojnih organih za 
take stvari več razumevanja 
kot doslej! 

Občinska komisija za tisk in dopisniki iz brežiške občine 
so sc sestali v petek dopoldne. Vsebina posveta: dopiso
vanje v novo komunsko glasilo, ki naj postane ogledalo 

razmer, potreb in dogodkov v občini 

B R E Ž I Š K E 
V E S T I 
KAJ BO Z NAŠO PRALNICO? 
Stanovanjska skupnost V Brežicah je nekako pre-

brodi'.a začetne težave, k i so bile posledica nerazume
vanja prav, pri organih, k i bi morali najbolj pomagali. 
Po dolgem času je rešeno tudi vprašanje sredstev, k i 
j ih je ljudski odbor le obračunal , i n tudi vp rašan je 
prostorov. Javna pralnica kot prv i objekt stanovanjske 
skupnosti že dlje časa posluje. Cas je torej, da bi začeli 
ustanavljati še druge potrebne servise. Videt i pa je, 
da se Brežičani ?A delo skupnosti in za pralnico kaj 
malo zanimamo. Ce ne bi uporabljal pralnice garnizon 
bi na jbrž tudi ta brez odjemalcev omagala. 

N i prav, če Brežičani mislimo, da je stanovanjska 
skupnost stvar občine. O stanovanjski skupnosti, ki je 
oblika samopomoči prebivalcev, moramo v p rv i vrst i 
razmišljat i Brežičani. Podpirati jo moramo moralno in 
materialno. Brez dvoma je zelo lahko govoriti: 

-Nimamo otroškega vrtca, nimamo otroških igrišč!« 
K a m naj dam popraviti l ikalnik? Sramota! Drugod so 
takšne stvari že davno rešili, pri nas pa nič!« 

Zdaj pa ti, k i najbolj kritiziraš, povej: kolikokrat si 
dal oprati perilo v pralnico? Praviš , da ga ceneje opero 
»privatne« perice. A l i res? Kaj pa škoda, ki ti jo naredi 
otrok, medtem ko si v službi, in vse tisto, kar ti raz
bije? In to, da je medtem brez varstva? Ce bi ti , dragi 
kri t ik, dal prati perilo za kovača draže v pralnico, bi 
morda že b i l zigrajen otroški vrtec in tudi tvoji otroci 
bi se igrali na urejenem otroškem igrišču. Da, celo 
elektrotehnični ali pa kak drug servis bi že morda 
obraioval! 

Brežičani, premislimo!!!! 

Preireditav brežiške klavnice 
Mestna klavnica v Breži

cah je zastarela i n ne 
ustreza več današn j im za
htevam. Grajena je bi la 
pred 115 leti za takratnih 
900 prebivalcev Brežic, 
p icbivalc i okoliških vasi 
pa so takrat k l a l i doma. 
Rnzne inšpekcije vsako le
to opozarjajo brežiško 
lda\nico na pomanjkljivo-

Žene v Globokem so se 
pogovorile 

N a zadnjem roditeljskem 
sestanku v Globokem, ki 
so se ga udeležili skoraj 
vsi s tarši , je ravnateljica 
šole poročala o nekaterih 
razveseljivih spremembah. 
Velikega pomena je to, da 
so letos šolo obnovil i in da 
tudi mlečna kuhinja ustre
za higienskim pogojem. Na 
šoli prejema toplo malico 
že 225 otrok, zanjo pa pla
čajo samo po 100 dinarjev 
na m c s T C Tudi šolski obisk 
je zadovoljiv, saj presega 
90 odstotkov. 

K e r je bi lo na sestanku 
precej žena, je bi lo govora 
tudi o zimskih tečajih. V 

prv i vrsti so vs i pogoji za 
šivalni tečaj, k i naj bi ga 
obiskovalo čimveč žena. 
R K bo letos nadaljeval 
drugi del tečaja o domači 
negi bolnika, obiskovale pa 
ga bodo lahko le tiste, k i so 
bile na prvem tečaju. R a 
zen tega namerava krajev
na organizacija R K orga
nizirat i več zdravstveno 
vzgojnih predavanj s f i lmi . 
Predavali bodo tudi zdrav
niki iz Brežic, kot tudi spe
cialist za ženske bolezni 
dr. Glušič. Predavanja naj 
bi poslušala vsaka zavedna 
žena in dekle. 

Pepca Kržan 

sti, vendar j i h v sedanjem 
stanju ne moremo odpra
vi t i . To vprašan je je nujno, 
saj gre za preskrbo z me
som za več kot 20.000 pre
bivalcev. 

O problemu1 razpravljamo 
že več let in je b i l že izde
lan idejni načr t za grrd-
hjo nove klavnice, vendar 
do uresniči tve ni prišlo, 
ker manjka sredstev. Seda
nji upravni organ brežiško 
zadruge pa se jc odločil za 
rekonstrukcijo klavnice, k i 
kolje živino za 8 mesnic v 
brežiški občini. Njen pro
met znaša 300 ton svežega 
mesa na lelo, za kar je tre
ba zaklati 700 ton živih go
vedi, telet in svinj ali oko
l i 2800 živali. To delo 
opravlja v slabih pogojih 
7 delavcev-klavcev. Prete
klo leto je dobila klavnica 
avtomobil kombi, s kate
r im dovaža meso v mesni
ce, v načr tu pa je tudi na
bava avtohlndilnika. 

Po novem načrtu ' za re
konstrukcijo bedo v klav
nici ločeni klavni prostori 
za klanje govedi in praši
čev s skupno prcdhladilni-
co in hladilnico. T 0 ločitev 
narekuje proces dela ter 

skrb za kvaliteto in higie
no mesa. Pcmembna prido
bitev bo tudi ločena klav
nica za prisilne zakole, ki 
bo dobavljala meso tovar
ni Kal inovica za izdelavo 
cepiva ali pa bo to meso 
namenjeno za predelavo v 
močna krmila . 

Zaradi smotrne ureditve 
prostorov se bo dvignila 
delovna storilnost, razen 
tega pa bo tudi meso vel i
ko boljše. T a k 0 bodo zado
voljni člani kolektiva, pa 
tudi potrošniki . 

ek 

Letni obračun 
cerkljanskih gasilcev 

Na nedavnem o b č n e m :-boru 
gasilskega d r u š t v a v Cerkljah 
so izvolili nov odbor, k i bo 
skrbel za izvajanje š t e v i l n i h 
novih nrlog gasilcev. Predvsem 
bodo gasilci hitro in vestno 
pomagali p o n e s r e č e n c e m ki 
jih bo zajel p o ž a r . Gasilske 
vrste bodo pomladili in osno
vali pionirsko desetino. Sc na_ 
prej bodo p o ž a r e p r e p r e č e v a l i . 
Pr i tem Jim bodo pomagale 
bogate i z k u š n j e iz p r e j š n j e g a 
leta. ko so sodelovali, z gasil
sko enoto v o j a š k e g a garnizona. 
Lc-ta j im je nudila - in š e n u . 
di — p o m o č pri I z o b r a ž e v a n j u . 
Tako so lahko spoznali vlogo 
modernega grsllskega avtomo
bila in videli, kako se gnsi s 
peno. V prihodnje bo d r u š t v o 
š e bolj sodelovalo z drugimi 
organizacijami, zlasti z m l a d L 
no ln S Z D L . —at— 

NAJBRŽ ŠE NE 
VESTE . . . 

B da jc bilo v naši občini 
lani 31. marca 25,167 prebi
valcev, pr i popisu leta 1953 
pa 25.754 prebivalcev; 

B da jc bilo 30. 9. 19G1 za
poslenih v brežiški komuni 
3.338 prebivalcev, leto dni 
prej pa le 2.731 prebivalcev; 

|F> da imamo 19 osnovnih 
šol, v katerih je v tem šol
skem letu 3829 učencev, 
medtem ko jc v brežiški 
gimnaziji 271 dijakov. Glas
beno šolo obiskuje 107 učen
cev; 

|j> da znaša skupna površi
na 20.808 ha, od česar odpa
de na njive 7.187 ha, na sa
dovnjake 468 ha, vinograde 
1170 ha, travnike 4687 ha, na 
obdelovalne površine 13.512 
ha, na pašnike 2242 ha, 25 ha 
na močvirja. Kmetijskih po
vršin je v občini 15.779 ha, 
gozdov pa 8.947 ha. Rodovit
nih površin je' 24.72G ha, ne
rodovitnih pa 2.082 ha. 

Uspešna skrb 
za noseče žene 

Dispanzerji za žene, k i 
že nekaj let uspešno delu
jejo na vsem področju 
brežiške bolnišnice, so po
stal; nepogrešl j iva ustano
va za ves ženski svet. D a 
ne« ni več nober.e noseče 
žene, ki se nc bi vsaj en
krat zatekla po nasvet v 
dispanzer. Porodniškemu 
oddelku pr i brežiški bo l 
nišnici je s tem precej 
olajšano delo. Prostori so 
malce pretesni, saj ima od
delek le 17 postelj, kl jub 
temu pa porodnice v veči
ni primerov o d l e ž ; j 0 V bol 
nišnici 6 dni . Stanje se bb 
popravilo, kp bo urejen 
nov prizidek, v katerem 
bodo nato delovali funk
cionalni prostori, ker jijo 
potem v stavbi več bolni 
škega prostora. 

Podjetja: pokrovitelji šol 
Finansiranje šolstva v bre

žiški komuni je bilo lani 
spričo enakomernejšega do
toka sredstev ugodno. Tudi 
delitev teh sredstev je bila 
letos realizirana že z nad 60 
odstotki. 

Z modernizacijo pouka na 
šolah nastajajo vse večje 
potrebe po sodobnejših uči-
lih in opremi. Zato je šolam 
kljub zadovoljivemu finan-

Požari na področju občine 
v letu 1961 v luči številk 

Kazno Je, da se je p o ž a r n a 
nevarnost na o b m o č j u nase ob
č i n e precej z m a n j š a l a , kar Je 
p a č pripisati b o l j š e m u izvaja
nju preventivnih ukrepov i n 
P o u č e n o s t i prebivalstva. Kljub 
temu da se Je š t e v i l o p o ž a r o v 
m o č n o z n i ž a l o , bi vendarle pri
č a k o v a l i še n i ž j i h š t e v i l k , zlasti 
č e pomislimo, da imamo na ob
m o č j u n a š e o b č i n e kar iS gasil
skih d r u š t e v . 

Kl jub p o m n o ž e n i p o ž a r n i var-
hosU je bilo na p o d r o č j u novo
m e š k e o b č i n e lansko leto kar 
«8 p o ž a r o v . O d teh Jc bilo 21 
P o ž a r o v na d r ž a v n e m , 27 pa na 
Privatnem sektorju. N a j v e č po
ž a r o v je bilo gozdnih, in sicer 
v d r ž a v n i h gozdovih 11, v pri
vatnih pa 8. Tem sledijo p o ž a r i 
gospodarskih poslopij, k i j ih je 
bilo skupno 15, medtem ko jc 
bilo p o ž a r o v stanovanjskih ob
jektov samo 4. Iz malomarnosti 
1« nastalo 11 gozdnih p o ž a r o v 
to dva na stanovanjskih zgrad
bah. Zaradi gradbenih po-

ko m r s - a k A 

manjkljivosti je Izbruhnil en 
p o ž a r na stanovanjski zgradbi, 
trije na gospodarskih poslop
jih, edin v tovarni in eden v 
s k l a d i š č u . Elektrika Ima na ve
sti le 3 p o ž a r e . Zaradi Isker iz 
lokomotive je bilo zanetenih 8 
p o ž a r o v , strela pa je zanetila 
en sam p o ž a r . S a m o v ž i g i so 
bili trije, v petih primerih pa 
so p o ž a r zakrivi l i otroci. N a 
merni p o ž i g i so bil i š t i r j e , Iz 
neznanega vzroka pa Je p r i č e l o 
goreti tudi š t i r i k r a t . 

Seveda tudi š k o d a zaradi po
ž a r o v ni majhna. Cc to pogle
damo skozi o č a l a .statistike, v i 
dimo, da Je bilo š t e v i l o p o ž a 
rov, ki so p o v z r o č i l i do 100.000 
dinarjev š k o d e , 19. Deset p o ž a 
rov Je bilo takih, k i so povzro
či l i do 500.000 dinarjev š k o d e . 
Do enega milijona š k o d e je po
v z r o č i l o 11 p o ž a r o v in preko 
milijona 6. Bre-z posebne š k o 
de sta bila samo dva p o ž a r a . 

P o ž a r i so p o v z r o č i l i v d r ž a v 
nem sektorju za 10,708.000 di
narjev š k o d e , v privatnem sek
torju pa za 13,371.500 dinarjev, 
skupno torej za 21,082.500 di
narjev. 

Vse to morje plamenov Je ga
silo G36 p o ž r t v o v a l n i h gasilcev, 
k i so za g a š e n j e ln r e š e v a n j e 
ž r t v o v a l i poleg nevarnosti za 

zdravje in ž i v l j e n j e š e 1272 de
lovnih ur ter s svo.'im delom 
obvarovali v d r ž a v n e m sektor
ju za 2O2.000.0CO dinarjev, v pri
vatnem pa za 133,200.000 dinar
jev ljudskega p r e m o ž e n j a . 

Brez nepotrebnih 
bremen 

Podjetje Remont v Mirni 
peči se je do 1. aprila lani 
ukvarjalo z mizarstvom in 
gradbenimi popravili . K e r 
je b i la zidarska skupina 
nedonesna, so j 0 opustili . 
Proizvodni plan je zato ne
koliko nižji kot leta 19G0, 
24-članski kolektiv pa ga 
je do konca leta izpolnil . 
Mizarski obrat dela tudi 
po naroči l ih, s polovico 
zmogljivosti pa delajo 
kombinirane omare za 
ljubljansko Lesnino. — Vso 
proizvodnjo za leto 19G2 
imajo že zasedeno z naro
čili. Razmišl jajo o nakupu 
rczkalnika, k i bi j im pr i 
obdelavi lesa močno kor i 
st i l , in štedijo sredstva, ker 

ga nameravajo kupiti brez 
posojila. 

• Za matično knjižnico 
v novomeški komu.ii je 
O b L O v določil Studijsko 
knjižnico Mirana Jarca. Po 
novem "»zakonu o knjižnicah 
mora vsak ObLO odločiti, 
katera izmed knjižnic bo 
mat ična. Ta skrbi za raz
voj knj ižničarstva na pod
ročju komune in vedi r e^ -
ster vseh knjižnic. Sludi j -
ska knjižnica Mirana Jar
ca v Novem mestu bo kot 
mat ična knjižnica imela 
odslej pod -skupno upravo 
tri samostojne enote: štu
dijsko knjižnico, ki bo po
slovala V dosedanjih pro
storih, ljudsko knjižnico, ki 
bo poslovala v prostorih 
stare pošte, in še pionirsko 
knjižnico, k i bo prav tako 
poslovala v prostorih stare 
pošle, vendar šc l j petem, 
ko bedo urejenj prostori in 
bodo dozoreli ostali pogoji. 

siranju zmanjkalo denarja. 
Šolski odbori in učiteljski 
kolektivi pa niso čakali samo 
na pomoč komune, temveč 
so se obrnili na podjetja — 
pokrovitelje šol, ki so jim z 
razumevanjem pomagala. — 
Učene; šol so organizirali 
razne delovne akcije v pod
jetjih in drugod ter si za
služili čedne vsote denarja. 
S tem denarjem si je osnov
na šola II v Brežicah kupi
la pohištvo za dve učilnici. 
Sole v Artičah, Globokem, 
na Bizeljskem in Pišecah so 
prav tako nabavile nekaj 
opreme in učil s pomočjo ta
kih akcij. V Dobov; so dva 

mlečna kuhinja v Pišecah. 
Lahko trdimo, da si je 

brežiška komuna s pobudo 
šolskih odborov, učiteljskih 
kolektivov in marljivostjo 
učencev prihranila lepo vso
to denarja, k i ga bo prav 
gotovo koristno uporabila 
za najnujnejše potrebe. 

Opisani primer zasluži jav
no pohvalo, ki naj bo hkrati 
spodbuda ootalim šolam v 
našem okraju. Brežiške šole 
so dokaza'e, kako jc treba 
gospodariti. Posnemajmo j ih ! 

razreda opremili z novim po
hištvom, ki so ga nabavili s 
samoprispevki vaščanov in 
podjetij. 

Omeniti moramo, da Ima
jo skoraj vse šole v brežiški 
komuni televizijske sprejem-
n ke. Nabavili so j ih z del
no pomočjo komune. Zlasti 
dobro delujejo po šolah 
mlečne kuhinje, katerih 
shrambe so otroci kar dobro 
založili. Vzorno jc urejena 

Prepir zaradi vdovskega 
roga 

Alojz U n e t i č ln Andrej Co-
l a n č iz Slir.ovcev pri Kosta
njevici sta se svoj cas dobro 
razumela. Sprla sta se zaradi 
volovskega roga, k i ga je baje 
CoLarič videl prt U n e t i č u . Dne 
30. julija sta se zaradi tega pre
pirala. U n e t i č Je pograbil mo-
tlko in z njo udaril C o U u i č a po 
zgornjem delu desne roke, da 
je bil zaradi telesnih p o š k o d b 
14 dni za delo nesposoben. — 
Okrajno s o d i š č e v V l d m u - K r -
ftkem je za storjeno dejanje 
22. novembra U n e t i č * obsodilo 
na 21 dr.l zapora. 

Novice iz Pisec 
Oglasili smo se pri pred

sedniku krajevne crg.iniza-
cije S Z D L tov. Jožetu S u 

mraku, k i nam je pripove
doval o delu organizacije. 
Ze do srede meseca so po
brali vso č lanar ino in 
vključili v organizacijo več 
novih članov. Organizacija 

budno spremlja razvoj k ra 
ja in pri tem tudi sodelu
je. Tov. Sumrak nam je še 
povedal, da si trenutno 
ljudje najbolj želijo cesto, 
k i bi povezovala Pišece z 
Bizeljsidm. Zelja se bo 
verjetno uresničila prihod
nje leto. 

http://2O2.000.0CO


„Na nas se je zrušil strop!" 
— Prvi potresni sunek je 

bil v nedeljo, 1. januarja, 
ob.enajstih. Nato so sledi
li manjš i sunki, 12. janu
arja spet hud potres, naj
huje pa je bilo 13. janu
arja zjutraj ob dveh in 
nato ob šestih. Kako Je bi
lo? Tega ne bi želeli več 
doživeti! Nedeljski dopol
dan. Briješ se, nenadoma 

pa v zemlji zabobni, stene 
zaplešejo pred teboj, tla 
se maje jo, strop se zruši! 
Brez srajce, bos zdrviš na 
ulico. Vrišč žena in otrok. 
Kokoši frfotajo kot zme
šane, psi tulijo, živina se 
trga iz hlevov. Ta z rjuho, 
oni z odejo, tretji v piža
mi, v spalni srajci, bos, 
obut, oblečen, na pol gol, 

vsi -pa nepopisno bledi. Ši
pe žvenketajo, omet se ru
ši, zidovi pokajo, ko pa 
pogledaš v hrib, se ti za
zdi, da bo zdaj zdaj zasul 
dolino! Asfalt na pločni
kih jc ves razpokan in 
zguban. Saj vsega ni mo
goče opisati! 

Preživeli smo narodno
osvobodilno borbo, težko 

V nedeljo, 14. januarja, so se ob sedmih zvečer h kapetanu JLA Sliju Medaku v 
Novem mestu zatekle 4 družine njegovih sorodnikov iz okraja Makarska. Na sliki: begunci 
Medak Kata, Mara, Mila in Ante, Medak Drina in sin Joko, Dugandžič Vile, Scnka, hči 
Drinka in "-mesečni Zeljko ter Bara Oršulič. Zimnice, na katerih spe begunti pod gosto
ljubno streho kapetana Medaka, je brez oklevanja posodila Lovska zveza iz doma na Frati, 
prevoz pa je oskrbelo Elektro - Novo mesto. Otroci še vedno ječe in v snu ponavljajo 
besede: »Nije jako!« (ni močno!), s katerimi so se ob potresnih sunkih tolažili prebivalci. 
Vse, kar so uspeli vzeti s seboj, vidite na sliki. . . 

Črna gora je bi la pred 
drugo svetovno vojno go
spodarsko močno zaostala. 
Na 100 gospodarstev je pri
šlo 48 lesenih in pet želez
nih plugov. Pomembne j še 
ga rudarskega in Industrij
skega obrata ni bilo, razen 
salame v Ulcinju in tobač
ne tovarne v Titogradu. 

Po osvoboditvi so z ob
sežnimi raziskovalnimi de-
]; ugotovili precejšnje za
l o g e različnih rud in naf
te. Začeli so gr'aditi hidro-

V 

Črna gora: pomembna surovinska baza 
elektrarne in večjo tovar
ne in vsestransko preobli
kovati lice Crne gore. To 
področje je danes že po
membna surovinska baza 
za jugoslovansko industri
jo. 

Najvažnejša ruda je bo
ksit in s svojimi nahajali
šči zavzema Crna gora pr
vo mesto v Jugoslaviji. 
Pr ičakujejo, da bo po iz
gradnji predvidenega si
stema hidroelektrarn samo 
la republika proizvajala 
200.000 ton aluminija letno. 

Znano je tudi obsežno 
premogišče pr i Pijevljah, 
kjer računajo na zalogo 
150 milijonov ton lignita. 
Ta premog nameravajo 
vplinjevali in s plinovodi 
voditi kvalitetni plin nepo
sredno do potrošnikov. Bo
gate zaloge rjavega premo
ga so ugotovljene tudi v 
Ivangradskem rudniku. Ta 
premog pa nameravajo iz 
koristiti deloma za toplot
no energijo, deloma pa za 
kemično predelavo. 

Poieg odprtega rudnika 
Šuplja stena, kjer izkor i 
ščajo svinčeno-cinkove ru-
re, so v geološkimi raziska
vami ugotovili še cinabarit, 
to je rude, iz katere prido
bivajo živo srebro; dalje je 
bila ugotovljena nafta, ben-
tonitske gline, asfalt in 
železne rude. 

je bilo, toda vsaj vedel 
si, s kom se boriš! Po
tres je hujši! Čakaš, kdaj 
bo spet zabobnelo, kdaj se 
bodo zamajala tia pod no
gami, kdaj bo spet začelo. 
Čakaš in upaš, da ne bo 
več! 

Ko je bil v soboto, 13. 
januarja, objavljen odlok 
o evakuaciji, smo se takoj 
umaknili. Prevoz beguncev, 
prehrana in zdravstvo so 
nadvse dobro organizirani. 
Povsod ob poti so nas pri
srčno sprejemali. No in 
zdaj smo tu! — 

Približno tako sta nam 
povedala v torek Vile Du
gandžič in Ante Medak, 
oba iz naselja Komin (bli
zu 2000 prebivalcev) pri 
Pločah, okraj Makarska. Z 
devetimi sorodniki sta se 
zatekla v Novo mesto h 
kapetanu Miji Medaku, ki 
jih je gostoljubno sprejel. 

M I S L I 
® Veliko ljudi je ubijal

cev — ubijajo človeka v 
sebi. 

@ Se nihče ni postal 
manjši zato, ker se je sklo
nil k človeku nižje posta
ve. 

t Kar je novo, naj bo 
dobro ne zato, ker je novo, 
temveč zato, ker je dobro. 

© Človeštvo spet išče 
"kamen modrosti« toda se
daj ne zato, da bi z njim 
spreminjalo svinec v zlato, 
temveč zato, da bi z njego
vo pomočjo spreminjalo to
pove v pluge. 

Cepili bodo proti raku 
Na švedskem bodo pri

hodnje leto začeli s poskus
nim cepljenjem proti raku. 
Sto dvajsetim prostovoljcem, 
starim od 60 do 70 let, bodo 
vcepili serum, izdelan iz mr
tvih in nenevarnih rakavih 
celic, čez osem mesecev bo
do objavili prve rezultate 
poskusa, ki naj ugotovi, ali 
ta serum ustvari v organi
zmu imuniteto proti raku. 

OD 25. DECEMBRA 1961 DO 16. JANUARJA 1963: 

1770 NOVIH MR0ČNIK0V 
V zadnjem tednu se je na novo naročilo na 

DOLENJSKI LIST še 241 ljudi, od tega iz občine 
Brežice 37, iz občine Črnomelj 44, iz občine Metlika 
7, iz občine Novo mesto 47, iz občine Sevnica 2, 
iz občine Trebnje 31 in iz občine Videm-Krško 41. 
Razen tega smo vpisali 12 naročnikov s področja 
raznih pošt v LRS, 2 nova naročnika pa sta rojaka 
v tujini. Skup.no smo v malo manj kot 2 mesecih 
zbrali do torka opoldne že 1770 novih naročnikov. 
Posamezne občine oziroma njihove pošte imajo pri 
tem naslednje zasluge: 

BREZICE: 
ČRNOMELJ: 
METLIKA: 
NOVO MESTO: 
SEVNICA: 
TREBNJE: 
WIDEM-KRŠKO: 
Razne pošte v LRS: 
Inozemstvo: 

374 novih naročnikov 
293 novih naročnikov 
46 novih naročnikov 

335 novih naročnikov 
124 novih naročnikov 
239 novih naročnikov 
267 novih naročnikov 
74 novih naročnikov 
18 novih naročnikov 

DESET NAJBOLJŠIH POŠT v zadnjem tednu: 
Vinica — 33 novih naročnikov, Mirna — 25, Mirna 
peč — 14, Jesenice na Dol. — 13, Koprivnica — 10, 
Videm-Krško — 10, Novo mesto — 10, Sevnica — 8, 
Leskovec pri Krškem — 8 in Brežice — 7. 

Zbiranje novih naročnikov se nadaljuje. Se 730 
bi j ih radi zbrali do konca januarja! Ponovno pro
simo vse uslužbence PTT v okraju, da povabijo v 
vrste rednih bralcev tiste družine, kjer našega do
mačega lista še ne poznajo!. — Pomagajte tudi vi, 
dragi bralci in prijatelji Dolenjskega lista, da bomo 
lahko uresničili geslo: V VSAKO HIŠO V SPOD
N J E M POSAVJU, V B E L I KRAJINI IN DRUGOD 
NA D O L E N J S K E M : DOLENJSKI LIST! 

NAFTA: naše vedno večje bogastvo 
Z n p 1 1 " Polj v naši dr

ž a v i / s p r e m i ! ! v letu 
19G1 rafinerije 1.400.000 
ton s J o v e n a f t e , kar je za 
10 o d - ^ k o v ve« od konci

l i 

ne, proizvedene v letu 1960. 
Lan i planirana proizvod
nja 1,300.000 ton je bila 
presežena za 13 odst. Sr.mo 
v marcu je bilo nač rpano 

V.4 IZPITU 
, N O j vovejte, kakšne so 

zveze t j d Podjetjem in ko-
muno'j' 

t Ja I h"1--, telefon
ske'.' 

Ejjf-'-nehajta že vendar 
vpiti " R e S i se, kdor se 
mor1"' kadar je gospa 
v ((,ialnici! 

UŽALJENOST 
»No, Lojzek, ali ti ne bi 

očka lahko malo pomagal 
pri matematiki?* pravi uči
telj. 

»Noče več. Je užaljen, 
ker" ste mu zadnjič dali 
dvojko iz računstva.* 

LEPOTE BENETK 
"Gospa Filomena, slišim, 

da ste prepotovali vso Ita
lijo. Ali ste bili tudi v Be
netkah, ki so tako čudovi
te?*' 

•>V Benetkah... Be
netkah? Res ne vem. Mo-
žek, ali sva bila v Benet
kah?« 

»Seveda; kako moreš po
zabiti! To je tisto mesto, v 
katerem sva jedla čudovito 
pripravljene .špagete« 

okol; 100-krat več nafte 
kot v vsem letu 1939. 

Občutno povečanje pro
izvodnje surove nafte je 
rezultat obsežnih razisko
valnih del ter ugotovljenih 
novih nahaja l išč in izvo
rov. Največji izvori naše 
domače nafte so v okolici 
S t rušca ; njih proizvodnja 
bo v kratkem presegla ce
lokupno jugoslovansko pro
izvodnjo, doseženo leta 
1959. Z raziskovalnimi deli 
v bližini hrvatskega nase
lja Lipovljani so odkril i še 
eno bogato nahaja l išče , č i 
gar rezerve primerjajo z 
onimi pri Strušcu. Drugi 
jugoslovanski center za i z 
koriščanje nafte pa je v 
Vojvodini . Predvidevajo, 
da bodo ž e leta 1905 prido
bivali iz banatskih naftnih 
polj 600.00 ton surove naf
te in 230 milijonov kubič
nih metrov plina. 

TOLAŽBA PRI 
OPERACIJI 

»Zaradi stroškov opera
cije se nikar ne sekirajte. 
Bomo že z vašo vdovo ure
dili ...« 

NOVOLETNI LOV 
Cesta je bila kopna. Sele 

ko smo se z džipom povzpeli 
na pot, ki vodi v Brezovo 
reber, smo spet naleteli na 
sneg. Kolesa avtomobila so 
orala sneg, premetavalo nas 
je z leve na desno. Datum: 
prvi januar 1962. Pred nami 
je bil še en avtomobil. Tudi 
džip. Iz Novega mesta je od
peljal kakšno uro pred nami. 
Ze sme bili prepričani, da je 
zdavnaj prilezel do lov
ske koče novomeške lovske 
družine globoko v gozdovih. 
Vendar ni bilo tako- Ujeli 

Danes gresta nagradi na Blanco 
in v Koprivnico! 

Prejšnji teden nam je poslal pismonoša Franc Sršen 
z Blance naročilnico, k i je dobila številko 1600; knjižno 
nagrado zanjo bo dobil 

JANEZ MEDVEŠEK, Gor. Leskovec 23, p. Blanca. 
-Naročilnica z naslovom 

ANTON OMRZEL, Mrčna sela 25, p. Koprivnica, 
je prispela v upravo lista v torek zjutraj. Posfala jo je 
upravnica pošte v Koprivnici Marica škrbec, dobila pa je 
številko 1700. 

Knjižni darili smo imenovanima poslali danes po pošti. 

smo ga nekje na pol poti. 
Stal je ves nebogljen sredi 
ceste, pred njim pa je ležalo 
drevo, k i ga je sneg podrl. 
Lovci, ki so bil i v prvem 
avtomobilu, so vneto sekali 
in končno potegnili drevo s 
ceste. Vozili smo kakih sto 
metrov naprej, pa je bila pot 
spet zaprta. In tako naprej. 
Potem smo se navadili jn vo
zili kar preko manjših dre
ves in vej, k i so ležale na poti. 
Zdaj pa zdaj se je zapodila 
še megla. Nekje zgoraj nad 
krošnjam; dreves sta se bo
rila sever in jug. 

»Bojči, daj glas!« 
Pripeljemo se do koče. Ne

navadno ljubka je. Kot prav
ljica. Nad nami temno nebo. 
Zdaj zdaj se bo ulilo. Ven
dar lovci sklenejo, da gredo 
gledat, če so okoli koče 
kakšni sledovj divjih praši
čev. Vzamemo puške in odi-
demo. Z nami je tudi Bojči, 
star, izkušen lovski pes. 
Lovci se razporedijo po ob
ronkih velike kotanje, dva 
se zapodita med. vejevje in 
kričita . . . . Bojčj pa je tiho 

Vsj s i l e h r a o ' da bi zalajal, 
vendaf ! ; e. n e 0S'asi. Ce bi 
zalajal," v e d e l i , da je na
letel n | i i v ] e Prašiče . . . Ča
kamo Y n a s v ° i e m mestu, 
s p\id> Popravljeno na 
strel. j . \ n d £ r Bojči ne da 
glasu. | , '* 6 n e deževati in noč 
p o č a s l ' e g a n a krošnje in 
poti- j 

V \0fii lovci razgovori-
jo. V i n e s t r p n o pričakuje
mo n ^ E d n J e s a dne. Ce oo 
deževaf' n e rodno za lov 
In 2 a f e 3 ° Pripovedovati'. 

. Vsak pf e d v e ali tri lovske, 
ampak<:ra>;e }^ke, ne la-
t i n s k e . | £ a k o drevo v gozdu 
že poz^ 0 ' P a vendar se 
v č a s i h 1 : o m u 2S°di, da se 
zgubi. 

»Ardft *D a h °đ :m , ho
d i m . . , ' Pr.'P.0'eduje Lojze 
»Bila j e ; n o c I n n i t i baterije 
nisem P f 1 : Hodim uro, 
d v e . . . l o t e ! S e m

 p r ; U v 

vas B r f f v o r e b e r p a sem 
po šesti' u r a h hoda prispel 
na — fr p r i Ajdovcu . 
Se dob"/ , m e niso prega
njali | d v c < « kot takrat 
Janka 

Jutro 
Vstanemo cb sedmih. Ko 

stopimo iz koče, je čudovito 
jutro. Zdaj pa zdaj posije 
sonce. Dva lovca sta že na
vsezgodaj odšla na obhod. 
Pregledala sta dobršen del 
gc/da in nista našla nikakrš
nih sledov. Tovariš Bele ju 
poklče z lovskim rogom. 
Zvokj odmevajo in se izgub
ljajo v srcu gozda- Dve aH 
tri šoje so zletele in presun
ljivo zakričale. Drugače je 
bilo tiho. Odidemo proti 
soncu 

Lovci se razporedijo. Štir
je cdidemo na nasrrotno 
stran, nad obronke gozda, ki 
se potem spušča proti Sote
ski in Straži. Ko pridemo na 
vi h, se opustimo navzdol, 
in naganjamo domnevno div
jad navzdol, k položajem 
lovcev. 

Našel sem nekaj sledov. 
»Halo . . .« 
»Ze, že,« pravi tovariš Be-^ 

le, stoda to so stopnje sr-
n jedi . . « 

Drugih stopinj ni. 

Stopinje v snegu 
Spet se zberemo. Ura je 

že deset ali več. Napotimo 
se malce nejevoljni, vendar 
s precejšnjim upanjem na
prej v dolino. Mimo mrhovi-
šča, kamor prihajajo med
vedje in lisice. Vse polno sle
dov je v snegu. Celo jazbe-
čeve vidimo. Po kakih dveh 
kilometrih se ustavimo. Po

tem trije obidemo gozd in 
zopet kričimo in iščemo div
jad. Kmalu naletimo na sle
di. Te so prave. Divj i prašiči. 
Nehote stisnem puško tesne
je. Ostali lovci se ne vzne
mirjajo Navajeni so. Oče 
me še enkrat pouči, kako 
naj streljam. 

"Najprej poglej, kakšno 
ima glavo. Če Ima veliko n 
dolgo, je prašič . . . Glej, da 
se ne zmotiš in da ne stre
ljaš na medveda!« To mj je 
že prej rekel tudi t o v a r š 
Bele. P r i sebi pa sem upal, 
da ne bo treba kaj preveč 
razločevati in da bodo to 
opravili drugi . . . 

Zdi se, kot da je vse raz
gibano. S Stankom, lovcem, 
ki je doma v Dalmaciji, se 
prebijava skozi grmovje in 
včasih kar ne moreva ven. 
Oba sva že mokra od vejev
ja in snega. Toda kmalu sva 
boljše volje. 

Zaslišala sva lajanje. Boj
či je končno našel sledove. 
Začel je preganjati divjad. 
Čez kakšno minuto sva nasia 
ležišče divjega prašiča. Zra
ven so bile Bojčijcve stopi
nje. Pohitiva navzgor. K i i i i -
lu nato zaslišiva lajanje,. Ki 
je bilo že precej oddaljeno. 

Strel 
In kmalu nato strel. En 

sam. Zgrešil, pomisliva. A l i 
pa je tako dobro zadel, da ni 
bilo treba streljati večkrat. 
Čez čas zaslišiva še en rirel. 
In še enega. Fronta, praviva 

Vzporedno z odkriva
njem naftnih nahaja l išč in 
pripravami za izkoriščanje 
surove nafte nastaja tudi 
vprašan je izgradnje rafine
r i j . V skladu s smernicami 
petletnega plana so že 
odobrena f inančna sredstva 
za rekonstrukcijo rafinerij 
na Reki, v Bosanskem Bro
du in Sisku ter za novo 
gradnjo v Pančevu. Z ome
njenimi investicijam; se bo 
zmogljivost rafinerij pove
čala od sedanjih 1,3 mi l i jo
na ton na 4,2 mili jona ton, 
pr; čemer bo samo rafine
ri ja v Pančevu sposobna 
predelati tolikšno količino 
surove nafte, kolikor je 
znašala celokupna lansko
letna jugoslovanska proiz
vodnja. Donosnost teh in 
vesticijskih naložb potr
juje n. pr. podatek, da se 
bedo sredstva, vložena v 
rekonstrukcijo rafinerije v 
Sisku v višini 9,5 milijarde 
dinarjev amortizirala že v 
dveh letih in po'. 

Tako bo ta industrijska 
panoga zagotovila zadostne 
količine naftnih proizvodov 
za potrebe domačega trži
šča. Zato je nujno, da s 
pra vočasn i mi razš i ri t vami 
in rekonstrukcijam; (er no-
no gradnjo zadostimo po
trebam nagloga razvoja 
naše moiorizacije, posebno 
pa potrebam industrije. 

- p b -

SVINJSKE KOŽE 
i/a a 200 din kg 
MAST OSTRGAJTE I 

odkupuj« 

K O T E K S i 

»Gotovo, gotovo,« zaslišiva 
glasove, k i naju kličejo. Po
tem še lovskj rog, k i nazna
nja konec lova: 

»Je bilo kaj?« povprašava 
»Tamle leži.« pravi tovariš 

Pirkovič. »Prišel je, že od 
daleč sem ga slišal. Miroval 
sem, in ko je prišel dovolj 
blizu sem pomeril . . .« Pred 
nam; lež! ščetinar. Kakih 130 
kilogramov ima. 

»No, tale ne bo več lazil 
po njivah in žrl k o r u z o . « 
pravijo lovci. Čez n^kaj č i -
sa zvemo, da je tovariš Jarc 
ustrelil lisico. 

Kmalu pridejo džipi. Na.o-
žimo divjad in se odpeljemo 

Zapuščamo gozd. Pogovar
jamo se o lovu. Džip, ki je 
vozil pred nam!, se je ne
kajkrat ustavil. Tovariš Bele 
stopi ven ln gleda za sledmi 
merjascev . . . 

»Za drugo nedeljo,« pravi, 
»bomo vsaj vedeli, kje so.« 

Gozdovi za nami so zopet 
mirni. Dvoje srn se podi po 
pobočju navzgor. 

PETER BRESČAK 

25. Tako sta ostala s staro volkuljo sama. Mali 
volčič se je sedaj pričel izredno razvijati. Sam jc 
imel na razpolago vso tisto hrano, ki bi sicer za
doščala za šest drugih. Razen tega je imela sedaj 
volkulja dovolj časa, da se je posvetila edinemu 
mladiču. Zato je volčič kmalu zrastel, tako da je 
bil v jeseni, ko sta pričela hoditi skupaj na lov, 
že skoro tako visok kot ona. Res je bil še nero
den, toda stara volkulja ga je dobro vzgajala. 
Moral je z njo na dolge lovske pohode in v 
nenehnem naporu se je njegovo telo lepo raz
vijalo. 

26. Ta čas je bil njegova visoka šola za življe
nje. Naučil se je polagoma vseh izkušenj, ki si 
jih je bila stara volkulja nabrala. Sam jc že 
spoznal pogubni duh strupa in človeka in nikoli 
več v življenju se ni pritaknil stvari, ki je le od 
daleč imela ta grozni vonj. Naučil se je, da se 
mora močnejšemu umakniti, da mora pred lovci 
bežati med skalovje, kamor s konji ne morejo za 
njim, vedel je, da mora pred psi teči in med 
dirom gristi okrog sebe, da ne sme zaupati niko
mur in ničemur, da mora biti vsak trenutek na 
preži pred nevarnostmi, ki so vse imele skupen 
vonj — po človeku. 

27. Posebno poglavje je bil zanj pouk ob volč
jih »telefonih«. Podobno kot psi imajo tudi vol
kovi svoje posebne kraje, najraje v bližini 
kakšne prometne steze ali vidne točke, kjer pu
ščajo vsak svoj znak. Takšni prostori so navadno 
izrazit kamen, bivolova lobanja ali podobno. Tam 
je lahko zvedel, kdo vse je bil v zadnjem času 
tam, kam jc odšel, kakšne volje je bil, ali ga je 
kdo preganjal, ali je bil sit ali lačen, bolan ali 
zdrav. Vsega tega ga je stara volkulja naučila, 
kot uči in opozarja na nevarnosti svojega otroka 
mati. 

28. Razen tega je bil naš vol' „ £jf nadarjen. 
Razburljivi dogodki že od naJ' ( i

 J . 6 o « n j e mla
dosti so ga naučili prilagodljiv^ - Sa odvadili 
trme. Ker je bil vedno na p<>\. 0 ( j ' s ° je znal 
prihuliti; ker pa je bil m o č n ^ D r - u S ' a l ' n Pol
bratov in polsester, si je znal t V ' ' b° l"iti boljši 
del hrane, ne da bi vzbudil pr' " e S°aovanje 
stare volkulje. Zaradi boljše Razvijal S V ° k p r i _ 

lagodljivosti se je tudi hitreje h K q

 1 'n je bil 
močnejši in razumnejši od osla1' v o I . v

Ba j e ostal 
z materjo sani, je imel pri njej' 1 t a s a za uk. Novoletni pogon je končan. Lovska družba se je za spominček še fotografirala ob 

130-kiIogramskcm ščetinarju, ki ga jc tokrat položil na dlako tovariš Franc Pirkovič. Le 
poglejte velikega kosmatinca, pa tudi Bojčka, kako ponosno sedi ob uplenjenem velikanu . . . 

Kje naj ju iščejo moje misli in moje hrepenenje v tej 
stotisočglavi brezimenski množici, ki jo oklepa ta gigant
ska ječa? Ali se je petnajstletnemu otroku posrečilo, da je 
ostal pri materi? Ali ju niso ločili? In kaj se je zgodilo z 
mojimi ostarelimi starši, ki sem jim tako želel pripraviti 
sončno, brezskrbno starost? Kaj z mojo sestro, tem lepim 
senzibilnim dekletom, ki sem mu nadomeščal bolnega oče
ta? Tudi trenutek ne morem verjeti, da jim je ostala 
prihranjena usoda deportacije in koncentracijskega tabo
rišča. Tudi oni potujejo sem v umazanih, smrdljivih živin
skih vagonih, v uničevalno taborišče Auschwitz, na Judov
sko rampo. . . In na migljaj mojega izobraženega šefa 
dr. Mengeleja bodo krenili moji starši na levo, na pot 
smrti. In z mojimi moja sestra. Tudi če bi jo Mengele 
poslal na desno, bi toliko časa jokala in prosila, da bi ji 
dovolili iti z materjo. In za to dovoljenje se bo zahvalila 
s solzami v očeh . . . 

Vest o mojem prihodu se je naglo raznesla med 
esesovci in pri »Posebni komandi«. Drug za drugim priha
jajo obiskovalci v mojo sobo. Najprej odpre esesovski 
Unterseharriihrer vrata in spusti v sobo dva divja, ogromna 
Oberscharfiihrerja. Zavedam se, da je ta prvi obisk merilo 
za njuno nadaljnje obnašanje proti meni. Glede na Men-
gelejevo navodilo mislim, da sem podložen le njemu — 
torej se ravnam po tem in sprejmem obisk kot čisto 
privatno zadevo. Ne skočim pokonci, kot to zahteva pred
pis v taborišču, da bi se javil, temveč sedim med pozdra
vom. Sredi sobe stojita in me vprašujoče motrita. Zdaj se 
je odločilo. Oddahnil sem si, ko sem opazil, da prvi vtis ni 
bil slab. 

Našemu razgovoru so bile seveda začrtane ozke meje. 
Kakšno je bilo moje »potovanje« in zakaj sem prišel v 
koncentracijsko taborišče, me težko vprašata. Moj odgovor 
bi ju osramotil. Jaz pa seveda tudi ne morem govoriti 
z njima o politiki, o vojni in o razmerah v kazenskem 
taborišču. No, moja študijska leta, prebita v mirni Nemčiji , 
dajejo dovolj snovi. 

Kmalu smo v živahnem razgovoru. Ugaja jima, da 
govorim njun materin jezik skoraj bolje kot onadva sama. 
Njuno deželo poznam, njihove običaje, njihovo družinsko 
življenje, mesta, vasi, njihove šege in navade. Ko me smeh
ljaje se zapustita, spoznani, da sem prestal tudi to skušnjo . 

Takoj nato se oglase drugi obiskovalci. V civilu so in 
čedno obriti. Glavni kapo »Posebne komande« in dva 
komandanta — vodje. Prišli so na prijateljski obisk. Ti so 
bili tisti, ki so mi s svojimi ljudmi uredili sobo in bi me 
zdaj radi povabili na večerjo, da bi me seznanili z ostalimi 
sotrpini. 

V prvo nadstropje krematorija grem z njimi, kjer je 
njihovo bivališče. Na obeh straneh ogromne dvorane so 
ležišča, zbita iz surovega lesa. V čudnem nasprotju s primi
tivnimi ležišči so dragocene blazine in odeje na njih, 
katerih barvna krasota deluje zlagano v tej okolici. Vsa 
krasota je zapuščina likvidiranih zapornikov. Člani »Po
sebne komande« si v skladiščil lahko izberejo, kar potre
bujejo. 

Vsa dvorana je sijajno razsvetljena. Tu ne varčujejo 
z lučjo kakor v barakah koncentracijskega taborišča. Kora
kamo ob dolgi vrsti ležišč. Le polovica komande je tu, 
ostalih sto ima nočno službo. 

Del ljudi opravlja razna dela, nekaj jih spi, drugi bero. 
Knjig je tu ogromno. Vsak deportiranec prinese dve, "tri 
s seboj, tiste, ki so mu posebno ljube. V tej veliki izbiri 
najde potem vsakdo nekaj, kar ugaja njegovemu okusu. 
Da sme »Posebna komanda« brati knjige, je tudi posebna 
protekcija. V taborišču kaznujejo vsakogar, ki ga zalotijo 
pri branju, z 20 dni zapora, kjer mora stati, ne ležati — če 
ga že takoj ne ubijejo! 

Za mizo sedim z »višjim kapom« inženirjem, nadzorni
kom komande za puljenje zob in vodjo zlatarne. Vsi me 
sprejmejo prav prisrčno in gostoljubno. 

Vendar ne spravim v usta nobenega grižljaja tako dolgo 
pogrešanih dobrot. Misel na sotrpine mi stiska srce. V 
zadnjih urah, preden so jih odvlekli, so znesli vse to skupaj 
in si pripravili te grižljaje za popotnico. Med vožnjo so 
stradali in hranili živila za starše, za otroke, da bi jim 
vsaj nekoliko olajšali težke dneve, ki jih čakajo. Potem so 
ostala vsa ta živila v slačilnici krematorija... 

Ne, ničesar ne morem jesti. Le čaj z rumom pijem. Po 
nekaj kozarcih strašna notranja napetost nekoliko popusti. 
— Prižgemo si cigarete, ogrske cigarete. V taborišču daš za 
cigareto ves svoj kruh, tu jih leži na mizi na stotine. 
Živahno se pogovarjamo. Čeprav so med nami Poljaki, 
Francozi, Grki, Rusi in Italijani, govorimo nemški , edini 
jezik, ki ga razumemo vsi. 

Med večerom sem spoznal vso zgodbo krematorijev. 
Deset tisoč zapornikov je gradilo te ogromne komplekse iz 
kamna in betona. V najhujši zimi so morali biti dovršeni. 
Na teh poslopjih se lepi kri t isočev in tisočev deportiranih 
Judov. Docela nezadostno hranjeni in oblečeni, so ob stra
danju in žeji, zmrzujoč so morali dan in noč graditi te 
»predelovalne obrate mrtvecev«, te »mrtvaške mline« in 
nekega dne so v teh krematorijih, ki so jih zgradili, sežgali 
nje same . . . 

Štiri leta so minila od tedaj. .Milijoni ljudi so od tedaj 
zapuščali železniške vozove na rampi in šli skozi krema
torije v smrt. Sedanja »Posebna komanda« je dvanajsta po 
vrsti, odkar stoje krematoriji. Pripovedujejo mi usodo vseh 
dosedanjih komand. Junaki so vsi! Potrdijo mi tudi vest, 
ki sem jo slišal že v taborišču, da je namreč vsaki »Po
sebni komandi« odmerjeno štiri mesece . . . 

Polnoč se bliža. Ljudi, ki so utrujeni od dnevnega dela, 
je alkohol utrudil še bolj. Razgovor polagoma zamira. 
Mimoidoča esesovska straža nam veli spat. Poslovim _se. 
Močni rum me zaziblje prvo noč pod streho krematorijev 
v dokaj mirno spanje. 
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ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED Še več izdelkov 
za izvoz! 

O načrtih Lesno predelovalnega podjetja v Metliki 

L P P Met l ika ima dva 
obrata; na Suhorju i n v 
Gradacu, kjer je mizarstvo. 
Ljudje so še vedno navaje
n i , da pravijo obratu na 
Suhcrju žaga, čeprav je 
podjetje v zadnjem času 
preusmerilo proizvodnjo 
i z predelave hlodovine in 
proizvodnje polizdelkov na 
finalno galanterijsko proiz
vodnjo za izvoz. Odjemalce 
ima v Slovenijalesu in J u -
godrvu. Tako je za obrat 
r.a Suhorju odvečen naziv 
»žaga«. 

Direktor podjetja tov. 
Zvone Jerman nam je po
vedal, da- ima podjetje za 
galanterijsko proizvodnjo 
ve l iko naroči l ; pogodbe so 

Pojasnilo o novih 
uspehih »MIRNE« 

V zadnji številki našega 
lista nam jo je tiskarski 
škrat večkrat, prav neljubo 
zagodel. Na 7. strani je iz 
članka »Nov; uspehi MIRNE« 
izpustil drugo vrstico, kar je 
skazilo smisel objave. Pra
vilno se mora vest začeti ta
kole: 

V prvi polovici decembra 
jc Tovarna šivalnih strojev 
na Mirni prodala 823 šival
nih strojev. . . 

Prosimo kolektiv in bralce, 
da nam neljubo tiskarsko 
napako oproste! 

UREDNIŠTVO 

120, ne pa 150 litrov 
vina1. 

15. decembra lani nam jo 
je t iskarski šk ra t spet za
godel: iz skupščinske pisar
ne O L O so nas opozorili, 
da je b i l na 24. skupni seji 
obeh zborov O L O sprejet 
odlok, da pripada vsakemu 
nad 15 let staremu druž in
skemu članu kmetijskih 
pridelovalcev na leto 120 
li trov neobdavčenega vina, 
ne pa 150 litrov, kakor je 
b i lo v našem tedniku po
motoma natisnjeno. Odlok 
o tem je medtem izšel tudi 
že v Uradnem listu L R S in 
v 1. številki Uradnega vest-
n ika O L O Novo mesto. 

z omenjenima podjetjema 
sklenjene že za celo le
to 1962. 

Čeprav je b i l v lesnj i n 
dustrij i v preteklem letu 
težak položaj, je podjetje 
plan izpolnilo v planirani 
višini 100 milijonov. Letos 
je predvideno povečanje 
proizvodnje čez 50 odstot
kov pri istem številu zapo
slenih, t ak 0 bo proizvodnja 
dosegla vrednost na enega 
zaposlenega 1,450 000 d i 
narjev, medtem ko je bila 
1961 le 1,1 mili jona din. To 
bodo lahko dosegli z boljšo 
organizacijo dela i n večjo 
storilnostjo. A k o pa se bo 
povečalo število zaposlenih 
(trenutno j ih potrebujejo 
okoli dvajset), se bo proiz
vodnja lahko še poveč'ala. 

Doslej v podjetje ni bilo 
vloženih večjih investicij. 
Program njihovega razvo
ja predvideva znatno razši
ritev podjetja, za kar b i b i 
lo potrebno 38 milijonov 
dinarjev za dograditev de
lavnic in nabavo opreme. 
Sedanji strojni park je pre
cej zastarel. — Da bo lahko 
proizvodnja lejos uspešno 
potekala, bo potrebno ure
diti sušilnico za les in na
baviti nekatere mizarske 
stroje; skupn 0 bo potrebno 
okoli 6,5 milijona sredstev. 

Do nedavnega delavci v 
tem podjetju niso imeli 
urejene prehrane. Sami so 
si s prostovoljnim delom 
ur d i l i prostore za jedi lni
co in napravil i opremo. 
Zdaj večina dobiva po niz
k i ceni topel obrok — eno
lončnico. — V zadnjem ča
su je dobro zaživelo delo 
političnih organizacij v 
podjetju. Pred nedavnim 
je b i l ustanovljen aktiv 
L M S , v katerem je včla
njenih 25 mladincev in 
mladink. Tudi to je eden 
izmed vzrokov, da se je 
podjetje v zadnjem času 
uspešno postavilo na noge 
in delovni kolektiv tega 
podjetja upa, da bo dosegel 
še večje uspehe. Tako nam 
je zagotovil direktor pod
jetja tov. Jerman. 

Jad. 

Predsednik ZBA Kennedy je na 
tiskovni konferenci izjavil, da je važno, 
da se nadaljujejo ameriško-sovjetski 
razgovori v Moskvi, da bi videli, ali 
obstaja osnova za pogajanja o Berlinu. 
Dodal je, da bo po »razumnem obdob
ju« možno odločiti, ali obstaja taka 
osnova. 

Čeprav ni jasno, kaj je Kennedv 
mislil z »razumnim obdobjem«, je očit
no, da se je Zahod sprijaznil s poga
janji s Sovjetsko zvezo, razen morda 
Francije. Značilno je, da je ameriški 
predsednik v svoji poslanici o stanju 
Unije sicer poudarjal, da se je okre
pila vojaška moč ZDA in izrekel pri
pravljenost ZDA, da se bodo borile, če 
bi naneslo, hkrati pa je jasno povedal, 
da bodo ZDA storile vse za sklenitev 
sporazuma z ZSSR, in je skrbno pazil, 
da ne bi pokvaril možnosti za začetek 
pogajanj. 

V Franciji in Alžiriji se nadaljuje 
teroristična ofenziva OAS proti sleher
nemu sporazumu med francosko vlado 
in začasno alžirsko vlado. Vsak dan 
padajo žrtve te zloglasne teroristične 
organizacije, k i je do skrajnosti okre
pila svojo dejavnost ob glasovih, da 
je bi l sklenjen načelen sporazum o 
prenehanju sovražnosti med Parizom 
in F L N . 

V zadnjem času je prišlo namreč 
do pogostih tajnih stikov med F L N in 
Parizom, začasna alžirska vlada je dol
go zasedala v Maroku in vse kaže, da 
se bližajo odločilni dogodki. 

Javnost najbolj zanima, če bo fran
coska vlada sposobna izpolniti svoje, 
obveznosti kakršnega koli sporazuma, 
saj jc znano, da je OAS že precej spod
kopala zaupanje v pariško vlado in v 

de Gaulla in da ima številne pristaše 
in sodelavce v armadi hi policiji. 

Vsekakor bo leto 19G2, k i bo odlo
čilno za Berlin in odnose med obema 
blokoma, pomenilo prelomnico tudi v 
alžirski vojni. Celo brezobzirni umori, 
ki jih organizira OAS, so znamenja 
konca neke dobe in zadnja bilanca za
blod in surovosti, k i j ih je rodila se
demletna alžirska vojna. 

Osrednji kongoški parlament v Leo-
poldvillu je izrekel ukor podpredsedni-

zdaj stražijo ti vojaki in etiopski voja
k i v sestavu mednarodnih sil OZN v 
Kongu. Vse kaže, da bo Gizenga zdaj 
moral odpotovati v Leopoldville. 

Posebno zahodni krogi istovetijo 
Gizengo s Combejem in očitajo prve
mu levičarstvo in spogledovanje s ko
munizmom, škodoželjnost ob najno
vejšem razvoju dogodkov izvira iz 
strahu pred tistim, kar je bilo prav
zaprav pozitivnega v Gizengovi politiki. 
Ne glede na pretirane ambicije Gizenge 

ku vlade in voditelju iz Vzhodne po
krajine Konga Antoinu Gizengi. Parla
ment očita Gizengi secesionistične 
tendence v Vzhodni pokrajini in ga 
poziva, naj pride v Leopoldville, da bi 
sc zagovarjal pred parlamentom. (Po 
najnovejših poročilih ga je razrešil 
položaja podpredsednika vlade.) 

Gizenga je to zahtevo najprej zavrnil 
z utemeljitvijo, naj vlada najprej ures
niči resolucijo glede Katange. Toda 
njegov vojaški poveljnik Lundula, s ka
terim je imel že prej trenja, se je 
odločno postavil na stran osrednje 
vlade in parlamenta. Gizengi je ostalo 
zvestih samo nekaj orožnikov Vzhodne 
pokrajine, k i so varovali njegovo rezi
denco. Toda po najnovejših poročilih 
so se ti orožniki vdali vojakom gene
rala Lundule in Gizengovo rezidenco 

in na njegove napake, so celo poslanci 
osrednjega kongoškega parlamenta po
udarili, da nimajo namena primerjati 
Gizengo s Combejem, ko so mu izrekli 
ukor. 

V Dakarju, glavnem mestu Senega-
lije, se je končala konferenca tistih 
afriških sindikatov, k i so včlanjeni v 
Mednarodni konfederaciji svobodnih 
sindikatov. To je druga velika sindi
kalna organizacija poleg nedavno usta
novljene Vseafriške sindikalne federa
cije, k i zastopa izvenblokovsko politiko 
tudi v sindikalnem gibanju. Ta razcep 
v afriškem sindikalnem gibanju bo 
koristil predvsem tujim interesom in 
oslabil afriško sindikalno gibanje kot 
celoto. Hkrati pa otipljivo ilustrira ne
gativne posledice blokovske razdelitve 
sveta tudi na afriški celini. 

0DKUP0VALEC V ZADRUGI 
V Brežicah in v Murski Soboti bosta izobraževalna centra za šolanje odku-
povalcev kmetijskih strokovnjakov 

Z novo organizacijo kme
tijskih zadrug so se1 zadruge 
prenehale ukvarjati s trgo
vino. Njihova osnovna nalo
ga je skrb za proizvodnjo v 
socialističnem kot tudi v p r i 
vatnem kmetijskem sektor
ju. Še nadalje pa zadruge 
odkupujejo in prodajajo 
kmetijske proizvode in re
produkcijski material. Ta ze
lo važna dejavnost, zahteva 
posebno izvežbanega delavca 
v blagovnem prometu. 

Delavci v trgovini se stro
kovno izobražujejo deloma 
po vajenskem sistemu, delo
ma na svojih delovnih me
stih. Zaradi izrednega po
manjkanja sposobnih trgo

vinskih kadrov v kmetijskih 
zadrugah bomo že letos le
te začeli izobraževati. Po se
danjih predpisih zadruge ne 
smejo imeti vajencev, ven
dar bodo problem rešili s 
priučevanjem. Zaenkrat sta 
določena dva izobraževalna 
centra za izobraževanje od-
kupovalcev: v Brežicah in v 
Murski Soboti. Republiška 
trgovinska zbornica priprav
lja s sodelovanjem Zbornice 
za kmetijstvo učni načrt za 
šolanje in opravljanje stro
kovnih izpitov. Kadr i naj bi 
se praviloma šolali dve leti 
po štiri mesece. Šolanje se 
bo pričelo letos in bo v dveh 
izmenah. 

Učni program predvideva 
teoretično učenje s seminar
skimi vajami, posebno važ
nost pa bodo posvečali bla-
goznanstvu kmetijskih pr i 
delkov-ter reprodukcijskega 
in investicijskega materiala 
za kmetijstvo, organizaciji 
nabave ln prodaje blaga v 
zadrugah, odkupom in druž
beni vzgoji. Novi l ik delav
ca v blagovnem prometu — 
odkupovalec — bo moral b i 
ti strokovnjak za vse nave
dene stroke. Seveda je ra
zen strokovnega znanja zelo 
važno tudj praktično delo. 
Po mnenju republiške komi
sije naj bi za odkupovalce 
uporabili kadre, k i so kon
čali kmetijske šole. 1 
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TEDENSKI. NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 

Cas že priganja, treba se bo resno lotiti pri
prav za izdelavo občinskih družbenih planov. 
Le-ti seveda ne bi smeli biti odraz starih, preži
velih odnosov v komuni. Vsebovati bodo morali 
novo kvaliteto: ne subjektivističnega zbiranja 
načrtov, ampak globljo ekonomsko analizo stanja 
in finančnih gibanj. Predstavljati bodo morali to, 
kar je tudi komuna — vsklajanje in usmerjanje 
interesov in pobud samoupravnih organizacij in 
posameznikov. Plan pa spet ne bo mogel biti le 
zbir planov podjetij, stanovanjskih skupnosti in 
drugih delovnih skupnosti, ampak jih bo moral 
hkrati tudi dopolnjevati, vsklajati in usmerjati, 
toda ne deklarativno, ampak konkretno, s čemer 
pa komuna ne bo smela okrnjati samostojnosti 
samoupravnih organizacij. V občinskih družbe
nih planih se mora jasno odražati tudi odgovor
nost za uresničevanje nalog širše skupnosti. 

0 Nedolgo tega je zasedala komisija za 
ustavna vprašanja Zvezne ljudske skupščine. 
Sklenila je, da se bo na podlagi gradiva, ki so ga 
pripravile njene podkomisije, lotila sestavljanja 
osnutka nove jugoslovanske ustave. Osnutek bo 
komisija obravnavala na prihodnjih sejah, najbrž 
zadnje dni februarja. 

0 Izvršni svet Ljudske skupščine LRS je na 
zadnji seji razpravljal o osnutku resolucije o po
litiki gospodarskega razvoja v Ljudski republiki 
Sloveniji za leto 1982. Predlog resolucije predvi
deva kot osnovno nalogo, da dosežemo in pospe
šimo skladen razvoj ter nenehno krepitev socia
lističnih družbenih odnosov, nadalje izpopolnjeva
nje in uveljavljanje gospodarskega sistema ob 
načelih, Id so bila sprejeta že lani. Proizvodnja 
naj bi se povečala za 11 odstotkov. Produktivnost 
naj bi naraščala tako, da bi družbeni proizvod 
na zaposlenega porasel za 8—9 odstotkov. Hkrati 

naj bi razvijali tudi družbeni standard, ki je 
osnova za izboljševanje življenjskih razmer pro
izvajalcev. 

0 V razpravi na skupščini Zveze sindikatov 
Crne gore je sodeloval tudi predsednik central
nega sveta ZSJ Svetozar Vukmanovič, ki je 
govoril med drugim tudi o dotacijah manj raz
vitim komunam. Dejal je, da ne moremo šteti 
za nerazvito tisto komuno, v kateri je povprečni 
dohodek na prebivalca pod jugoslovanskim po
vprečjem. Bolj zanesljivo merilo bi lahko bila 
sredstva, ki ostanejo v komuni po kritju obvez
nosti nasproti širši družbeni skupnosti. Treba bo 
najti nove oblike finansiranja nerazvitih področij. 
Ce bi na primer nerazviti komuni na vsak dinar, 

Občinski 
družbeni plan 

ki ga sama ustvari, dodali iz družbenih skladov 
še dinar ali dva, bi to bistveno spremenilo od
nose, ker bi se ob nižjih lastnih dohodkih zmanj
ševala tudi dodatna sredstva in obratno. 

9 V Sloveniji je bila lani za 7 odstotkov večja 
industrijska proizvodnja kot predlanskim. Naj
bolj je narasla proizvodnja elektroenergije, elek
troindustrije ter lesne, gumarske in živilske in
dustrije. Izjema je bila samo industrija nafte, 
ki ni zabeležila višje ravni proizvodnje. V neka
terih industrijskih vejah, kot na primer v elek
troindustriji in elektroenergiji, se je proizvodnja 

povečala celo 14 oziroma 19 odstokov v primeri 
z letom 1960. 

0 Na seji predsedstva Glavne zveze kmetij
skih zadrug v Beogradu so razpravljali o nadalj
njem razvoju zadružništva in o naši agrarni 
politiki. Med drugim so ugotovili, da čakajo za
druge v letošnjem letu važne naloge v izpopol
njevanju notranje organizacije in poslovanja v 
novem gospodarskem sistemu, od katerega priča
kujejo, da bo, kakor v večini drugih panog, s 
svojimi instrumenti in delitvijo dohodka uredil 
mnoge probleme v kmetijstvu. 

6 Na novembrskem posvetovanju o prizade
vanjih za oblikovanje socialističnih odnosov med 
spoloma je bU izvoljen koordinacijski odbor, ki 
je že tudi imel prvo sejo. Izvolili so sekretariat 
in naslednje komisije: za vzgojno dejavnost, za 
socialistična medicinska vprašanja, za posveto
valnico za mladino in mlade zakonce ter za 
propagando in publicistično dejavnost. Razprav
ljali so tudi o perspektivnem programu organi
zirane in vsklajene akcije vseh, ki se kakorkoli 
ukvarjajo s problemi glede oblikovanja sociali
stičnih odnosov med spoloma. 

0 Kmetijski inštitut Slovenije opozarja pri
delovalce intenzivnih vrst pšenice, da nastalo 
škodo zaradi nenormalnih vremenskih razmer 
popravijo z dognojevanjem z dušičnatimi gnojili. 
Ce prvo dognojevanje še ni opravljeno, bomo 
zlasti intenzivne sorte gnojili s 50 do 75 kg ni-
tromonkala na hektar, odvisno pač od osnovnega 
gnojenja. Od 50 do 75 kg nitromonkala bo do
datno potrebno tudi za posevke, ki so bili sicer 
že dognojeni, pa jih je prizadela zima. Manjša 
snežna odeja ni ovira za dognojitev, pač pa mo
ramo paziti, da bodo rastline pri dognojevanju 
suhe. 

B Od z a č e t k a tega leta je v 
382 t e r o r i s t i č n i h akcijah O A S 
Izgubilo ž i v l j e n j e 228 prebival
cev A l ž i r i j e , ranjenih pa je bi
lo 489. 

K3 Po skoraj e n o m e s e č n i pre
kinitvi se je v Ncw Y o r k u na
daljevalo IG. zasedanje General
ne s k u p š č i n e O Z N . , N a j p r e j so 
obravnavali Angolo, 

E3 V b l i ž i n i Zahodnega Irija-
na je ž e p r i š l o do prvega spo
pada med indonezijskimi in ho-' 
landskimi pomorskimi vojnimi 
enotami. V tem spopadu so 
Holandei potopili indonezijski 
torpedni č o l n . 

B V Parizu so se z a č e l a fran-
cosko-tunizijska pogajanja o 
Bizerti. T o so prvi francosko-
tunizijski stiki na ravni mini 
strov od lanskega julija, ko je 
bilo v petdnevnih spopadih v 
Bizerti ubitih nad osem sto T u -
nizijcev. 

B V glavno mesto J u ž n e g a 
Vietnama prihaja č e d a l j e v e č 
a m e r i š k e g a v o j a š k e g a osebja, 
k i prevzema razne d o l ž n o s t i v 
j u ž n o v i e t n a m s k i vojski. Po ne
katerih p o r o č i l i h je p r i š l o do
slej dva do tri t i s o č a m e r i š k i h 
vojakov in oficirjev. 

• Odnosi med Italijo in A v 
strijo zaradi J u ž n e Tirolske so 
se ponovno m o č n o zaostrili, ko 
so Avstrijci o b t o ž i l i Italijane, 
da je n e č l o v e š k o ravnanje s 
č l a n o m avstrijske m a n j š i n e 
Gostnerjem v zaporu p o v z r o č i 
lo njegovo smrt. Italija je ostro 
reagirala na te o b t o ž b e . 

B V Zahodni N e m č i j i so usta-_ 
novili novo skrajno desničar-** 
sko stranko, tako imenovano 
N e m š k o stranko svobode. V o d i 
Jo nekdanji nacist Heinrich 
Kunstmann. 

• Obrambni minister' D R 
N e m č i j e general Hoffmann je 
Izjavil, da bo DR N e m č i j a š e 
naprej krepila svoje o b o r o ž e n e 
sile. Zdaj š t e j e armada 90.000 
m o ž ln v o j a š k a s l u ž b a doslej n i 
bila obvezna. Zdaj pa je Hoff
mann poudaril, da v » s t o t i n a h 
resolucij delavci č e d a l j e o d l o č 
neje zahtevajo s p l o š n o v o j a š k o 
o b v e z n o s t « . 

B Zunanji in kmetijski m i 
nistri d r ž a v č l a n i c Skupnega 
trga so se v Bruslju sporazu
meli o skupni kmetijski politi
k i . S tem so odstranili zadnjo 
in n a j v e č j o oviro pred z a č e t 
kom drugega obdobja gospo
darske integracije Francije, Z a 
hodne N e m č i j e , Italije, Belgi
je, Nizozemske in Luksembur
ga. 

• V gospodarskem letu 1962 
bodo v vseh gozdovih v n a š i 
d r ž a v i posekali okrog 15 mi l i 
jonov k u b i č n i h metrov lesa, kar 
je za 41 odstotkov v e č kot la
n i ko so do konca leta po
sekali 9,2 milijona k u b i č n i h 
metrov. 

i o 



Plat zvona, 
vendar tokrat za gasilsko tle/avnost 

Lani smo v požarno kroniko novomeškega okraja 
vpisali 172 požarov: 50krat je gorelo v gozdovih, 122-
krat pa na gospodarskih poslopjih; 48-krat je plamen 
oplazil družbeno lastnino. Gasilske organizacije so za
dušile 33 požarov, pri čemer je 1.777 gasilcev opravilo 
3.554 delovnih ur. S tem so obvarovali ljudsko premo
ženje, vredno 677 milijonov dinarjev, tako da je bilo 
škode zaradi požarov >de« 108,653.000 dinarjev. V pre
teklem letu do katastrofalnega požara v okraju ni 
prišlo. 

Zaskrbljujoči so tudi podatki v zveznem merilu. Sa
mo v socialističnem gospodarstvu je bila zadnjih pet 
let povprečna letna škoda 1.293 milijonov dinarjev. Ta 
škoda pa je le delček zaskrbljujočih posledic, ki hromijo 
narodno gospodarstvo. In vendar bi jo lahko preprečili 
ali vsaj zmanjšali, če bi v požarnovarnostno dejavnost 
vključili vse družbene činitelje in seveda kar najbolj 
usposobili gasilske čete. Zavarovalnina oziroma od
škodnina jc lahko samo trenutno zdravilo, nikakor pa 
ne bi smeli na tem obsedeli. Dokazano je namreč, da 
na primer požari v podjetjih določene komune štirikrat 
in tudi petkrat zmanjšajo proizvodnjo, dohodke kolek
tivov in nedvomno tudi dohodke komune. 

ko upamo, da bodo boljši 
rezultati doseženi letos oziro
ma v bližnji prihodnosti. Gre 
predvsem za to, da se da v 
skupno uporabo oprema in 
orodje. To pa ne bi smelo 
biti dovolj; gasilske enote bi 
morale podpreti vse gospo
darske organizacije, krajevni 
odbori in Socialistična zveza. 

Načelna navodila o združe
vanju, k i j ih je pripravila 
okrajna gasilska zveza v No
vem mestu in jih razposlala 
vsem občinskim zvezam, vse
bujejo vrsto napotkov, kako 
ln s kakšnim namenom naj 
se združevanje prične. Usta
novljeni bodo gasilski centri, 
ki bodo vključevali gasilska 
društva na območju enega 
ali pa tudi več krajevnih od
borov, gasilska društva pa se 
preimenujejo v gasilske eno-

Gospodarski razvoj okraja 
po petletnem planu pomeni 
nedvomno velik napredek, ki 
se ga lahko samo razveseli
mo. Zgrajeni bodo novi in
dustrijski objekti, kmetijstvo 
se bo mehaniziralo, nastala 
bodo nova gospodarska po
dročja, poleg teh pa bodo 
zrasla nova stanovanjska na
selja, č e že govorimo o na
predku, ne smemo prezreti 
požarne varnosti in gasilske 
službe, k i sta se sicer že lepo 
razvili in uveljavili, a ju je 
še treba vskladiti s hitrim 
gospodarskim razvojem. 

Organi delavskega samo
upravljanja v podjetjih in v 
yeč gospodarskih organizaci
jah že dosledno uresničujejo 
načela temeljnega zakona o 
varstvu pred požari in druge 
Predpise, ki zavarujejo pod
jetje, vsako delovno mesto v 
njem, kakor tudi proizvajal
na sredstva. Po teh predpisih 
se lahko zavarujejo stanova
nja in zasebno imetje, servisi, 
razne ustanove in proizva
jalna sredstva, torej vse reči, 
ki so ali posredno ali nepo
sredno delo rok delavcev — 
proizvajalcev in upravljavcev. 
Večina družbenega imetja še 
ni zadosti zavarovana pred 
Požari, saj primanjkuje do
brih gasilskih kadrov, skoraj 
vsem gasilcem pa manjka 
tudi primerna in potrebna 
oprema. 

Po zakonu o gasilskih dru
štvih ustanavljajo gasilska 
društva državljani na po

dročju, kjer živijo. To so 
vsekakor člani stanovanjskih 
skupnosti ali skupnosti kra
jevnega področja, če gasilska 
služba na področju določene
ga krajevnega odbora že dela, 
jo bo treba le prilagoditi 
družbenemu razvoju. To je 
zamišljeno tako, da spada v 
učinkovito dejavnost gasilske 
službe tudi skrb za dobre 
medkrajevne ceste in vaške 
poti ter oskrba naselij z vo
do, če bodo dostopni krajev
ni vodovodi, potoki, reke in 
studenci, bo požarnovarnost
na služba, seveda z dobrimi 
prevoznimi sredstvi, pravo
časnim alarmiranjem itd. in 
s sodelovanjem prebivalstva 
nedvomno lahko vedno pre
prečila gospodarsko škodo, 
ki bi jo povzročil požar. 

S temeljnim zakonom o 
varstvu pred požarom je tudi 
dana možnost, da sosednje go
spodarske organizacije zdru
žijo gospodarjenje gasilskih 
enot. To je marsikje potreb
no zato, ker organi požarne 
varnosti nimajo zadostne 
opreme, zlasti pa ne posebne 
gasilske opreme, brez katere 
je dandanes težka zadušiti 
večji požar v velikem gospo
darskem objektu. 

Gasilski centri 
in gasilske enote 

Seveda združevanje gasil
skih enot in društev ni nova 
stvar, saj so se začele raz
prave o tem že 1956. Nare
jenega je bilo malo. Zato lah-

KAKO BOMO VZGAJALI KADRE 
ZA GOSTINSKE IN GOSPODINJSKE SLUŽBE 
Gostinstva in družbene pre

hrane si brez sposobnega, 
dobrega strokovnega kadra 
sploh ne moremo predstav
ljati. Zal se je v preteklih 
letih vrnilo v naš okraj le 
malo gostinskih delavcev, ki 
so se šolali na ljubljanski 
Gostinski šoli. Pokazala se je 
nujna potreba, da si gostin
ske in gospodinjske kadre 
vzgajamo sami: za naše raz
mere in domače potrebe. 

Zato sta bila lani ukinjena 
novomeška Gospodinjska šola 
in Zavod za napredek go
spodinjstva. Okrajni ljudski 
odbor in Gostinska zbornica 
za novomeški okraj sta nato 
ustanovila nov ZAVOD ZA 
NAPREDEK GOSTINSTVA 
Ir«* GOSPODINJSTVA. Novi 
zavod ima naslednje naloge: 

1. izobraževal bo. strokovni 
kader za gostinstvo, za druž
beno prehrano in za vse vrste 
služb za pomoč gospodinj
stvom; 

2. nudil bo strokovno po
moč gostinskim obratom, 
obratom družbene prehrane, 
šolskim kuhinjam in drugim. 

Svoj delovni načrt bo ures
ničeval predvsem z različnimi 
tečaji. Za letos je predvidel: 

1. 14-dnevne tečaje za prvo 
stopnjo strokovne izobrazbe 
z a poklic kuharja in strežni
ka. Prvi tak tečaj bo v No-
yem mestu od 18. do 30. 
Januarja; 

te, k i bodo imele samostojne 
občne zbore in volile štiri
članski izvršni organ (načel
nik, adjutant, gospodar in 
vodja sanitete). Gasilski cen
ter bo s pomočjo izvršnega 
in nadzornega odbora vskla-
jeval delo gasilskih enot in 
se povezoval z občinsko ga
silsko zvezo. Po potrebi se ta 
dva organa centra lahko po
večata ali pomanjšata, kar je 
predvsem odvisno od nalog, 
ki spadajo v njuno pristoj
nost. 

Prednosti sedanjih 
združitev 

Prednost take združitve je 
zlasti v tem, da poslej ne bo 
več problemov glede orodja 
in opreme. Res pa je, da 
bodo centri, k i teh priprav 
nimajo, v precejšnji stiski. 

Moda 1962 in možnosti nakupa 

2. trimesečni tečaj za va
jence I. letnika, ki se bo za
čel 5. februarja; 

3. enomesečni tečaj za II. 
stopnjo strokovne izobrazbe 
za poklic kuharja in strež
nika; 

4. 14-dnevne tečaje za prvo 
stopnjo izobrazbe za poklic 
»kuharja šolske kuhinje«, k i 
bodo v šolskih počitnicah; 

5. enomesečni tečaj za pra
vilno prehrano (dietno pre
hrano). 

Razen tega bo novi zavod 
prirejal krajše tečaje za iz
popolnitev na delovnem me
stu za sledeče stroke: za 
strežbo in kuhanje, za pri
pravo domačih jedi, za pope
stritev jedilnikov, za lastnike 
sob v turističnih krajih, za 
učiteljice, k i poučujejo go
spodinjstvo v šolah (po pro
gramu UNICEF) in pod. 

Zavod bo tudi nudil pomoč 
gostinskim obratom in obra
tom družbene prehrane pri 
sestavljanju in izračunavanju 
jedilnikov, pri urejevanju ku
hinj, jedilnic in pod. 

Skrb za zdravo ljudsko pre
hrano v okraju bo terjala od 
vseh činiteljev še mnogo de
la. Novi zavod se dela loteva 
z optimizmom, saj se zaveda, 
kako velika je korist, k i jo 
ima skupnost od zdrave pre
hrane. 

V soboto, 13. jan. 1962, 
je b i l na Gosnodarskem 
razstavišču v Ljubl jani 
odprt seiem »Moda 
1962«. Svečani otvoritvi 
so prisostvovali: Franc 
Leskošck-Luka. podpred
sednik zvezne ljudske 
skupščine. Todor Vujasi-
novič, sekretar odbora 
za gospodarstvo zvezne 
ljudske skuuščine, dr. 
Mari jan Dermastia, se
kretar za blagovni pro
met LRS ter nredstavni-
k i javnega in cospodar-
skega življenja iz vse 
Slovenije. 

Na sejmu »Moda 1962« so 
se že sedmič zbrala jugo
slovanska Dodietia tekstilne 
in usnjarsko predelovalne 
industrije ter prikazala 
svoje zmogljivosti v kva l i 
teti in izbiri . Razstavljalo 
je 122 podjetij, od tega 102 
domači in 20 l.uiih. Poseb
nega priznanja l i ud i , k i so 
si razstavo ouledali, so bile 
deležne pletenine in otro
ška konfekciia. manj pa 
ostalo blago. Letos je bila 
ustanovljena tudi komisija, 
ki je podeljevala nagrade 
»Pr iznanje potrošnika«. T a 
ko priznanje je dobilo 37 
podjetij za 55 izdelkov. 
Med nagrajenci z zlatimi 
medaljami smo opazili naš 
»Novoteks«, ki jc na zelo 
domiseln način v aranžma
ju predstavil med drugim 
tudi moško blago iz časanc 
volnene tkanine pod ime
nom »Srečo«. Sevniška 
»Lisca« je bila za obisko
valce pravo presenečenje; 
razstavila je več razno
barvnih ženskih kompletov, 
modrček in pas za nogavice 
v prvovrstni izdelavi in kva
liteti ter kravate. Pohvali t i 
moramo tudi Industrijo pe
rila iz Novega mesta, saj so 
razstavljene srajce raznih 
kvalitet, modelov in barv, 
kakor tudi pižame žele 
splošno priznanje. V klet
nih prostorih »Jurčka« smo 
našli mirensko Tovarno ši
valnih strojev. Tudi na te 
izdelke smo lahko ponosni, 
želeli bi le. da bi bile lese
ne omarice, v katerih je 
stroj, modernejše izdela
n e . . . 

Povedati pa je treba, da 
smo na sejmu pogrešali ne
katerih tkanin, k i j ih zahte
va moda v svetu. V i d e l i 
smo res bogato izbiro tka
nin in čevljev naših tovarn, 
ki so nedvomno napredova
le, žal pa vse kar smo v i 
deli , n i bilo v skladu z mo
do izven meja naše domo
vine. 

Kaj smo videli na modni 
reviji 

V u n i o n š k l dvorani smo si 
ogledali prvo predstavo modne 
revije, k i jo je organiziral Cen
ter za sodobno o b l a č e n j e in 
in modo. Videl i smo nekaj č e z 

150 modelov ž e n s k i h , m o š k i h in 
o t r o š k i h o b l a č i l . Tud i tu so 
gledalci najbolj pohvalili izdel
ke n a š i h renomiranih tovarn 
pletenin: R a š i c e — Gameljne, 
Almire iz Radovljice; Angore iz. 
Ljubljane. Apatexa iz Apatina, 
Pika iz Maribora in Š p i k a iz 
Kranja. Izdelki navedenih to
varn so bili res prvovrstni ta
ko v barvi in modelu in ne 
zaostajajo prav n i č za tovrstni
mi pleteninami izza meje. Od 
tkanin so najbolj ugajala bla
ga Novoteks ( m o š k i karirast 
p l a š č ) . Mariborske tekstilne to
varne z artiklom Tivol i , izdelki 
Industrije platnenih izdelkov 
Jai\se, Svile Maribor in drugih. 
Torbice » T o k o « D o m ž a l e so 
vredne posebnega priznanja, 
prav tako č e v l j i modnega č e v 
ljarstva » R o ž n i k « iz Ljubljane. 

Pripombe: na reviji, ki nosi 
na.slov » m o d n a revija- bi mo
rale manekenke nositi tudi mo
derne p r i č e s k e . Tako smo za
radi , nesodobnih p r i č e s k videli 
tudi klobuke, ki niso nc ustre
zali ne ugajali. Tud i prikazani 
modeli, č e p r a v so bili vsi lepi 
niso bili vsi v skladu z l e t o š 
njo modo. Na primer: ž e n s k a 
dvodelna » k a z a k o b l e k a « se je 
ž e p r e ž i v e l a , prav tako ž e n s k e 
obleke z dvojnim krilom. P r i 
pomnimo lahko š e to, da je bi
lo uporabnih p l a š č e v za vsak
danjo rabo absolutno premalo, 
prav tako o t r o š k i h modelov. 
Vsako leto prikazujejo na re
viji le modele za otroke izpod 
10 let. na otroke v razvojnih le
tih, ki jih je n a j t e ž e o b l e č i , pa 
so spet pozabi l i . . . 

In možnosti nakupa 
v Novem mestu? 

2e v e č k r a t smo pisali, da bi 
tudi N o v o m e š č a n k e in ž e n e iz 
drugih krajev rade š lo v korak 
vsaj z d o m a č o modo, pa ne 

" morejo zaradi nesodobnih zalog 
v n a š i h trgovinah nabaviti kar 
ž e l i j o . Ker smo se na sejmu 
mode ponovno p r e p r i č a l i , da 
tovarne nudijo lepo, kvalitetno 
in moderno blago, so jalovi vsi 
izgovori n o v o m e š k i h trgovcev, 
da tega in onega ni m o č naba
viti. Po č i g a v i krivdi? 

Kaj bi lahko imeli, pa n i m a . 
mo . . . 1. gumbi: v vseh treh 
n o v o m e š k i h trgovinah, k i ima
jo na zalogi gumbe, ni dobiti 
niti enega take velikosti in ta
kih barv kot smo jih videli na 
sejmu mode. Predstavnik tovar
ne » M o d e l i t « iz Kamnika nam 
je povedal, da j ih imajo do
volj . . . 
. 2. č e v l j i : prodajalne Peko, 

Borovo in Astra si sicer priza
devajo nabavljati sodobno ro
bo, vendar imajo omejene 
m o ž n o s t i nabave. Č e v l j e v tovar, 
ne » K o š t a n a « iz. Vranja in 
modnega č e v l j a r s t v a » R o ž n i k « , 
ki so najbolj iskani. nI n i 
k j e r . . . V trgovini Obutev — 
Konfekcija na Glavnem trgu 
smo decembra zasledili nekaj 

Zato bo toliko bolj potrebna 
pomoč in razumevanje kra
jevnih odborov in vseh orga
nizacij v določeni krajevni 
skupnosti. Pa ne samo to; 
krajevni odbori bodo morali 
poskrbeti za pomladitev ga
silskih enot in pridobitev res 
sposobnih strokovnih kadrov. 

Pred durmi so občni zbori 
gasilskih društev, k i naj 
predvsem razpravljajo o 
predlogah in navodilih za re
organizacijo gasilstva. Pogo
vorili naj bi se o možnostih 
za združevanja, tako da bo 
plat zvona v doglednem času 
že lahko klical gasilski cen
ter, k i bo poslal na delo to 
ali ono gasilsko enoto prepre
čevat gospodarsko škodo. 

LOJZE MI RTIČ 
predsednik 

Okrajne gasilske zveze 

parov č e v l j e v podjetja » R o ž . 
n i k « iz Ljubljane, vendar je bil 
to osamljen primer. 

3. p o g r e š a m o izdelke nasled
njih tovarn: Mariborske tek
stilne tovarne, podjetja » S v i l a « 
Maribor, konfekcijske izdelke 
iz krzna tovarne Š m a r t n o pri 
Lit ij i , torbice Toko D o m ž a l e , 
t r i k o t a ž e Umberto Gorjan. to
varne volnenih izdelkov B a č a , 
pletenih kompletov tovarne 
R a š i c a , Almira in Spik . . . 

Zaključek: Vsi. ki za no
vomeška podjetja nabavlja
jo robo, naj bi si ogledali 
letošnji sejem mode in v 
bodoče kupovali vsaj to, 
kar se dobi. Prepričali smo 
se, da je kvalitetne, sodob
ne robe na našem trgu do
volj in da je samo zastarela 
trgovska mreža kriva, da je 
ni pri nas. Ra. 

§Kj Zvedeli smo, da name
rava Novoteks graditi V 
Bršlinu 20-stanovanjsko stav
bo vrste »stolpič«, pozneje 
pa še več takšnih stavb. 60 
odstotkov sredstev že imajo, 
preostanek pa bodo najel' 
kot posojilo iz stanovanjske
ga sklada. V Bršlinu se nam 
torej obeta novo stanovanj
sko naselje. 

H Sodobno samopostrežno 
trgovino bo dob:l Bršlin. No
voteks je v razgovorih z 
Mercalorjem iz Ljubljane, 
k i bo, kot vse kaže, v bodoči 
stanovanjski stavbi »stolpič« 
uredil in opremil takšno 
prodajalno. Za Bršlin, kjer 
sta zdaj le dve prodajalni, 
bo to velika pridobitev. 

H Stanovanjsko naselje iz 
lesenih, montažnih, enosta-
novanjskih hišic? Videti je, 
da bomo doživeli tudi to! — 
Novoteks bo najbrž uredil 
takšno naselje na Marofu, 
pri svojih vrstnih hišah^ 
Razpravljajo o tem, da b i 
interesenti sami gradili te
melje, kolektiv pa bi prispe
val montažne stavbe. Velika 
prednost je cenenost takšne 
gradnje, saj bi veljala eno-
stanovanjska montažna hiša 
s temelji vred le dva m i l i 
jona dinarjev. 

Prebivalci Mokrega polja 
žrtvam potresa 

Vaščani v Mokrem polju 
pri Šentjerneju so prejšnje 
dni gledali pri tovarišu Puše-
njaku televizijski prenos s po
tresnega področja v Dalmaci
ji. Globoko jih je presunila 
nesreča, ki je zadela prebival
ce Makarske in drugih ob
morskih krajev. Krajevna or
ganizacija SZDL je dala po
budo, da bi ljudje pomagali 
ponesrečenim krajem. V treh 
dneh so zbrali vaščani 10.000 
dinarjev in jih v ponedeljek 
že izročili okrajnemu odboru 
Rdečega križa v Novem me
stu. 

LJUDJE MED SEBOJ 

»Držite vaš 
obrekovalni 
gobec!« 

Prišel je iz šol ves nasmejan, dobre volje 
poln delovnega poleta in neugnane sile, da bo 
v novem kolektivu, svojem novem domu, našel 
prijetno vzdušje in priložnost, da pokaže, česa 
se je naučil na univerzi. Z delavci je bil kmalu 
prijatelj; v oddelku, ki so mu ga zaupali, je 
dvignil storilnost. Vodstvo ga je pohvalilo, kma
lu zatem tudi nagradilo. V poldrugem letu je 

dosegel osebne dohod
ke, o kakršnih se nje
govim staršem pred 15 
leti ne bi niti sanjalo. 
Kar je čul o socializmu, 
to je tudi verjel, saj mu 
je socialistična družba 
odrezala pošten kos do

brega kruha... — Fant ni bil neumen. Ponav
ljam: kar je o socializmu bral in slišal, je tudi 
verjet! Hotel je dati svoj delež družbi, ki ga je 
vzgojila, hotel je biti — in bo! — pošten, dela
ven in značajen. Zato ni mogel molčati, ko je 
opazil, kako v kolektivu »stari mački« nabijajo 
potne obračune, kilometrino in druge »izredne 
dohodke«, kako gostijo sebe in druge na račun 
skupnosti, kako potujejo z avtomobili križem-
kražem po lepi domovini, seveda spet na račun 
skupnosti. 

Povedal je to ob neki priložnosti direktorju 
podjetja in še pristavil, da bi želel videti doku
mente o upravičenosti nekaterih sumljivih izpla
čil... Takrat je izbruhnil vulkan. Zaropotalo je, 
zagrmelo in treskalo nad fantovo glavo: v hipu 
je bil klevetnik, lažnivec in še kaj. Nekdo mu je 
namignil, da bo bolje če molči; predsednik 
upravnega odbora mu je zagrenjen (in ustrašen 
oziroma ustrahovan) dejal: »Kaj boš, vsi ima
mo maslo na glavi...« Kolegi so se mu začeli 
umikati. Fant pa ni odnehal. Spet je odšel do 
direktorja, da bi zaščitil svoj položaj in raz
čistil govorice, ki so se pojavile v tovarni okoli 
njega. Tu pa je slabo naletel. V enajstem letu 
delavskega samoupravljanja v FLRJ je direktor 
mladega strokovnjaka vpričo drugih ljudi nadrl 
s temle »kulturnim« izrazom: »Držite vaš obre
kovalni gobec!« 

Mladi strokovnjak je brez besede zapustil 
direktorjevo pisarno. Ta je (čemu neki?) prite
kel za njim in ga klical nazaj; več — vpil je, da 
se mora vrniti v pisarno,da »se bosta pogovorila 
kot moža«... 

Mladi strokovnjak je pred poldrugim letom 
prišel v kolektiv poln optimizma in lepih na
črtov. Zdaj si išče drugo službo. V kolektivu ga 
v upravičenih zahtevah nihče ni uspešno podprl. 
In Novo mesto bo spet imelo enega strokovnja
ka manj. Kot da jih imamo na stotine! 

Ali ponekod diktatura posameznika več ve
lja kot poštenost mladega človeka? 
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Gibanje prebivalstva v metliški občini v letih 1869-1961 
P r i ljudskem štetju apri

la 1961 je b i l ugotovljen 
močan premik prebivalstva 
iz gospodarsko zaostalih 
predelov v industrijsko raz
vi jajoče s& kraje. Števi lo s 
kmetijstvom preživl jajoče-
ga se prebivalstva obču tno 
pada. Zato se v vaseh, v ka
terih prevladuje kmetijsko 
gospodarstvo, znižuje tudi 
skupno število prebival
stva. 

P r i podrobni analizi g i 
banja prebivalstva v ob
činah novomeškega okraja 
v zadnjih sto letih dobimo 
marsik;-iere zanimive ugo
tovitve. V naslednjem po
dajamo analizo gibanja 
prebivalstva na ozemlju 
današn j e met l i ške obč ine . . 

Metl iška občina je ena 
na jmanjš ih v Sloveniji . Nje
na površinr. znaša 10.837 ha 
in je razdeljena na 19 ka
tastrskih občin z 59 naselji. 

Leta 1869, ko je b i l izve
den prvi zanesljiv popis 
prebivalstva, je živelo na 
ozemlju sedanje met l i ške 
občine 8562 l judi , kar pred
stavlja gostoto 79 na kv. 
kilometer. To je precej nad 
povprečno gostoto 50 na kv. 
kilometer, ki jo je takrat 
imelo prebivalstvo na 
ozemlju današn je Slovenije. 

Ce bi upošteval i samo 
prirodni prirastek (dobimo 
ga. če od števila rojenih od
š te jemo število umrl ih v 
občini) brez izseljevanja in 
izgub v prv i in drugi sve
tovni vojni , b i danes živelo 
v metliški občini pr ibl ižno 
15.500 prebivalcev al i 142 
na kv. kilometer. V . izrazito 
kmetijskih pokrajinah z 
dobro obdelano zemljo je 
taka gostota možna (n. pr. 
v Vojvodini, Sremu, Prek-
murju, Hrvatskem Zagor
ju), v metl iški občini pa ka
kovost tal in še bolj zaosta
l i način obdelave zemlje te
ga nista dovoljevala. Zato 
je prebivalstvo odhajalo v 
tujino iskat zaslužka. 

Primerjava števila prebi
valstva ob posameznih 
ljudskih štetj ih od leta 1869 
do danes s številom, k i bi 
bilo možno, ako se ljudje 
ne bi izseljevali, kaže za 
ozemlje današn je met l iške 
občine s ledečo s l iko: 

Leto 1 
štetja 

n i . I. n . n i . 
1869 8562 8562 79 
1880 9400 8*i08 125 
1890 10200 8154 117 
1900 11000 7782 74 
1910 11800 7838 * 83 
1931 13400 T773 91 
1948 14500 7248 70 
1953 15000 7378 125 
1961 15500 6835 

Kolone pomenijo: 
I. Skupno število prebi

valstva s prirodnim pr i 
rastkom brez izseljevanja. 

II. Števi lo prebivalstva, 
ugotovljeno pr i ljudskem 
štet ju. 

III. Povprečna letna izse
l i tev v obdobju med dvema 
š te t jema (v letih 1910-1931 
i n 1931—1948 je vkl jučen 
tudi jzpad prebivalstva za
radi vojne). 

usmerili v druge države 
(Kanada, Argentina, Fran
cija . . . ) . V obdobju stare 
Jugoslavija se je iz met l i ške 
občine izselilo okol i 2000 
l judi . 

Popis prebivalstva leta 
1948 ugotavlja v met l iški 
občini 7248 prebivalcev na
mesto 14500. Nizko število 
je predvsem posledica izgub 
v drugi vojni . Izseljevanje 
v tujino je prenehalo, začne 
pa se že izseljevanje v i n 
dustrijske kraje Slovenije 
in ostale Jugoslavije. 

Leta 1953 so naštel i v 
metl iški občini 7378 prebi
valcev. Kaže se torej ra
hel porast, k i v metl iški 
prirodni prirastek v petih 
letih prenizek in se izselje
vanje v omejenem obsegu 
nadaljuje (70 na leto). 

V času od 1953 do 1961 pa 
se izseljevanje iz met l i ške 

stota prebivalstva v metl i 
ški občini je s tem padla 
močno pod povprečje v Slo
venij i , kjer znaša danes 80 
na kv. kilometer, in tudi 
pod povprečje Jugoslavije, 
kjer znaša 73 na kv. k i lo 
meter. 

Skupno se je v zadnjih 
osmih letih izselilo iz met
liške občine okoli 1.100 pre
bivalcev. Podrobnejše raz
iskovanje bi gotovo pokaza
lo, da so to b i l i predvsem 
ljudje, k i so poiskali zapo
slitev v industrijsko hitreje 
se razvijajočih krajih. 

Odhajanje delovne sile 
gotovo nj pozitivna postav
ka za gospodarstvo met l i ške 
občine. Večina mladine, k i 
je že odšla, je v met l iški 
občin: dovrš i la osnovno šo
lo. Osemletno šolanje enega 
učenca velja občino pov
prečno 250.000 din. P r i 1000 

Katastrska o b č i n a 
P o v r š i n a Š t e v i l o prebivalstva v •;. preb. 1961 Kmet preb. Gostota 

Katastrska o b č i n a v ha 1669 1953 1961 1933-100'. • 1869-lOOVi 1953 1961 preb. 1961 

Dole 739 472 374 281 75,1 59,5 293 219 38,0 
Sekuiiči 335 ni podt 85 59 68,3 — 63 48 17,6 
Hrast pri Jugoru 446 445 348 307 88,2 68,9 262 204 68,8 
Bušinja v a s 723 677 555 485 87,4 71,6 426 319 67,1 
Lokvica 643 512 406 342 84,2 66,7 341 249 53,2 
Grabrovec 381 304 234 170 72,6 55,9 210 154 44,6 
Bojanja vas 459 445 257 245 95,3 55,0 245 227 53,4 
Radovica 429 429 389 324 83,3 75,5 327 237 75,5 
Slamna vas 429 293 196 181 92,3 61,7 177 162 42,2 
Drašičj 841 632 470 413 87,8 65,3 417 351 49,1 
Božakovo 464 453 308 276 89,6 60,9 274 190 59,5 
Radoviči 112 133 123 109 88,6 81,9 95 63 97,3 
Rosalnice 337 514 406 347 85,4 67,5 322 218 92,0 
Met l ika 1301 1331 1438 1675 116,4 123,2 449 335 128,7 
Primostek 489 359 303 286 94.4 79,6 249 234 58,5 
Dobravice 683 226 203 201 99,0 88,9 173 154 29,4 
Gradac (del) 765 581 566 509 89,9 87,6 177 86 66,6 
Podzemelj 734 454 445 415 93,2 91,4 353 299 56,5 
Krasinec (del) 487 302 272 210 77,2 69,5 234 198 43,1 

Skupaj: 10837 8562 7378 6835 92,6 69,8 5087 3771 62,8 

Skupno se je pred prvo 
svetovno vojno izselilo z 
ozemlja d a n a š n j e met l i ške 
občine pribl . 4600 l judi . 
Smer izseljevanja so bile 
predvsem Z D A . Tudi prva 
svetovna vojna je povzroči
la znižanje števila prebi
valstva. 

Slabi življenjski pogoji v 
stari Jugoslaviji so ljudi s i 
l i l i k nadaljnjemu izselje
vanju. K e r so b i la vrata v 
Z D A zaprta, so se izseljenci 

občine ponovno stopnjuje in 
doseže število 125 letno, kar 
je enako številu' v času naj
večjega izseljevanja v letih 
1880-1890. Razl ika je le v 
tem, da je takrat delovna 
sila odhajala v tujino, se
daj pa v naše industrijske 
centre. 

Zadnji popis prebivalstva 
apri la 1961 ugotavlja na 
ozemlju met l iške občine le 
6835 prebivalcev, kar znaša 
62,8 na kv. kilometer. Go-

učencih znaša to 250 mil i jo
nov din. Metl iška občina 
je torej v osmih letih dala 
sredstva za osnovnošolsko 
izobrazbo za 1000 ljudi, k i 
so nato odšli drugam. M i r 
no lahko trdimo, da je ve
čina te delovne sile odšla v 
gospodarsko hitro serazvija-
j o č e občine, k i potrebujejo 
delovno silo in jo najdejo v 
gospodarsko hitro se razvi-
St roške za njeno osnovno
šolsko izobrazbo, pa so no-

Odlično delo šolskega odbora 
osnovne šole Videm - Krško II 

Šolski odbori so družbeni 
organi, ki naj razen učitelj
skega kolektiva ter šolske
ga upravitelja vodijo vsako 
šolo. Delo šolskih odborov 
jc navadno odvisno od 
stopnje družbene zavesti 
posameznih članov, pred
vsem predsednikov. 

Marsikje so šolski odbori 
zelo aktivni in šoli v vsa
kem pogledu pomagajo. 
Zlasti dobro deluje šola 
tam, kjer rešujejo proble
me učiteljski kolektivi in 
šolski odbori skupno. 

Tak odličen šolski odbor 
deluje na osnovni šoli Vi-
dem-Krško II. Dolgoletni 
predsednik tega odbora je 
priznani družbeni delavec 
tov. Darko Mižigoj. Ta ni le 
nadvse marljiv na svojem 
delovnem mestu v tovarni 
celuloze, požrtvovalno de
luje že več let kot pred
sednik DPD »Svobode* Vi-
dcm-Kršlto fn kot predsed
nik šolskega odbora. Zelo je 
priljubljen, sicer pa jc tih 
in skromen. 

Pod njeg. vodstvom šolski 
odbor deluje kot malokje. 
Odbor se redno in polnošte-
vilno sestaja na seje, ki 
jih je letno-, najmanj po 

šest, večkrat so tudi 
skupne seje z učiteljskim 
kolektivom. Šolski odbor 
se talco sproti seznanja z 
življenjem in delom ter 
problemi šole. Tov. Miiigoj 
je v stalnem stiku z upra-
vitcljico šole tov. Julijano 
Lenartovo. Večkrat priso
stvuje tudi rednim učitelj
skim konferencam. 

Kot povsod po naših šo
lah je tudi na tej šoli ved
no dovolj vzgojnih in ma
terialnih problemov. Ko se 
je šola razširila zaradi ved-

Darko Mižigoj, predsednik 
videmskega šolskega odbora 

no večjega števila otrok, 
zdaj jih je že 374, in sta bila 
pri šoli na novo osnovana 
kar dva šesta razreda, je bi-
lo'treba v sedanji stavbi 
pridobili iz upraviteljskega 
stanovanja dve učilnici. Te
daj sc je tov. Mižigoj kot 
predsednik šolskega odbo
ra osebno zelo zavzemal, da 
so nekatera podjetja odsto
pila eno družinsko ter eno 
samsko stanovanje dvema 
učiteljicama, ki sta doslej 
stanovali v šoli. 

Naslednje šolsko leto je 
predvidena nadaljnja razši
ritev šole. Sedanja stavba 
bo pretesna. Sola bo potre
bovala novo stavbo, katere 
gradnja je že v tekočem 
perspektivnem petletnem 
planu gradenj šolskih po
slopij. Šolski odbor je na 
zadnji seji izvolil gradbeni 
odbor. Gonilna sila v tem 
odboru bo seveda tovariš 
Miiigoj. 

Šolski odbor tudi rad po
maga mladini pri uresniče
vanju njenih stremljenj in 
udejstvovanju v interesnih 
krožkih. Več podjetij je že 
zbralo nekaj orodja za ob
delavo lesa in kovine, ker 
bo v kratkem v kletnih 

prostorih stavbe obnovlje
na delavnica. 

Pionirji osnovne šole Vi-
dem-Krško II imajo dobre 
zaščitnike v šolskem odbo
ru, pa tudi v organizaciji 
DPM, ki zelo dnbro deluje, 
končno pa najboljšo pomoč, 
ki jim jo nudi učiteljstvo. 

Dom Svobode v Vidmu-
Krškem nudi pionirjem 
svoje prostore. Njihove 
uspele prireditve so v dvo
rani, ki jim jo daje Svobo
da brezplačno na razpola
go. Tesno sodelovanje med 
pionirsko organizacijo in 
Svobodarji v korist šolski 
mladini pa temelji na dej
stvu, da je tovariš Mižigoj 
predsednik Svobode. Lani 
so tako pionirji prejeli v 
dar lep nov pionirski pra
por. 

Šolski odbor osnovne šo
le Videm-Krško II je res 
delaven. Nemalo zaslug pri 
tem ima tov. Mižigoj, ki rad 
stori vse, čeravno je hudo 
zaposlen. Zato bo na željo 
članstva ostal še nadalje 
predsednik Svobode in 
predsednik šolskega odbo
ra. 

O. M. 

vile prav te revne občine. S 
tem je nakazan problem, k i 
ga bo v bodočnosti treba ka 
korkoli rešit i . Občine, k i za
poslijo delovno silo, k i je 
dovrši la osnovno šolo v dru
gi občini, bi morale priza
deti občini povrniti določe
ne odstotke s troškov za šo
lanje. S tem bi bilo vsaj 
delno rešeno stanje sklada 
za šolstvo v gospodarsko 
šibkih občinah, v tem p r i 
meru za met l iško občino. 

Stanje prebivalstva me
t l iške občine, razdeljeno po 
katastrskih občinah, je bi lo 
ob posameznih l judskih 
štet j ih tako kot ga kaže 
spodnja tabela. 

Medtem ko se je leta 1953 
v metliški občini s kmetij
stvom preživl ja lo še 5087 
l judi ali 6P odst. vsega pre
bivalstva, se je to število 
znižalo leta 1961 na 3948 al i 
57 odst. prebivalstva. 

Nazadovanje š tevi la pre
bivalstva izkazujejo vse ka
tastrske občine razen Met
l ike. V primerjavi z letom 
1869 je število prebivalstva 
v nekaterih katastrskih ob
činah (Dole, Grabrovec. Bo
janja vas) padlo skoro na 
polovico. Katastrska občina 
Met l ika edina kaže porast 
prebivalstva za 16 odst. 
(1953-1961) oziroma za 23 
odstotkov (1869-1961), kar 
pa je v primerjavi z osta
l i m i mesti na Dolenjskem le 
skromen prirastek. 

Gostota prebivalstva (šte
v i lo l judi na 1 kv. kilome
ter) v posameznih katastr
skih občinah nam pove, da 
je prebivalstvo v metl iški 
občini precej neenakomerno 
porazdeljeno. Najredkeje je 
naseljeno prebivalstvo v k. 
o. Sekuiiči, Dobravice in 
Dole. najgosteje pa v k. o. 
Met l ika . Radoviči in Rosal
nice. 

Prav v zadnjih dveh letih 
(1960-1961) se nakazuje v 
gibanju prebivalstva metli
ške občine sprememba, k i 
bo prišla do izraza pri p r i 
hodnjem ljudskem štetju. 
Met l ika sama se bo namreč 
pr idruži la razvoju ostalih 
mest na Dolenjskem, k i so 
zaradi pospešene industria
lizacije pritegnila okoliško 
podeželsko prebivalstvo v 
svoje območje in so tako 
vsaj delno zaustavila odhod 
delovne sile iz Dolenjske. 

V Met l ik i obratujejo se
daj že tri industrijska pod
jetja:' Novoteks - predilnica 
Met l ika , Belokranjska t r i 
kotažna industrija (BETI) 
in Lesno predelovalno pod-
jejte Met l ika , k i so imela 
konec leta 1960 zaposlenih 
skupno že preko 600 l judi . 

Zaradi industrializacije se 
v metliški občini v zadnjih 
letih vidno dviga narodni 
dohodek. Medtem ko je ta 
leta 1956 znašal le 36.500 
din na enega prebivalca, se 
je 1960 dvigni l že na 172.000 
dinarjev. 

V zvezi s povečano indu
strializacijo Met l ike v p r i 
hodnjih letih lahko p r i čaku . 

jemo v metl iški občini še 
nadalje rahel padec prebi
valstva v oddaljenih nase
l j ih z izrazito kmetijskim 
prebivalstvom, obenem pa 
močan dvig prebivalstva v 
sami Met l ik i in delno tudi v 
bližnjih okoliških naseljih. 

Mari jan Dobovšck 

Manekeni so tudi tokrat pri
kazali vrsto odličnih NOVO-
TEKSOVIH kamgarnov za 
moške obleke na Sejmu 

mode 1962 

Prebivalce 
Brestanice 

obveščamo, da smo žal Sele 
v preteklem tednu zvedeli, 
da niso dobili novoletne šte
vilke našega lista. Krivda 
zato nikakor ne zadene na
še uprave, ker odpremlja vse 
izvode našega tednika tiskar
na iz Ljubljane preko pošte 
2 v Ljubljani. Ker ste novo
letno številko dobili šele v 
tem tednu, smo podaljšali 
rok za dostavo rešitev na
gradne križanke in slikovne 
uganke do sobote, 20. janu
arja 1962. UPRAVA 

Mladinci Bušeče vasi 
so spet zaorali 

Pred dnevi so v B u š e č i vasi, 
prjjaizni vasi n e d a l e č od Cer-
kelj, ustanovili mladinski ak
tiv. Izvolili so p e t č l a n s k i odbor 
in sestavili delovni n a č r t . P o 
magali bodo pr i delih za poja
č a n j e dvofaznoga toka, gojili 
š p o r t in prirejali zabave. M l a 
dinci ž e prihajajo na vaje za 
igro. Kulturno delo bodo sploh 
popestrili, tako da raznih pro . 
slav v B u š e č i vasi ne bodo p r i 
rejali le pionirji , ampak tudi 
mladina. Ž e l i m o , da bi se j i m 
p r i d r u ž i l a š e mladina iz o k o l i , 
š k l h ves. —at 

OBRAČUN SEVNIŠKIH 
TABORNIKOV 

N a zahodni strani Sevnice se 
proti Lisc i vije dolina ob poto
ku S e v n i č n a . Po petih minutah 
hoje ob potoku navzgor nam 
obstane pogled na t a b o r n i š k e m 
domu Č e t e treh smrek. V eno. 
stavno, a okusno opremljeni 
dvorani Je v nedeljo, 14. Janu
arja, podajalo na o b č n e m zboru 
o b r a č u n dela vodstvo te č e t e . 

Č e p r a v so ustanovitelji Č e t e 
treh smrek in graditelji doma 
v zadnjem letu iz objektivnih 
razlogov (premestitve) prene
hali z delom v enoti in so osta
l i sami mladi funkcionarji, je 
bilo delo č e t e v preteklem letu 
zelo pestro. 

Razen rodnih sestankov so 
imeli lepo š t e v i l o izletov, k a r 
nI č u d n o . Razgiban teren v 
okolici Sevnice nenavadno vabi 
č l o v e k a v naravo. Č e t n o vod
stvo je priredilo v e č partizan
skih iger (Kurir, Ilegalec), pr i 
katerih j « š t e v i l n a u d e l e ž b a 
č l a n s t v a dokazala da postajajo 

te Igre ž e t a b o r n i š k a — tradi
cija. — V avgustu so 14 dni t a . 
borili pri Metl iki ob Kolpi . Ne-
p l a v a č i so se n a u č i l i plavati, 
s t a r e j š i č l a n i pa so napravil i 
v e š č i n o partizanskega kurirja . 

Problemi, k i Jih bo novo
ustanovljeno vodstvo č e t e m o . 
ralo r e š e v a t i v novem delov
nem letu, so š t e v i l n i . V vodni
kih bo treba dvigniti č u t odgo
vornosti za delo v vodu, iskati 
bo treba pot za r e š i t e v odprte, 
ga v p r a š a n j a , kako pritegniti v 
t a b o r n i š k e vrste v e č delavske 
mladine. T e s n e j š i stiki z o b č i n 
skim vodstvom ljudske mladi
ne v Sevnici bodo gotovo dali 
ra^ne m o ž n o s t i za v k l j u č i t e v 
mladincev in mladink v tabor
n i š k o delavnost. 

Čet i treh smrek, k i je najsta
r e j š a t a b o r n i š k a enota v Slove
niji, ž e l i m o v njenem 11. letu 
obstoja obilo uspehov pri ure
s n i č e v a n j u sprejetega delovne, 
ga n a č r t a . S. J . 



Ključ do privlačnosti: VSEBINA! 
(Nadaljevanje s 1. strani) 
ampak mu bo posvečena 
stalna in prva skrb. 

Okrajni svet SPD in 
okrajni komite LMS (tak 
je bil predlog predsedstva) 
bi v juniju letos sklicala 
skupno razširjene plenu
me in pritegnila tudi 
okrajno Zvezo prijateljev 
mladine, pedagoge in zain
teresirane organizacije, da 
bi analizirali kulturno 
udejstvovanje mladine. Raz
pravo v tako širokem kro
gu narekuje dosedaj vse 
premajhna skrb in nena-
črtnost pri reševanju tega 
pomembnega vprašanja, po 
drugi strani pa izredno 
uspeli začetki vključevanja 
mladih v kulturno dogaja
nje. Ta posvet bo moral 
odgovoriti na vrsto nejas
nih vprašanj, predvsem pa 
na to, kakšna naj bo meto
da dela, oblika vključeva
nja in prilagajanje delov
nih področij potrebam in 
interesom mladine. Na so
botni seji je bil iz članov 
okrajnega sveta že imeno
van del komisije, ki bo 
zbrala potrebne podatke, 
jih analizirala in pripra
vila uvodni referat. 

Pomembna bo akcija za 
estetsko podobo našega 
okolja, ki jo bodo po te
meljitih pripravah s sode
lovanjem drugih društev in 
organizacij, ustanov, zbor
nic in ljudskih univerz za
čeli izvajati občinski sveti 
° mesecu marcu. Predava
nja, razgovori o umetnosti, 
kritični pogledi na kič in 
izumetničenost, organizira
ni obiski galerij in razstav, 
praktični nasveti, to more 
Postati stalna oblika vzbu
janja pravega odnosa dc 

ga vodstva. Po drugi stra
ni pa so občinski sveti pre
malo razmišljali, koliko bo 
sposobnost kadrov v per
spektivi glede na stalnost 
bivanja v kraju, možnost 
vključitve v določeno de
javnost v kraju — izkori
ščena, često kadri po obi
sku seminarjev (ki so do
kaj dragi) niso niti v evi
denci. Politika vzgoje stro
kovnega kadra režiserjev, 
pevovodij, vodij klubov, 
dirigentov itd. mora v bo
doče doživeti večje spre
membe. Vsem mladim in 
perspektivnim kadrom, ki 
imajo željo po izpopolnje
vanju, je nujno omogočiti 
to na seminarjih in teča
jih osnovnega tipa, in to 
v občinah, kar je laže iz
vedljivo za širok obseg. 
Skrbno pa je treba izbrati 
že kvalitetne kadre s prak
so in jim omogočiti vso 
dosegljivo izpopolnitev na 
okrajnih in republiških se
minarjih, potem, pa jih 
usmeriti na stalno delo v 
obliki pomoči drugim. 

Dosti manj skrbno je bi
lo delo s kadri v vodstvih 
društev. Običajno je bila 
to pravzaprav edina skrb 
pred občnimi zbori poleg 
te, koga izvoliti na odgo
vorno mesto v odborih. Ni 
mogoče reči, da niso bili 
izbrani dobri kadri, saj je 
tudi SZDL pri tem nudila 
veliko pomoč. Od izvolitve 
pa so kadri v vodstvih 
društev prepuščeni sami 
sebi, svoji iznajdljivosti in 
smislu za prilaganje dani 
situaciji. Kontakti niso po
gosti, pravzaprav le takrat, 
ko gre za izvajanje dolo
čenih nalog. Te pomanjk
ljivosti so škodovale pred-

umetnosti. 
Predsedstvo meni, da je 

potrebna sprememba v ob
ravnavanju klubov. Se ved
no je precej nejasnosti, 
različnih pojmovanj in sta
lišč, ki marsikje razvoj 
klubov bolj zavirajo, kot 
pa pospešujejo. V nekate
rih krajih in tudi občinah 
v celoti so se zadovoljili 
z ugotovitvijo, da material
ne osnove za klube zaen
krat še ni. To je ena slaba 
stran, druga pa se pojav
lja pri nekaterih že usta
novljenih klubih. Povsod 
tam, kjer so sicer z vsemi 
silami forsirali ustanovitev 
in ureditev kluba, niso pa 
istočasno temeljito pripra
vili kadrov in programa, 
se je zataknilo. Ne preo
staja jim drugega, kot da 
obiskovalcem kluba niče
sar »ne vsiljujejo«. Take 
vrste klubi ne obetajo do
sti. Organizatorji klubov 
morajo postati bolj elastič
ni in se povezati z ljudmi, 
katerim bo klub v razve
drilo in sprostitev po delu. 

2. Za vzgojo kadrov je 
bilo dokaj storjenega, šte
vilni, predvsem mlajši ka
dri so v zadnjih letih do
bili najnujnejšo osnovo za 
strokovno delo v posamez
nih aktivnostih. Vendar 
vse to še daleč ne zadošča 
niti trenutnim potrebam. 
Premalo je bilo načrtnosti. 
Dogajalo se je, da so tam, 
kjer je neka aktivnost že 
imela solidne temelje in 
širino, širokopotezno iz
popolnjevali kadre prav za 
to aktivnost, namesto da 
bi bilo težišče na usposab
ljanju kadrov za tista pod
ročja, ki se niso mogla raz
viti, ker ni bilo strokovne-

vsem v krajih, ki so odda
ljeni od centra, zato tam 
tudi ni takega napredka in 
sprememb, kot jih je za
črtal program za preteklo 
obdobje. 

Tudi ni nobene potrebe 
več, da se vodstvene in 
strokovne funkcije združu
jejo, saj to ovira dobro de
lo. Zato naj se kadri, ki so 
potrebni društvu kot stro
kovni vodje posameznih 
aktivnosti, ne obremenjuje
jo z vodilnimi funkcijami 
v upravnem odboru. Ne 
zahtevajmo od nekoga, ki 
je dober organizator celot
ne dejavnosti društva, naj 
režira ali vodi pevski zbor, 
če za to morda nima niti 
smisla niti strokovne osno
ve. Predvidoma se bo okoli 
80 društvenih delavcev in 
članov občinskih vodstev 
udeležilo občinskih, okraj
nih in republiških seminar
jev, ki bodo v mesecu ju
niju (republiški pa skozi 
vse leto). 

3. Zagotoviti množičnost 
in stopnjevati kvaliteto je 
ena od treh osnovnih po
stavk v programu za leto 
1962. Koristna oblika za do
seganje teh ciljev so tudi 
množične prireditve v zdra
vem tekmovalnem sistemu, 
kar je pri amaterskem de
lu zelo potrebno zaradi 
širše afirmacije, ki je prav
zaprav edina spodbuda za 
delo. To zahteva organizi
ranje revij in kulturnih 
tednov, ki bodo tudi letos. 

Takole so urejeni novi prostori knjigarne in papirnice v Brežicah, škoda le, da je zdaj 
v lepem lokalu vse prenatrpano, ker manjka podjetju še prostor, ki mu je sicer obljubljen 

in v katerem bodo uredili razen knjigarne tudi prikupno čitalnico 

Prebivalcem Vidma-Krškega, Kostanjevice 
in okoliških krajev! 

V nedeljo, 21. januarja, bo ob pol treh popoldne gosto
valo SLOVENSKO LJUDSKO GLEDALIŠČE iz Celja v dvo
rani Svobode v Vidmu-Krškem, nato pa ob osmih zvečer 
še v Domu kulture v Kostanjevici na Krki % duhovito 
komedijo Fadila Hadžiča: HOTEL ZA NORCE. Nastopajo 
najboljši igralci celjskega gledališča. — Pridite, zabavali se 
boste kot že dolgo ne! — Za predstavo v Kostanjevici bo 
vozil poseben avtobus iz Podbočja in iz Šentjerneja. Pri
jave zbira v Podbočju tovariš Jože šketa, v Šentjerneju 
pa upravitelj šole tovariš Plut. 

Počastitev Iva Andriča 
Podružnica Slavističnega 

društva v Novem mestu je 
15. januarja priredila prosla
vo pisatelja Iva Andriča, pr
vega jugoslovanskega Nobelo
vega nagrajenca za literaturo. 
V veliki predavalnici se je 
zbralo veliko število ljudi, k i 
se živo zanimajo za sodobno 
književnost doma in v svetu. 

O pisatelju Ivu Andriću je 
obširno spregovoril dekan fi
lozofske fakultete v Ljublja
ni univ. prof. dr. Emi l š tam
par. Mimo glavnih postavk iz 
življenja Iva Andriča je pre
davatelj prešel k poglobljeni 
razčlenitvi in oznaki številnih 
človeških likov in njihovih 
življenjskih usod, ki j ih bra
lec Andričevih novel in ' ro
manov spozna v vsej njihovi 
značilnosti in tragiki. Opozo
r i l je tudi na neverjetno za
pleten miselni in čustveni 
svet Andričevih oseb, na po
litične in družbene spremem
be, ki so jih doživljali ljudje 
v Bosni in Hercegovini od 
petnajstega stoletja pa vse 
do danes. Iz marsikatere An-
dričeve novele, še bolj pa iz 
romana-kronike Most na Dri

ni, iz Travniške kronike, Go
spodične in Prekletega dvori
šča je čutiti nadih nepresta
nega odmiranja, pretresljiv 
nadih smrti, k i ga stalno ču
tijo ne samo osebe v teh ro
manih, marveč ga z njimi 
čutijo tudi bralci. Andričeva 
ustvarjalna moč se kaže bolj 
v podajanju človeških znača
jev in v njihovih pretresljivih 
življenjskih usodah kakor pa 
v izraziti epski fabulativno-
sti, čeprav se je tudi v nji 
pokazal velikega mojstra. 
Svet, v katerem žive in de
lujejo Andrićeve osebe, je ne
verjetno pester, poln močnih 
nasprotij, idejnih, verskih in 
družbenih, to je svet, v kate
rem se križajo interesi mu
slimanov, katolikov, pravo-
slavcev in Zidov. Ljudje pa
dajo iz ene skrajnosti v dru
go, redki med njimi so res
nični stoiki, k i tudi smrti 
pogumno gledajo v oči. 

Predavatelj je opozoril tudi 
na kompozicijske in jezikov
ne značilnosti Andričevih del. 
Vsaka njegova oseba ima 
svojski način izražanja, ki je 
odraz tistega čustvenega in 

Č l a n i okrajnega sveta za telesno vzgojo so r.a 
zadnji seji obravnavali stanje telesne vzgoje po na
š i h š o l a h i n v d r u ž b e n i h organizacijah ter o pred
logu Okrajne zveze za telesno kulturo, da b i v No
vem mestu ustanovili srednjo š o l o za telesno vzgojo. 

Posebej so analizirali stanje š o l s k e telesne vzgo
je, k i potrebuje n a j v e č p o m o č i , saj je osnova v s « 
telesne kulture. Naloga š o l s k e telesne vzgoje ni sa
mo v razvijanju m i š i č j a mlade generacije, t e m v « o 
tudi v skrbi za vsestransko izoblikovanje č l o v e k a . 

Ugotovljeno je bilo, da se je pouktelesr.e v z g o j « 
po n a š i h š o l a h kljub t e ž k i m delovnim pogojem iz
b o l j š a l . U č i t e l j i si prizadevajo, da bi imeli u č e n c i 
H m v e č koristi od pouka telesne vzgoje, in č e je le 
m o g o č e , so take ure na prostem v s v e ž e m zraku. 
Trudijo se, da bi bi l pouk č i m p e s t r e j š i in u č i n k o v i t , 
č e r a v n o imajo na razpolago le skromne naprave i n 
p r i p o m o č k e . Samo devet š o l v okraju ima lastno 
telovadnico, 14 š o l pa uporablja telovadnice telcsno-
vzgojnih d r u š t e v » P a r t i z a n « in dvorane z a d r u ž n i h 
l n kulturnih domov. Nekateri gostujejo celo v kino 
dvoranah. Sicer je prostor na razpolago, vendar ni 
primeren za pouk telesno vzgoje. Po osvoboditvi 
smo v n a š e m okraju ..gradili vec r.ovih šo l , vendar 
vse brez telovadnice! Med sklepi, k i so j ih napravili 
č l a n i sveta, je tudi ta, da se morajo pri vseh v e č j i h 
Š o l a h i s t o č a s n o graditi tudi telovadnice (Trebnje, 
Š e n t j e r n e j ) . 

T u d i i g r i š č primanjkuje, saj j ih je komaj 76. 
Pozdravljamo akcijo pionirskih spornih i g r i š č v le
tu 1962, ki bo s k u š a l a u r e s n i č i t i zamisel,' da b i imela 
Vsaka š o l a svoje i g r i š č e . 

Prav tako si moramo prizadevati, da bi na vseh 
š o l a h ustanovili š o l s k a športr .a d r u š t v a . 

Glede f i n a n č n i h sredstev za nabavo u č i l za te
lesno vzgojo pa je stanje zelo k r i t i č n o , posebno 
Zadnji dve leti, saj nekatere š o l e niso v tem č a s u 
Prav n i č kupile. Za nabavo telovadnega orodja ir. 
drobne opreme Je imelo 44 osnovnih š o l v minulem 
tolskem letu na razpolago 323.555 din ali p o v p r e č n o 

vsaka š o l a 73-54 din. V glavnem so to bili zneski od 
2000 do GO00 din, tako da na nekaterih š o l a h niso 
mogli kupit i nit i ž o g e . Z novim n a č i n o m finansi-
ranja v š o l s t v u , o r i č a k u j e m o , se bo stanje izbolj
š a l o . 

Vsa i z v e n š o l s k a telesna dejavnost se v n a š e m 
okraju v glavnem odvija v d r u š t v i h Partizan ter 
v š p o r t n i h d r u š t v i h . S š t e v i l o m d r u š t e v , zlasti pa 
E š t e v i l o m č l a n s t v a ne moremo biti zadovoljni. V vec 

SREDNJA ŠOLA ZA TELESNO 
VZGOJO V NOVEM MESTU? 

krajih telesnovzgojne dejavnosti sploh ni, č e r a v n o 
Je dosti mladine. V d r u š t v i h pa je n a j v e č š o l s k e 
mladine, vse premalo pa delavske in k m e č k e . T e 
napake bodo morale odpraviti o b č i n s k e zveze za 
telesno kulturo, ki smo jih zadnje leto ustanovili. 

Temeljno v p r a š a n j e za vso n a š o telesnovzgojno 
dejavnost pa so kadri, posebno kadri za popolne 
osnovne š o l e . Ne potrebujemo samo telcsnovzgojnih 
u č i t e l j e v , t emiveč tudi strokovnjake za d r u š t v a , ob
č i n s k e zveze in tudi za vse v e č j e delovne kolektive, 
kjer goje telesno kulturo. Skupuo imamo samo 15 
strokovnjakov, usposobljenih za pouk na š o l a h in 
za delo v d r u š t v i h . Prav pomanjkanje strokovnjakov 
za telesno vzgojo je privedlo Okrajno zvezo za te
lesno kulturo do zahteve, naj se v Novem mestu 
ustanovi srednja š o l a za telesno vzgojo. 

V Sloveniji imamo ž e dve srednji š o l i : v Mariboru 
in Mursk i Soboti. Med n a š o mCadino je veliko zani
manja za ta š t u d i j in vsi vemo, da mnogim, k i so 
k o n č a l i o s n o v n o . š o l o , nismo mogli nuditi nadaljnje
ga i z o b r a ž e v a n j a v tej smeri. Pouk na taki šo l i 
traja št ir i leta. Di jaki imajo poleg s p l o š n o Izobra

ž e v a l n i h predmetov, k i so v glavnem isti kot na 
gimnaziji, š e strokovno t e o r e t i č n e in p r a k t i č n e 
predmete. Sola naj bi obstajila 5 let, da bi vzgojila 
okoli 70 strokovnjakov za š o l e , za o b č i n s k e zveze 
tn za potrebe delovnih kolektivov. N a j v e č j e po
manjkanje takih strokovnjakov je na popolnih 
osnovnih š o l a h , k i v glavnem r.imajo nikogar, k i 
bi bil res usposobljen za pouk telesne vzgoje. T u d i 
vsaka o b č i n s k a zteza bi potrebovala za svoje delo 
strokovnjaka, absolventa te š o l e , prav tako okrajna 
zveza za telesno kulturo. 

Ne l e t o š n j i h delavskih š p o r t n i h igrah, k i so bile 
m n o ž i č n o izvedene prav v n o v o m e š k i o b č i n i , se je 
pokazalo, kako nujno bi delovni kolektivi potre
bovali sposobne kadre. Marsikomu se zdi, da je tak 
6trokovnjak nepotreben, č e r a v n o j ih imajo po d r ž a v i 
ž e vsi v e č j i kolektivi, saj se posledice njihovega dela 
k a ž e j o tudi v v e č j i storilnosti delavcev i n u s l u ž 
bencev. T i referenti za telesno vzgojo opravljajo 
mnogo korismih nalog; ugotavljajo, kaj delavce pri 
delu najbolj utruja, katere poklicne bolezni a l i de
formacije zaradi dela nastopajo, kateri gibi in d r ž e 
so pri poklicih n a j p o g o s t e j š i , katere p s i h o l o š k e sla
bosti so pri delavcih n a j v e č k r a t ovira za u s p e š n o 
delo. Razen tega pa skrbijo za izvedbo raznih tek
movanj v kolektivu ter za zdravo rast delavcev i n 
u s l u ž b e n c e v . 

Seja sve'a je bila zadnja pred z d r u ž i t v i j o svetov. 
Mislimo, da ie svet za telesno vzgojo doslej opravil 
vse naloge, ki si l ih je zadal, kar je potrdila tudi 
analiza, napravljena v zveznem merilu. Tud i n a š 
svet je popolnoma podobne naloge u s p e š n o r e š e v a l . 

Ob z d r u ž i t v i svetov za prosveto ln kulturo s 
svetom za telesno vzgojo naj-bi naslov r.ovega sveta 
dopolnili, da bi se glasil: Svet za prosveto. kulturo 
ln "telesno vzgojo. V tem svetu pa naj bi bili vsaj 
trije č l a n i , k i bi skrbeli za telesno vzgojo, ker bo 
tvet le na ta n a č i n lahko r e š e v a l vse naloge, k i so 
v zvezi s telesno kulturo v n a š e m okraju. 

lOZE G L O N A K 

miselnega sveta, v katerem 
je zrastel in ga sprejel za svo
jega. Prav te prvine in zna
čilnosti pa dajejo še posebno 
vrednost Andričevi umetnosti, 
opozarjajo svet na naše zna
čilnosti, k i so tako različne 
od drugih, posebno zahodno
evropskih, pa so kljub temu 
življenjsko polne in preprič
ljive, pogosto pa naravnost 
človeško pretresljive. 

Predavanje dr. Emila š tam-
parja je resnično približalo 
Andričevo umetnost tudi na
šemu dolenjskemu človeku, 
k i je s svojo ljubeznijo do 
lepote in pravice vselej rad 
posegal po knjigah trajne 
umetniške vrednosti, da se je 
ob njih ne samo razvedril, 
marveč tudi vzgajal v pleme
nitosti in ljubezni do bližnje
ga in domovine. 

dm 
i 

Predlog: 
novi aktivi ZK 

Ideološka komisija p r i 
okrajnem komiteju Z K S je 
v preteklem tednu obrav
navala nekatera v p r a š a n j a 
s področja idejno pol i t ične
ga dela članov Z K po III. 
plenumu C K Z K J . M e d 
ugotovitvami, k i so j i h po
stavili na seji komisije, je 
bistveno nova predvsem taj 
da so skleni l i ustanoviti 
vrsto aktivov članov Z K j 
k i naj bi na občasnih po
svetovanjih izčrpneje obde
loval i posamezne d ružbeno
poli t ične pojave. Tak i ak t i 
v i so lahko izredno po
membna oblika dela, saj 
lahko že v kal i pojavov od
krijejo idejne probleme in 
nanje opozore vodstva. K o 
misija je sklenila predla
gati, da b i ustanovili na
slednje aktive: 

aktiv komunistov iz or
ganov samoupravljanja v 
gospodarstvu, aktiv mladih 
proizvajalcev, aktiv teh
nične inteligence, prosvet
nih delavcev s področja 
kulture, prosvete ter teles
ne vzgoje, aktiv ekonomi
stov in aktiv zdravstvenih 
delavcev. 



26. in 27. JANUARJA BO V KRANJU VII. KONGRES LJUDSKE MLADINE SLOVENIJE 

Govorijo delegati iz našega okraja 
Cas, v katerem bo delal sedmi kongres slovenske 

mladine, je čas, ko mladi ljudje že žanjejo uspehe na 
vseh področjih družbene dejavnosti in upravljanja. Ce 
je bilo na VI. kongresu 1957 v Celju največ govora o 
tem, kako nemogoče je delati, če ni prostorov, je na
loga VII. kongresa bistveno drugačna: mlađemu člove
ku je treba povsem zagotoviti in določiti mesto v druž
bi, proizvodnji, upravljanju, v šolskih in drugih skup
nostih, skratka povsod tam, kjer se mladinec udejslvuje 
in kjer samostojno razpravlja o svojih problemih. Raz
voj je šel toliko naprej, da tudi niso več potrebna vpra
šanja, kje naj se mladina udejstvuje. Vprašanja, ki jih 
je treba dandanes reševati, so bistveno drugačna ka
kor tista, o katerih je razpravljal kongres v Celju. Brž
čas bo med najvažnejšimi razpravami na VII. kongresu 
to, kako vskladiti razvoj mladinske dejavnosti z dosež
ki enoletnega obdobja vsega gospodarjenja. Novi zako
ni in odnosi se uveljavljajo vsepovsod, zato bi bilo 
nemogoče mladinsko dejavnost in vlogo mladine poj
movati kot pasivno, izločeno področje. 

dela, ki jih bodo zadovoljile, 
oziroma združevale. Vsestran
ska pomoč, k i jo vaški mla
dinci od komiteja upravičeno 
pričakujejo, bo tudi merilo 
naših sposobnosti. 

Omenil bi tudi vprašanje 
kadrovanja. Znano je, da je 
občinski komite odskočna de
ska za kadre. Zato se nepre
stano menjajo predsedniki in 
drugi člani sekretariata. Vsa
ko leto se pojavlja isto: sta
rejši gre, mlajši, neizkušen 
pride. P r i kadrovanju še pre
malo gledamo na politično 
zrelost novih aktivistov, ki 
jih dobimo predvsem v vod
stvih aktivov. 

konference. Njihov namen je 
seznanjati mladince z razvo
jem in s problemi podjetij, 
s proizvodnjo, z načini de
litve čistega dohodka in oseb
nih dohodkov in s stanjem 
na tržišču. Proizvodne konfe
rence smo vpeljali v »Celu
lozi«, a se niso uveljavile. In 
zakaj niso zaživele? Glavni 
vzrok je nezanimanje mladi
ne za probleme, k i seveda iz-

VII . kongres Ljudske mla
dine Slovenije bo 26. in 27. 
januarja v Kranju. Iz novo
meškega okraja se bo kon
gresa udeležilo 23 mladincev 
in mladink, mladih proizva
jalcev in upravljavcev. Obi
skali smo nekatere med nji
mi , da bi povedali, kaj me
nijo o kongresu oziroma o 
katerih vprašanjih bodo raz
pravljali v Kranju. 

Hočemo odgovor: 
koliko časa še? 

Milan Bratuš, predsednik 
mladinskega aktiva v IMV: 
— V Novem mestu je veliko 
podjetij, ki niso rešila vpra-

Mladino trebanjske občine 
bo zastopal tudi delegat Franc 

Vovk 

sanja prehrane zaposlenih. 
Menim, da mora imeti vsak 
proizvajalec vsaj toplo mali
co med delovnim časom, saj 
to njegovo delavnost samo 
povečuje. Čudim se tudi, da 
še ni urejena delavska men
za, čeprav že vsi čakajo, da 
bi se abonirali. Torej se pod
jetja premalo zanimajo za 
svoje delavce. Na drugi stra
ni je odprto stanovanjsko 
vprašanje. Delavci se vozijo 
iz nabolj oddaljenih krajev, 
kar njihov delovni učinek 
samo zmanjšuje. Več stano
vanj za delavce, k i naj j ih 
ne gradijo le podjetja, am
pak tudi komuna! Hočemo 
odgovor, koliko časa bomo 
še o tem govorili! 

Pomoč vaškim aktivoml 
Valentin Humer, predsed

nik občinskega komiteja L M S 
Novo mesto: 

— V občini je 82 mladin
skih aktivov. Ker j ih je ve
čina na podeželju, morajo 
imeti res sposobna vodstva. 
Večkrat se vaški mladinci 
sprašujejo, kje je njihovo 
mesto, kaj naj delajo in po
dobno. Zato moramo skrbeti, 
da j im najdemo take oblike 

Glas mladih se uveljavlja 
Marija Mihelič, sekretarka 

okrajnega komiteja LMS No
vo mesto: 

— Uspehi, ki jih lahko za
sledimo med dvema kongre
soma, so nedvomno rezultat 
boljših oblik mladinske de
javnosti, kakor tudi odloč
nejšega glasu mladih, k i se 
uveljavljajo. Povsod so bile 
zastavljene take oblike dela, 
k i so v večini primerov mo
bilizirale vse mladince. Zato 
bo naloga kongresa, da raz
išče pot do še večjega uve
ljavljanja mladega človeka na 
vseh področjih družbenega 
in političnega dela. Predvsem 
naj bi analiziral vzroke, k i so 
zavirali uveljavljanje nekate
r ih novih pobud. Vsekakor 
pa stoji ob strani še vedno 
nerešeno vprašanje izobraže
vanja mladega človeka v raz
nih poklicih. 

Včasih je vzrok 
neuspehov nezanimanje 

mladine 
Maks Unetič, predsednik ob

činskega komiteja L M S V i -
dem-Krško: 

— Lani smo uvedli novo 
obliko dejavnosti mladine v 
proizvodnji — proizvodne 

Valentin Humer je delegat 
novomeške mladine 

vira iz nepoznavanja proble
matike in raznih novosti. Tu 
so še polproletarci, ki so v 
prostem času zaposleni z ob
delovanjem zemlje in drugi
mi deli na domačijah. Vse
kakor bo moral kongres na
četi taka vprašanja in dati 
tudi napotke, kako jih je tre
ba reševati. 

Mladina odhaja iz občine 
Franc Vovk, predsednik ob

činskega komiteja LMS Treb
nje: 

— Resnica je, da mladina 
odhaja iz občine v druge ko
mune in okraje. Nedvomno 
je temu vzrok premajhna 
možnost, da bi se mlad člo
vek lahko zaposlil v bližini 
doma. V trebanjski občini je 
še silno malo narejenega, da 
bi mladino lahko obdržali 
doma; tako se vozi drugam 
vsak dan nad 30 mladincev, 
ki živijo v svoji občini, do
hodek pa ustvarjajo drugje. 

Dnevne selitve mladih otež-
kočajo tudi redno dejavnost 
mladine. Težko je mlade lju
di, k i odhajajo v zgodnjih 
jutranjih urah in se vračajo 
pozno zvečer, dobiti skupaj, 
pa naj bo sestanek še tako 
zanimiv in pester. Čeprav si 

vsi prizadevamo, da bi se 
stanje izboljšalo, za zdaj še 
ne kaže na bolje. Navsezad
nje nimamo niti svojih pro
storov, kar je zlasti za našo 
občino težak problem. 

In kaj bi povedali ostali? 
Težko je na tako majhnem 

prostoru napisati vse, kar bi 
želeli povedati vsi delegati in 
o čemer mislijo razpravljati 
na kongresu. Vseeno se da 
iz teh skromnih, bežnih za
pisov razbrati glavni pro
blem, o katerem bo podal 
zaključno besedo kongres: 

kljub napredku in , pogo
stemu uveljavljanju mladih 
ljudi še vedno ni odrejena 
vloga mladega proizvajalca 
in upravljavca. Na drugi stra
ni še nismo slišali besede 
mladincev na fakultetah, di
jakov na gimnazijah in dru
gih srednjih šolah, predstav
nikov šolskih, domskih in 
drugih skupnosti. In kaj bi 
ti povedali? Nedvomno bi 
skoraj vsi spregovorili, kako 
malo se še sliši njihov glas, 
pa čeprav gre za probleme, 
k i jih samo oni najbolj po
znajo. Drži pa tudi, da je 
prav ta mladina še preveč 
nezainteresirana za dogajanja, 
sredi katerih živi. 

»Podpisani se obvezujem...« 
V Č r n o m l j u se je 20. novembra p r i č e l pouk na mla

dinski p o l i t i č n i š o l i . Solo je v z a č e t k u obiskovalo iS 
mladih ljudi, vendar se je š t e v i l o s l u š a t e l j e v z m a n j š a l o 
n.i lo. O b č i n s k i komite L M S je zaradi p r e c e j š n j i h stro
š k o v moral letos p r i č e l i iskati nove s l u š a t e l j e , hkrati 
s tem pa je nastal problem, kako naj ti nadoknadijo 
zamujena predavanja. S t e ž a v o so n a š l i 20 mladincev, 
k i se bodo p r i d r u ž i l i desetorici, k i š o l o obiskuje od 
z a č e t k a . Novi s l u š a t e l j i si bodo pomiagali s skripti, 
nekaj predavanj pa bo treba ponoviti. 

V vseh kolektivih je bilo dokaj nerazumevanja za 
tiste, k i so se v š o l o prijavili . Delo v v e č izmenah je 
marsikje prav po nepotrebnem p o v z r o č a l o . - t ežko pre
mostljivo oviro. Iz » B E G R A D A « in » K O V I N A R J A « bi 
se prav lahko prijavilo v e č mladincev, pohvaliti pa je 
treba » B E L T « , k i p o š i l j a v š o l o kar 23 mladih proiz
vajalcev, vrh vsega pa je 10 s l u š a t e l j e v , k i zvesto obi
skujejo pouk ž e od z a č e t k a , prav tako iz Belta. 

Dokaj ž a l o s t n o jc, da je vsak mladinec, k i se je 
odzval ponovnemtt vpisu, moral na o b č i n s k e m komi
teju L M S podpisati izjavo, s katero se obvezuje po
vrniti s t r o š k e , č-; ne bo š o l e obiskoval. T a k n a č i n je 
bil na n e s r e č o edini fcehod v s i l i ! 

Vsiljujeta se dve v p r a š a n j i : zakaj so mladi ljudje 
prenehali obiskovati pouk in pa: mar res ne č u t i j o 
potrebe po p o l i t i č n e m i z o b r a ž e v a n j u ? 

Mladi Crnomaljci naj s k u š a j o najti odgovor na ti 
dve v p r a š a n j i na svojih sestankih in v klubih mladih 
proizvajalcev. Temeljita razprava o tem gotovo ne bo 
š k o d i l a ! Ž i v l j e n j e je tako pestro in raznoliko, vsak 
dan p r i n a š a prav mladeroju č l o v e k u nova v p r a š a n j a , k i • 
terjajo odgovor, za vsak odgovor pa je potrebno znanje! 

Z a konec š e to: č e so bila predavanja d o l g o č a s n a , 
kot trde nekateri, bi lahko vodstvo š o l e na to opozo
rili dostojneje, kot da so zgolj prenehali hoditi v š o l o ! 

30 novih učencev v Dragatušu 
4. januarja se je pr ičela 

v Dragatušu večermt poli
t ična šola. Slušatel jev je 
30, med njimi so člani Z K 
pa tudi kmetje, delavci i n 
uslužbenci . Z 18 predava
nji bodo posredovali s luša
teljem sledeče teme: osno
ve marksizma, o socialist ič-
n. morali , gospodarstvo pr i 

Metliški komite LMS je sprejel več važnih 
nalog za 1962 

Č e p r a v je bil o b č i n s k i komite 
L M S izvoljen ž e na letni kor.-
terenci v decen-^bru, je bila 

prva seja novoizvoljenega ko
miteja š-ele p r e j š n j i teden. 

Na seji so izvoli l i novega 
predsednika komiteja; to je po
stal dosedanji predsednik akti
va iz Novoteksa tov. Ivan Je-
rina. Ravno tako so izvolili v e č 
komisij , da bo delo komiteja 
lahko u s p e š n o . Odslej bodo 
imeli p r i komiteju naslednje 
komisije: Idejno-vzgojno, za 

Noš dom strokovnih šol 
V začetku šolskega leta 

je v Novem mestu prišlo 
do reorganizacije interna
tov. Dekleta iz dijaškega 
doma na Kapitlju so se iz
selila, vanj pa smo se vse
lili fantje iz dijaškega do
ma v Smihelu. Veseli smo 
bili novega doma, čeprav 
je bil neurejen. Takoj smo 
prijeli za delo in uredili 
spalnice, učilnico ter druge 
prostore, pri čemer nam je 
pomagala prefekta tov. Ko-
betova. Zdaj je internat 
tako urejen, da je res naš 
drugi dom, gojenci pa smo 
dobili v prefekti drugo 
mater. 

Na prvem sestanku smo 
izvolili odbor domske skup
nosti in si razdelili delo po 
skupinah; te so: higienska, 
disciplinska, fizkulturna, 
kulturno-prosvetna in ideo-
loško-politična. Poleg zad
nje je zelo aktivna tudi 

kulturno-prosvetna skupi
na, saj je pripravila pro
slavo za dan republike in 
organizirala že r eč plesov. 

V domu je največ ičite-
Ijišinikov in dijakov eko
nomske šole. Zdaj tvorimo 
trden kolektiv, kakršnega 
smo prejšnja leta pogre
šali. Janez Košir 

Politično izobraževanje 
mladine v krški občini 

O b č i n s k i komite mladine V 
V i d m u - K r š k e m je 11. januarja 
organiziral za vodstvo aktivov 
enodnevni seminar o idejno-
vzgojnem delu po aktivih. Ude
l e ž i l o se ga je 35 s l u š a t e l j e v . 

K a r 25 mladincev obiskuje 
v e č e r n o p o l i t i č n o š o l o , k i bo 
predvidoma trajala 3 mesece. 
Predavajo predavatelji iz De
lavske univerze. 

Mladino o b č i n e V i d e m - K r š k o 
bodo na mladinskem kongresu, 
k i bo 26. in 27. januarja v K r a 
nju, zastopali delegati: Maks 
U n e t i č , predsednik o b č i n s k e g a 
komiteja L M S , Erno Burja , se
kretar o b č i n s k e g a komiteja 
L M S , in Š t e f k a Zorko, č l a n i c a 
o b č i n s k e g a komUteja L M S . 

nas in v svetu, osnove po
l i t ične ekonomije, d ružben i 
razvoj na Vzhodu in Za 
hodu, vloga nerazvitih de
žel, elementi in perspekti
va socializma V svetu, na
grajevanje po delu i n de l i 
tev dohodka med podjet
jem in družbo, razvoj kme
tijstva in socialistična po
l i t ika na vasi, komunalni 
sistem v naši družbi , d ruž 
beno upravljanje, vloga 
zavestnih s i l , Zveza komu
nistov in S Z D L — njuna 
vloga in pomen v medna
rodnih odnosih. 

Predavanja bodo enkrat 
na teden po 3 do 4 ure. V 
š t i r iu rnem predavanju bo
do obdelal; po dve temi, 
naslednj ič v triurnem pa 
eno temo, ena ura pa bo 
posvečena razpravi. Pouk 
bo končan v marcu, preda
val i pa bodo predavatelji 
iz Dragatuša in Črnomlja . 

Pobudo za večerno pol i 
tično šolo s la dal i osnovna 
organizacija Z K in krajev
na organizacija S Z D L v 
Dragatušu, idejn; vodja 
šole pa je tov. Stane Zula . 
Pohvalnemu primeru iz 
Dragatuša naj č impre j sle
de organizacije v ostalih 
krajevnih središčih. 

Ob vsaki spremembi na
slova nam sporočite svoj 
stari in novi naslov! 

Novi predsednik občinskega 
komiteja L M S v Metliki je 

Ivan Jerina 

delovne akcije, d r u ž b e n o dejav
nost in komisijo za vajensko 
in delavsko mladino. 

Vel iko mladine je š e vedno 
izven organizacij, zato so skle
nil i , da bo potrebno to mladi
no v k l j u č i t i in pritegniti v ak
tive s p r e s t r e j š i m i obl ikami de
la. Ustanovili bodo tudi v e č nor ih 
aktivov, tako na Jugorju, G r a -
brovcu in Podzemlju. Doslej je 
bil le en š o l s k l aktiv. K e r š o l 
skih aktivov na Suhorju i n 
Podzemlju nI, j ih bodo usta
novili . Jad 

Zapiski z občinske mladinske konference v Novem mestu 

Glas, ki ga ne bi smeli preslišati 
»Zavedamo se, da smo mladi, ven

dar si bomo svojo prihodnost tako 
uredili, kakor je nam prav.« Te besede, 
ki j ih je v razpravi na mladinski kon
ferenci novomeške občine (17. decem
bra v Novem mestu) povedal mladinec 
iz Šentjerneja, so bile spodbudno vo
dilo za delo konference kakor tudi 
napotek za delo mladine do prihodnje 
konference. O uspehih in problemih 
preteklega dela in o načrtih pa so 
mladinci sami govorili. 

Milan Bratuš: Mladini so potrebni 
klubi mladih proizvajalcev. V njih bi 
morali razpravljati o delavskem samo
upravljanju, delitvi dohodkov in o 
drugih problemih. Videti je tudi, da 
vse premalo poznamo razvoj svojega 
podjetja, n. pr. IMV, zato nas pojavi 
v njih velikokrat tudi iznenadijo. 

Anica Brudar: V »Krki« je bil mla
dinski aktiv ustanovljen že pred še
stimi leti. Vsi smo z vsem seznanjeni. 
Zakrivanja ni. O delitvi dohodka po 
ekonomskih enotah je zlasti mladina 
veliko razpravljala. 

Jože Kavšek: V klubih mladih pro
izvajalcev in na' proizvodnih konferen
cah, k i žal še niso zaživele, bi morali 
razpravljati tudi o notranjih odnosih 
v kolektivih.. 

Janko Saje: Ko že govorimo o klu
bih, b i poudaril, da se vedno bolj 
uveljavljajo mladinski klubi. Lep pri
mer je Mladinski klub v Novem mestu. 

V mestu in na podeželju smo organi
zirali že veliko prireditev. Potrebno je 
sodelovanje z dejavnostmi drugih or
ganizacij, zlasti če gre za večje pri
reditve. 

Gabrijel Obrekar: V Mirni peči smo 
spet začeli delati šele tedaj, ko smo 
dobili klub in televizor. Ne razumem 
pa, zakaj so pri nas zaprli dvorano v 
prosvetnem domu prav tedaj, ko smo 
hoteli igrati. 

Anton Kotar: V obratu I E V v Šent
jerneju je med zaposlenimi okrog 60 »/„ 
mladincev. Živahno je športno življenje 
in množično sodelovanje na proslavah. 
Boriti smo se morali, da bi bil i za
stopani v delavskem svetu. 

Jože Golob: V Birčni vasi smo ure
dili knjižnico s prispevki mladincev. 
Sami smo kupili tudi električni gramo
fon. Ugled kazi le bivši blagajnik na
šega aktiva, k i je na lepem prenehal 
biti blagajnik in . odnesel ves denar iz 
blagajne. Proti takim bo treba najod
ločneje ukrepati. 

Marija Mihelič: V kolektivih in šo
lah ni mladih komunistov. V Z K bomo 
morali predlagati vse najboljše mladin
ske aktiviste. — Skrbeti bomo morali 
za to, da mladina ne bo samovoljno 
zapuščala kolektivov, češ da gre v 
brigado. Boriti pa se moramo proti 
primerom, ko podjetja mladincem ne 
izplačujejo osebnih dohodkov za raz
dobje, ko so v mladinskih delovnih 

brigadah. V brigade bomo pošiljali 
samo najboljše mladince. 

Rado Faleskini: Dejavnost šolskega 
aktiva na novomeški gimnaziji je za
snovana na zastarelih principih. Smo 
za mladinske ure in moralno-politično 
vzgojo. Vprašanje so predavatelji. Ce 
bi jih morali plačevati dijaki sami, b i 
mladinski polet to samo zavrlo. 

Slavko Pavlin: Šolske skupnosti ne 
delajo. V reorganizaciji šolstva in ure
janju novih odnosov v družbeni skup
nosti bi moralo priti tudi do sprememb 
v odnosih dijakov do učiteljev in 
obratno, šolska skupnost naj ne bo 
samo »žandar« za dijake, ampak naj 
bolj razpravlja o pohajkovanju gimna
zijcev po kavarnah in gostilnah. Vse
kakor bi bile šolske, zgolj administra
tivne kazni za reševanje takih prime
rov neuspešne. 

V razpravi so govorili tudi gostje, 
predvsem predstavniki oblasti in poli
tičnih ter družbenih organizacij. Vse
kakor pa so mladinci pogrešali pred
stavnike delovnih kolektivov, tiste lju
di, ki so bil i večkrat omenjeni v raz
pravi. V glavnem je konferenca uspela, 
dasiravno je več vprašanj obdelala 
hitro, površno in le načelno. Kaže, da 
se tudi mladina novomeške občine 
zaveda nove vloge v sedanji družbeni 
stvarnosti.- Nov občinski komite bo 
moral prav tej vlogi posvetiti največjo 
pozornost. I. Zoran 



Sport ali ples - igrišče ali kino? ŠAH: Novomeščani dragi 
v Domžalah 

Spet smo na pragu novega leta in s tem nove š p o r t n e se
zone. Z a nami ostaja leto pomembnih uspehov. V s i ti uspehi 
Pa se ne morejo meriti ie s š p o r t n i m i meril i — s š t o p e r i c o , 
metrom, kilogrami bi razmerji d o s e ž e n i h in prejetih golov ter 
t o č k . 

Preteklo leto je posebno pomembno za vse n a š e telesno-
kulturno gibanje prav zato, ker je bila n a š a telesna kultura v 
lanskem letu v k l j u č e n a v mehanizem komunalnega sistema. 
V k l j u č e n a Je bila v sistem, v katerem vedno bolj dobiva svoje 
pravo mesto i n pomen. 

Rezultati tega so marsikje ž e vidni. Materialna osnova po
staja vedno m o č n e j š a , ker n a š a skupnost pozna vlogo in po
men organizacij za telesno kulturo. T u d i objektov je vedno 
v e č , vzgaja se nov strokovni kader, vzporedno s tem pa se 

dvigati tudi m n o ž i č n o s t in k v a 
liteta kot posledica m n o ž i č n o s t i . 

Z a l pa se pr i n a š i . mladini — 
pravzaprav samo pri d o l o č e n i 
Plasti n a š e mladine — zadnja 
leta o p a ž a j o prvi znaki nevar
ne » b o l e z n i « , k i bi z nadalj
nj im š i r j e n j e m lahko postala 
resna ovira za n a š š p o r t . T u 
nimamo v mislih m n o ž i č n e g a 
š p o r t a , ampak predvsem vrhun
skega. Kot je bilo ž e v e č k r a t 
poudarjeno, si telesne kulture 
ne moremo z a m i š l j a t i brez vr
hunskega š p o r t a , brez vrhun
skih tekmovanj. » K v a l i t e t a ne 
Predstavlja samo stanja in na
predka telesne kulture, tem
v e č je tudi naravna posledica 
s p l o š n e ravni d r u ž b e n e g a raz
voja in potreb č l o v e k a « — pravi 
resolucija lanskega slovenskega 
kongresa telesne kulture. 

Po tem bo marsikdo v p r a š a l , 
k a k š n a naj bi bila ta » b o l e z e n « . 
Zaenkrat je š e precej redka, 
nevarno pa je bilo, ko bi se 
r a z š i r i l a . » B o l e z e n * se ž e po
javlja v v e č j i h mestih, pozna
mo pa tudi primere iz Novega 
Pasta. 

Predvsem gre za neko č u d n o 
komodnost dela mestne mladi
ne — v glavnem d i j a š k e . Sport 
Jo sicer zanima in p r i v l a č i , to
da š t e v i l o tistih, k i se aktivno 
bavijo s to ali ono panogo in 
h o č e j o v njej d o s e č i uspehe, n i 
tokšno kot bi ž e l e l i . Posebno, 
ce u p o š t e v a m o , da so pogoji za 
Bojenje v e č i n e š p o r t n i h panog 
Vedno bolj ugodni in da š p o r t 
*h telesna vzgoja p r i v l a č i t a ved
no v e č ljudi. 

Kje je vzrok? Verjetno v tem, 
da je dandanes za vrhunske 
Uspehe v š p o r t u treba v l o ž i t i 
Velilio v e č j e napore kot kdaj 
Prej in da se je treba marsi
č e m u o d r e č i , kajti vrhunski 
š p o r t n i k mora ž i v e t i skoraj 
asketsko ž i v l j e n j e . Brez dvoma 
bo d r ž a l o tudi to, da je vzrok 
v o b č u t n o i z b o l j š a n e m ž i v 
ljenjskem standardu, v razvoju 
tehnike in v tem, da je dan
danes p o d r o č j e p r i v l a č n i h stva
r i za mladino precej š i r š e kot 
na primer pred desetimi leti in 
prej. 

Marsikdo se sedaj bavi s to 
aH ono panogo le toliko, koli
kor se mu » l j u b i « . In č e se iz
k a ž e , da je talent, da bi lahko 
dosegel pomemlbr.e rezultate, 
zastopal svojo š o l o , d r u š t v o , 
mesto, okraj ali š e kaj v e č -
ta vse to ne zanima. Zakaj bi 
s « .trudil? Raje gleda in o b č u 
duje druge, k i » g a r a j o « , da bi 
posegli uspeh in dober rezul-

T a lagodnost (ne vem, kako 
n a J bi to t o č n o imenoval), je 
Pri nekaterih plasteh mladine 
™ precej pogostna. To je » b o -
y??n"' k i z zdravstvenega sta
l i šča ni nevarna, p a č pa s 
SPortnega. Ce se bo p r e v e č raz-
S u "ila in c e j e n e bomo znali 
P r a v o č a s n o zatreti, se lahko 
zgodi, da nam marsikateri ta-
jent propade. In k a k š e n bo po
jej« n a š m n o ž i č n i š p o r t , č e 
"uaaina ne bo imela vzornikov 
v Cerarju, Slibarju, Danevu, 
J~ a rmi , Zirovniku itd. K d o Jo 
bo n a v d u š e v a l za š p o r t ? Koga 
° o posnemala? 

@ DVE ZGODBI 
Fant je kradoma zapustil h i 

š o . T o nI bilo t e ž k o . O č e je, 
utrujen od dela, po kosilu ma
lo zadremal, a mati je posprav

ljala v kuhinji . Pod srajco je 
nekaj skrival. Nekaj okrogle
ga. Bila je to stara o č e t o v a no
gavica, napolnjena s starimi 
krpami in z ž i m o . 

N i bilo t e ž k o pobegniti od do
ma. Precej t e ž e se je bilo vr
niti po treh ali š t i r i h urah od
sotnosti, š e ves omamljen in 
zasopel od igre. Da, danes so 
se o d d o l ž i l i onim iz sosednje 
ulice za poraz pred dnevi. T o 
krat so jih p o š t e n o » n a m a h a l i « 
- kar s 6:2! In to brez upra
v i č e n e -enajstmetrovke po treh 
kotih! 

Okroglega predmeta pod sraj
co ni bilo v e č . » Ž o g a « je š la v 
kose. N i č zato! Napravi l bo 
novo, š e b o l j š o . A kaj bo rekel 
o č e t u ? K j e je bil , zakaj je po
ten in prafen in zakaj podplat 
na desnem č e v l j u tako izdajal
sko zeva? 

Fant je imel prav. O č e se je 
jezil: » S i spet igral tisti pre
kleti , fuzbal*?« Mora l se je za
kleti, da ga ne bo v e č , toda 
vedel je, da l a ž e . 

Fant je lagal, ker ga je » f u z -
b a l « kljub vsemu vedno bolj 
p r i v l a č e v a l . In ne samo » f u z -
b a l « . P r i v l a č i l e so ga d o m a č e 
» o l i m p i a d e « v parku in na uli
cah, tekmovanja v plavanju 
preko reke, igre in telovadba 
v telovadnici. O č e se je znova 
in znova jezil, u č i t e l j i so mu v 
š o l i pretili, toda vse je š l o po 
stari poti. 

» 
T a zgodba je stara dva, tri, 

morda tudi š t ir i desetletja. N a š 
fant je morda sedaj ž e siv. 
Tud i on ima sina in, ko se 
spomni svojih o t r o š k i h let, mu 
v e č k r a t r e č e : » B o r i s , ti ugaja 
odbojka ali k o š a r k a ? H o č e š tek-
movativ atletiki? Ce ž e l i š , 
te bom vpisal v mestno 
d r u š t v o , tam b o š z vrstniki tre
niral ir. tekmoval - po mili 
vo l j i . « 

Toda Boris n o č e . Vseeno tudi 
on v e č k r a t popoldne pobegne 
z doma. V roki ima okrogel 
predi.net, k i pa ni ž o g a . Pred
met je p l o š č a t . To je nova gra
mofonska p l o š č a . Novi Pat 
Boone, Domenico Mondugno, 
Perry Como, Presley ali Luis 
Armstrong. Nekje bo p o s l u š a l 
mamljiv jazz in n a j n o v e j š e po
pevke. Nato bo š e l v kino. V r 
tijo n a m r e č novo kriminalko. 
Izgubil bo vse popoldne, in ko 
ga bo o č e z v e č e r zaradi tega 
karal, bo Boris znova ln zno
va obljubljal: » N e bom v e č ! « 
A vedel bo, da l a ž e . . . 

0 NI SPONTANEGA 
ZANIMANJA 

Ž i v i m o v p r e c e j š n j i zablodi, 
č e mislimo, da se mladina š e 
vedno tako zanima za š p o r t 
kot pred desetimi leti. O p a ž a 
mo, da je glasba modernih rit
mov skupno s filmi bizarne 
vsebine vse bolj zavladala v do
m i š l j i j i mladine. Spontanega za
nimanja za gojenje š p o r t a je 
vedno manj — zlasti med dija
š k o mladino. Zato pa jc treba 
ustvariti pogoje, da bo š p o r t za 
mladino bolj p r i v l a č e n , da ga 
bo tudi d i j a š k a mladina z a č e l a 
m n o ž i č n o gojiti. 

Ce bomo uspeli otroku pravo
č a s n o vcepiti zanimanje za 
š p o r t , č e ga bomo vodili na 
š p o r t n e prireditve, potem bo 
š e š l o . Kasneje pa bo t e ž e . — 
Lahko se bo pojavil tudi od
krit odpor! 

V č a s i h so s t a r š i gledali na 
š p o r t po strani, č e š da je š k o d 
ljiv, da p r i n a š a polomljene no
ge itd. Sola je zelo s k o p u š k o 
delila » f i z k u l t u r o « svojim u č e n 
cem in dijakom. Prepovedovala 
je celo č l a n s t v o v š p o r t n i h or
ganizacijah, toda vseeno — 
š p o r t n e g a udejstvovanja, orga
niziranega in neorganiziranega 
je bilo med mladino precej. 

Je m o g o č e to t o l m a č i t i tako, 
da je prepovedan sad s l a j š i ? 
Al i da so poijane, travniki, uli
ce in parki bolj p r i v l a č n i ? Mo
g o č e je vzrok tudi v tem, da 
takrat š e ni bilo filma in tele
vizije ter radia. M o g o č a pa je 
vzrok tudi v tem, da so se 
okus, navade in nagnjenja 
spremenili. 

Sicer pa vse š e ni izgublje
no. » B o l e z e n « ?e ni prerasla v 
epidemijo. V a ž n o je, da uvidi
mo nevarnost in da p r i č n e m o 
organizirano borbo za priteg
nitev mladine v telesnokultur-

ne organizacije. Ponekod v tem 
pogledu ž a n j e j o lepe uspehe, 
drugje pa se ž a l zadovoljijo le 
s suho ugotovitvijo: č a s je kriv. 
Mladina se je spremenila. Ne 
k a ž e dovolj zanimanja. 

9 KAJ NAJ STORIMO? 
S tem v p r a š a n j e m se zlasti 

v v e č j i h mestih ž e dalj č a s a 
ukvarjajo. V drugih d r ž a v a h 
pa tudi ponekod pri nas — 
zlasti na p o d e ž e l j u , kjer n i te-
lesnovzgojnih organizacij ali pa 
so š i b k e — so se pojavili pri
meri, da je cerkev uporabljala 
š p o r t kot vabo za mladino! B i 
lo je dovolj ž o g , loparjev, smu
či , k o š e v in celo boksarskih 
rokavic. Vse to je vabilo ir. pri
v l a č i l o . 

Ubogi š p o r t ! Ponekod če sam 
m o č n a vaba, pr i nas v me
stih pa je ž e p r i š e l v p o l o ž a j , 
da i š č e nove prijeme — ma
gnete, k i bodo p r i v l a č e v a l i mla
dino. 

In kje naj ta magnet najde
mo? Predvsem v samem š p o r 
tu! V b o l j š i h pogojih, v novih 
i g r i š č i h , rekvizitih itd.! Ž i v 
ljenjski standard se nenehno 
dviga, zato je nujno, da se 
dvigne standard tudi na š p o r t 
nem p o d r o č j u . O č e se le š e za
dovoljil s travnikom in cesto, 
z improvizirano s l a č i l n i c o , a 
sin ž e zahteva urejeno i g r i š č e 
in topel t u š . Stari rek: Čas i se 
spreminjajo in mi se spremi
njamo z njimi velja š e vedno, 
toda v n a š e m primeru bi se 
moral drugi del izreka glasiti: 
»— ln mi se moramo spremi
njati z n j i m i « ! 

Prav tako je treba iti z na
vadami č a s a , v katerem ž i v i 
mo. Ce sta moderna glasba in 
popevka v s r e d i š č u pozornosti 
mladine, zakaj ju ne bi spre
jeli? N i s l u č a j n o , da se na 
š p o r t n i h i g r i š č i h pojavlja za
bavna glasba kot uvod v š p o r t 
ni program in za Izpopolnitev 
v č a s i h precej d o l g o č a s n i h od
morov. Na nekaterih š p o r t n i h 
prireditvah pa postaja glasba 
celo enakopraven partner v 
programu (drsanje na ledu, na 
kotalkah, m n o ž i č n i zietni na
stopi itd.). 

Seveda bomo n a š l i tudi dru
ge metode, k i bodo p r i v l a č e v a 
le. V a ž n o je le to, da spozna
mo potrebo, da moramo tudi 
š p o r t » o b l a č i t i « v b o l j š a obla
č i l a , da moramo skrbeti za 
vedno b o l j š e pogoje, ker se 
bo le tako zanimanje v e č a l o . 

F r . Mikec 

PIONIR zmagal v Kočevju 
V nedeljo je n o v o m e š k i Pio

nir gostoval na novem š t i r i s t e z . 
nem k e g l j i š č u , k i je bil pred 
kratkim dograjen v K o č e v j u . 
Pomeril se je z ekipo K o č e v j a 
v disciplini 8 x 200 l u č a j e v . Do
m a č i n i kegljajo, š e l e dva mese
ca, vendar so nekateri njihovi 
igralci ž e zelo napredovali. K o 
č e v j e ima preko dve sto aktiv
nih k e g l j a č e v , pa tudi k e g l j i š č e 
je zasedeno vsak dan od dveh 
do p o l n o č i . Iz te m n o ž i c e keg
l j a č e v bodo ž e prihodnje leto 
sestavili zelo m o č n o ekipo. T o 
je bilo prvo s r e č a n j e novome
š k i h in k o č e v s k i h k e g l j a č e v . 

Prva dva tekmovalca F i l i p č i č 
in Hren sta prinesla Pionirju 
vodstvo za 90 kegljev. Sajevec 
in V u k š i n i č sta kljub slabim 
rezultatom p o v e č a l a razliko na 
111 kegljev. V tretji seriji sta 
Juntez in L e g i š a z dobrima r e . 
zuitatoma p o v e č a l a razliko š e 
za 48 kegljev. Posebno je treba 
pohvaliti Junteza, k i je dosegel 
806 kegljev. Kot zadnji so na
stopili n a j b o l j š i tekmovalci Ve
sel in Mrzlak za Pionirja ln 
Vidmar in Henigman za K o č e v _ 
je. Do zadnjih 50 l u č a j e v so 

bili vsi š t i r j e tekmovalci ize
n a č e n i , š e l e nato sta oba Pio_ 
nirjevca potegnila in premaga
la nasprotnike skoraj za sto 
kegljev. Mrzlak je dosegel tudi 
n a j b o l j š i rezultat dvoboja — 834 
kegljev, Vesel pa 805. 

Rezultati: PIONIR 6196 (Filip
č i č 760, Hren 767, Sajevec 732, 
V u k š i n i č 715, Juntez 80G, Legi
ša 777, Vesel 805 in Mrzlak 834); 

K O Č E V J E 5944 ( K o č e v a r 704, 
T u š a r 737, O r a ž e m 722 D r ž e k 
704, S č e p 750. D r ž e k n 785, V i d 
mar 768 in Henigman 774). 

Nato - sta ekipi odigrali š e 
dve borbeni igri. V obeh je 
zmagal Pionir (335 : 305 in 307 : 
239). Rezultat je n i ž j i zato, ker 
sta obe ekipi igrali z osmimi 
tekmovalci. • (en) 

N a • po&fina-frieml m o š t v e n e m 
š a h o v s k e m prvenstvu v D o m 
ž a l a h so nastopili Koper kot 
prvak koprskega okraja, D o m 
ž a l e — prvak ljubljanskega 
okraja, Ž a l e c — prvak celjske
ga okraja in Novo mesto kot 
prvak n o v o m e š k e g a okraja. 

V prvem kolu so N o v o m e š č a 
ni premagali Ž a l e c z visokimi 
rezultatom 6:2. Č e p r a v je Ž a l e c 
majhen kraj , ima zelo agilno 
š a h o v s k o d r u š t v o , k i bo letos 
poleg ostalih prireditev organi
ziralo tudi tradicionalni repu
b l i š k i turnir mest. 

V borbi za prvo mesto sta se 
s r e č a l i m o š t v i D o m ž a l i n No
vega mesta. Č e p r a v so se lani 
vsi trije dvoboji med navede
nima m o š t v o m a k o n č a l i neod
l o č e n o — dvakrat 2:2 in enkrat 
4:4, se v tem dvoboju tradicija 
nI ponovila in n o v o m e š k i ekipi 
ni uspelo o b d r ž a t i n e o d l o č e 
nega rezultata. Za D o m ž a l e so 
nastopili poleg nekaj d o m a č i 
nov tudi igralci iz. Ljubljane, 
eden celo iz Maribora, k i v 
D o m ž a l a h ne ž i v e , so pa č lan i 
Š a h o v s k e g a d r u š t v a D o m ž a l e . 
Po kategorijah so D o m ž a l č a n i 
znatno v i š j i od N o v o m e š č a n o v , 
saj so v svojih vrstah imeli 
enega mojstrskega kandidata in 
5 prvotkategornikov, medtem ko 
so pri N o v o m e š č a n i h nastopili le 
3 prvokategorniki. Kljub temu 
je le rm>lo manjkalo, da rezul
tat ni ponovno ostal neodlo
č e n . Posamezni rezultati dvo
boja: dr. G o l e ž : P i a v č a k 0:1, 
Skerlj : V a v p e t i č 0:1, Hadova-
n e v i č : I v a č l č 0:1, Sitaru : B r -
glez 0:1, Penko : Horvat 1:0, 
Bartolj : Hren remi, Kranjc : 
Laznilc remi, Gajski : Zupan
č i č 1:0. 

Ker so Ž a l č a n i premagali 
Koper s 5:3, je vrstni red ekip 
naslednji: 1. D o m ž a l e , 2. Novo 
mest, 3. Ž a l e c , 4. Koper. 

Slavko Sitar 

Šahovski turnir 
v Radencih ob Kolpi 

6. januarja je bil v Radencih 
ob Kolp i š a h o v s k i turnir za 
mesec januar. Mladinci, pionir
ji in ostali so se zanj zelo na-

Šah v Sevnici 
Mladinska organizacija S p l o š 

nega trgovskega podjetja v 
Sevnici je organizirala sindi
kalno š a h o v s k o prvenstvo pod
jetja. Prijavilo se je 14 š a h i -
stov, vendar jih je igralo samo 
deset. Turnir je bi l zelo zani
miv, saj so igrali po Berger-
jevem sistemu in je bilo od
igranih precej iger. Zal pa se 
niso vsi d r ž a l i turnirske disci
pline. Zelo dobro je igral Stan
ko Soba, k i je premagal vse 
nasprotnike in osvojil naslov 
š a h o v s k e g a prvaka v pod
jetju. 

Rezultati: 1. Stanko Soba 9 
t o č k , 2. Kare l Zlender 7, 3. do 
7. Tihca C e š n j e v a r , Tranc i 
Vovk, Franci Hribar, Ernest 
Liržar m Ivan Z e l i č po 5 toči t , 
8. J o ž e Imperl 2, 9. in 10. Hin-
ko Fric in Milan Krese po 1 
t o č k o . Janko Blas 

Štiristezno kegljišče 
v Kočevju 

V okviru proslav 20-let-
nice ljudske vstaje so v Ko
čevju izročili svojemu na
menu štiristezno kegljišče, 
ki je bilo zgrajeno lani ob 
pomoči delovnih kolektivov 
in drugih ter s prostovolj
nim delom članov Keglja-
škega kluba Kočevje. Stro
kovnjaki so uvrstili kočev
sko kegljišče v prvorazred-

lučaTev'šo na kegljišča. D. 

Priprave za Jugoslovanske pionirske igre 
v Vidmu-Krškem 

10. januarja so sc v V i d m u -
K r š k e m sestali predstavniki ob
č i n s k e Zveze prijateljev mladi
ne, o b č i n s k e Zveze za telesno 
vzgojo in š p o r t n i h organizacij. 
Na posvetovanju so se dogovo
rili o pripravah na l e t o š n j e J u 
goslovanske pionirske igre. Iz-
volili so tudi poseben odbor, 
k i bo vodil akcijo. Njegova 
glavna naloga je bila, zbrati do 
IS. januarja prijave pionirskih 
odredov in ostalih aktivov, k i 
se nameravajo v k l j u č i t i v ak
cijo in poskrbeti, da bo vsaka 

organizacija sestavila svoj de
lovni program in ga do 20. ja
nuarja p r e d l o ž i l a o b č i n s k i zve
zi D P M . N a osnovi teh pro
gramov bo odbor sestavil eno
ten o b č i n s k i delovni program. 
Za pionirje naj bi odbor orga
niziral s m u č a r s k i t e č a j na Bo-
horju. Odbor miora č i m p r e j or
ganizirati evidenco o zdrav
stvenem stanju otrok in teles
ni vzgoji ter s i prizadevati, da 
se bodo v akcijo m n o ž i č n o 
v k l j u č i l i tudi otroci. D. K . 
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Pretekli mesec je bila v Sindikalnem domu 
v Novem mestu letna skupščina okrajne zveze 
Društev prijateljev mladine. Razpravljali so 
predvsem o povečani skrbi za varstvo šolskih 
m predšolskih otrok. V okraju je še vedno dosti 
takih otrok, ki so v času, ko so njihovi starši 
zaposleni, brez vsakega varstva. Ponekod je v 
eni družini celo po več otrok, ki si morajo 
sami gospodinjiti. To je tudi vzrok, da se dosti
krat zgodijo nesreče, ko neprevidni starši pu
ščajo otrokom vžigalice, nože ali druge reči, 
s katerimi se v igri lahko poškodujejo. Ko se 
mati vrne z dela, se otrokom ne more posvetiti 
toko, kot bi bilo treba. Otroci tudi nimajo ni
kogar, ki bi jim svetoval pri učenju, dostikrat 
Pa morajo paziti še na mlajše Jjratce ali sestrice. 

Potrebno bi bilo že letos začeti z gradnjo 
Pionirskih domov, kjer bi imeli otroci v času, 
»p so starši zaposleni, vso oskrbo, vzgojitelji pa 
"i jim pomagali pri učenju. Tu bi se otroci 
lahko udejstvovali v raznih krožkih. Ugotoviti 
Je treba, kje so taki domovi najbolj potrebni. 
Na skupščini je bil sprejet predlog, naj bi v 
"krajnem merilu organizirali posvetovanje o 
P r°blemih varstva in varstvenih ustanov, o tem 
P a bi morali razpravljati tudi na zborih vohv-
j^v, v gospodarskih organizacijah in povsod, 
kJer so zainteresirani za bodoči kader. Doseda
nje otroške ustanove bi morale opustiti staro 
°bliko varstva od osme do trinajste ure aU od 
Bcđme do dvanajste, ker zaposlenim staršem 
P* ustreza. V novih stanovanjskih blokih bi 
™l°rali nujno predvideti prostor za otroke, kjer 

bi stanovanjske skupnosti organizirale varstvo. 
Vse te in še mnogo drugih problemov bodo mo
rala analizirati društva prijateljev mladine ter 
jih reševati z ostalimi organizacijami. 

Razen tega pa bi morali rešiti tudi vprašanje 
varstva otrok med počitnicami. Takrat, ko so 
zaprte šole, telovadnice in šolska igrišča, so za
prti tudi televizorji, v omarah so zaklenjene žoge 
in igrače, ki bi jih otroci lahko tudi v počitnicah 
uporabljali (seveda ne brez nadzorstva!). 

POVEČAM SKRB 
OTROŠKEMU VARSTVU 

»Blizu mesta je lesena baraka. V njej prebiva 
mati s petimi otroki in pri 27.000 din mesečnega 
dohodka. Pred kratkim, ko je deževalo, so se 
morali pokriti s platnom, da ni curljalo nanje...« 
je povedala tovarišica, članica DPM. Obmolknili 
smo in vse nas jc zmrazilo. AU je prav, da o 
tem le govorimo in pišemo? Je prav, da zmeraj 
znova navajamo ta primer? AU ne bomo nekoč 
prav od teh otrok zahtevaU, da bodo koristni 
družbi? Nas ne bo sram zahtevati tega, če jim 
ne bomo dali sončne in zdrave mladosti? 

Pereče vprašanje so pri nas tudi vzgojne 
svetovalnice. Ze pri majhnem otroku moramo 
imeti posluh za to, da ugotovimo, s čim se 
najraje ukvarja. Ko to doženemo, nam ne bo 

težko pomagati mu v tej smeri. Prav bi bilo, 
da bi spoznali, kaj ga veseli in otroka že zgodaj 
navdušili za ta ali oni poklic. Tako se bo kasne
je laže odločil zanj. 

Starši so dostikrat v zadregi, kako odpraviti 
otrokovo trmo, nezainteresiranost, površnost. Ne 
vedo, kako bi mu pomagaU v njegovih težnjah, 
skrbeh, razdvojenosti Vzgojne posvetovalnice 
bi takim staršem kaj lahko pomagale z dobrim 
nasvetom. Prav tako lahko staršem pri vzgoji 
svojih otrok veliko pomaga revija OTROK IN 
DRUŽINA, člani Društev prijateljev mladine, 
spoznajte starše s tem koristnim branjem! 
Tu bodo v preprosti in zanimivi obliki našli 
nasvete najboljših vzgojiteljev in tako jim bo 
laže razumeti malčka, ki je komaj shodil, pa tudi 
otroka, ki že prehaja v puberteto. Naj ta revija 
postane učbenik za starše! 

To in še marsikaj so se pomenili člani zveze 
društev prijateljev mladine na svoji skupščini. 
Velik je bil obračun njihovega dela, za naprej 
pa jih čaka še podvojeno število nalog. Prepri
čani smo lahko, da jim bodo kos, kajti vodi jih 
želja, dati mladini vse, kar je najlepšega. 

Ob koncu zasedanja so člani sprejeU nov 
statut ter izvoUU plenum in predsedstvo. Na 
predlog občinskUi zvez DPM so biU odlikovani 
dolgoletni in najaktivnejši člani društev: Mira 
Mohar iz Sevnice, Vera Gorcnc iz Mokronoga, 
Ljubinka Smrcčnik iz Smihela, Terezija Pire iz 
Leskovca pri Krškem ter Heda Mikolavčič iz 
Vidma-Krškega. Pismeno priznanje jc dobila 
tudi občinska zveza DPM Videm-Krško. -db 

vdufili . Domenili so se, da bo 
turnir vsak mesec, saj drugega 
š p o r t a zaradi pomanjkanja 
i g r i š č ne morejo gojiti. Na tur
nirju je igralo devet najbolj
š i h š a h i s t o v . — Rezulati: 1. V i n 
ko Kobc 7,6 t o č k e . 2. Al fonz 
Sterbenc 7, 3.-5. Jurij Suster, 
J o ž e Sterbenc in Jurij Kobe 
4,5, 6. Vi lko Sterbenc 3, 7. 
Zdravko Kobe 2,5, 8. Peter R a 
de 1,5 i n 9. Slavko Wolf 1 t o č k o . 

—ob— 

KRATKE 
ŠPORTNE VESTI 

• Na ekipnem prvenstvu 
o b č i n e Novo mesto v namiz
nem tenisu, k i so ga priedil i 
v p o č a s t i t e v Dneva J L A , je 
med osmimi ekipami ponovno 
presenetljivo zmagala ekipa 
n o v o m e š k e osnovne š o l e (pio
nirja Somrak in Gunde), k i je 
v finalnem dvoboju premaga
la Partizana (Turk, Picek) s 
3:2! T o je bilo n a j v e č j e prese
n e č e n j e tekmovanja, saj Je 
Partizan nastopil v n a j m o č n e j 
š i postavi. N a j b o l j š i je bil So
mrak, ki je premagal T u r k a 
(2:i) in Picka (2:0). Tretje me
sto je zasedel š t u d e n t s k i klub; 
č e t r t o gimnazija, peto J L A B 
itd. 

• Na O b č i n s k i zvezi za teles
no kulturo Novo mesto smo 
zvedeli, da jc bil v nedeljo 7. 
januarja v Novem mestu se
stanek z novinarji Poleta, k i so 
med drugim s p o r o č i l i , da Po
let pripravlja turnejo najbolj
š i h š p o r t n i k o v po Sloveniji. 
Samostojna prireditev na ka 
teri bodo nastopili n a j b o l j š i 
š p o r t n i k i Slovenije, na č e l u z 
evropskim prvakom v orodni 
telovadbi Mirom C E R A R J E M , 
bo koncem januarja ali v za
č e t k u februarja tudi v Novem 
mestu, m a n j š i skupini najbolj
š i h pa bosta obiskali tudi Stra
ž o in S t o p i č e . Vsekakor je tre
ba te propagandne akcije Po
leta in O b Z T K pozdraviti, po
zabiti pa ne bi smeli tudi na 
ostale v e č j e kraje v okrajul 

Hi V okviru tekmovanj v po-
č a s t i t e v Dneva J L A je bilo v 
Novem mestu š e v e č drugih 
tekmovanj. O tekmovanju strel
cev ln k e g l j a č e v smo ž e poro
ča l i , z a b e l e ž i m o pa lahko š e 
rezultat k o š a r k a r s k e g a s r e č a 
nja med ekipama n o v o m e š k e 
ga Partizana in Garnizona 
J L A . Zmagal je Partizan z 
80:63 (32:19). 

B Znana n o v o m e š k a atleti
nja Jelka Hude je pretekli te
den odpotovala v Ulcinj (Crna 
gora), kjer se bo skupaj z osta
limi n a j b o l j š i m i t e k a č i in te
k a č i c a m i na dolge proge v 
F L R J - pripravljala na Balkan
ski kros. T a bo letos aprila v 
Beogradu. Hudetova Je kandi
datka za d r ž a v n o reprezentan
co. 

H Zvezni kapetan za mladin
ce in mladinke v namiznem 
tenisu je pozval v zvezno mla
dinsko š o l o , ki bo od 15.-30. 
januarja v Sentl (Vojvodina); 
tudi mladinko Ireno Mikec iz 
n o v o m e š k e g a Partizana, k i je 
kandidatka za d r ž a v n o mladin
sko reprezentanco. Reprezen
tanca ima letos pred seboj ne
kaj zelo v a ž n i h mednarodnih 
dvobojev, razen tega pa tudi 
evropsko mladinsko prvenstvo; 
k i bo 12.-14. julija na Bledu. 

H Odbojkar.1l ln odbojkarice 
n o v o m e š k e g a Partizana, ki so 
bili lani drugi v r e p u b l i š k i ligi; 
š e niso p r i č e l i trenirati v te
lovadnici. Bolj marljivi so k c -
š a r k a r i i , k i ž e redno trenirajo; 
naibolj pa dvigale! u t e ž i , k i se 
pripravljajo na prijateljski 
dvoboj z mladinsko ekipo dr
ž a v n e g a prvaka Z T A K Ljubl ja
na. Med marljive smemo š t e t i 
tudi igralce namiznega tenisa 
in nekatere atlete, k i redno 
trenirajo. 

B V upravi n o v o m e š k e g a 
Partizana smo zvedeli, da se 
orodni telovadci ln telovadke 
pripravljajo na tradicionalni 
prijateljski dvoboj mestnih re
prezentanc Karlovca ln Nove
ga mesta, k i bo 24. februarja 
v Novem mestu. Dvoboj bo le
tos zelo zanimiv, ker bo no
v o m e š k a ekipa okrepljena z 
nekaterimi novimi telovadci; 
zato ljubitelje orodne telovad
be nanj ž e sedaj opozarjamo. 

SPLOŠNA PLOVBA 

PIRAN pozdravlja 
prebivalstvo 
Dolenjske in se 
priporoča! • 

»E T 0 L« 
tovarna esenc in eteričnih 
olj — CELJE 

priporoča esence za 
alkoholne in brezalko
holne pijače, arome za 
bonbone, živilske barve 
in parf. olja! i 
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V TEM TEDNU VAS ZANIMA 
Č e t r t e k , 18. Jan.: Vera 
Peto'.;, 19. jan.: Marij 
Sobota, 20. jan.: B o š t j a n 
Ned« l . 'a , 21. jan.: N e ž a 
jponecleljek, 22. jan.: Viktor 
Torek, 23. jan.: Rajko 
Sreda, 24. 'an.: Felictjan 

Č E S T I T K A 
E l i c i R u s t j a iz Novega 

mesta iskreno č e s t i t a t a za d i 
plomo teta A n k a in Lojze iz 
Smartnega. 

s * 

P R O D A M dobro ohranjen desni 
vzidljiv š t e d i l n i k . Mik l i , Novo 
mesto, Trdinova 40. 

P R O D A H polovico stanovanj
ske hl*e. Rezka Mat oh, Novo 
mesto. P a d e r š i č e v a 33. 

Ž E L E Z N O O G R O D J E za zidani 
š t e d i l n i k in r.o.v mizarski sko-
belnik prodam. - Naslov v 
upravi lista (125-62). 

A V T O M O B I L I S T I , P O Z O R ! -
Obrtna delavnica » T a p e t n i k « 
v Novem mestu, Cesta tal
cev 1 (pri K o š a k u ) , ima veli
ko zalogo prevlek za avtomo
bilske s e d e ž e v vseh barvah 
ž e od 4620 din naprej. 

O B R T N A D E L A V N I C A » P e č a r « 
v Trebnjem zaposli dva kva
lificirana p e č a r j a - m o n t e r j a . — 
P l a č a po pravilniku. 

M L A D O D E K L E za varstvo 
otroka i š č e m . Jenko, K r a n j , 
Kocjanova 13. 

G O S P O D I N J S K O P O M O Č N I C O 
za Kranj i š č e m . P l a č a dobra. 
Slana, Novo mesto, Trd ino
va 42 (Grm). 

T R E B N J E : 20. in 21. jan. ame
r i š k i barvni film - L j u b ! me ali 
pusti me*. Predstava v soboto 
ob. l j . uri in v nedeljo ob II., 16. 
in 13.30. 21. jan. a m e r i š k i film 
-Deklice pod m o r j e m « . Pred
stava v sredo ot> 19. url . 

S E V N I C A : 20. in 21. januarja 
n e m š k i fi lm » D e k l i c a Rosema-
r i e « , 21. jan. sovjetski film 
» B e l i s u ž n j i « . 

mmm 
Ob n e p r i č a k o v a n i smrti mo

jega dragega m o ž a 
R U D O L F A B O C K A 

iz Novega mesta 
se najtopleje zahvaljujem vsem, 
k i so ga spreimlill na njegovi 
poslednji poti in m i v n a j t e ž 
j ih trenutkih stali ob strani. 
Iskreno se zahvaljujem za vso 
p o m o č Zvezi borcev, kakor tu
di govorniku za poslovilne be
sede. 

Ž a l u j o č a ž e n a Adela Bock. 

Namesto venca na grob po
kojne J o ž e f e Brulc je daroval 
Bogomil Lilija Pionirskemu od
redu osnovne š o l e v Skocjanu 
2000 din. Iskrena hvala! 

Namesto venca na grob Ru
dolfa Bocka sta zakonca B o r š t 
nik iz O t o č c a podarila okrajne
m u odboru Zveze slepih Novo 
mesto 2000 din. Iskrena hvala! 

Ob bridki izgubi n a š e g a ljub
ljenega m o ž a , o č e t a in starega 
o č e t a 

J A N E Z A C R N A G O J A 
iz Gradenca 

se prav lepo zahvaljujemo pev
skemu zboru iz Novega mesta, 
vsem o b č i n s k i m i n krajevnim 
organizacijam, kakor tudi K m e 
tijski zadrugi v Ž u ž e m b e r k u za 
podarjene vence in vsem, k i so 
ga p o č a s t i l i na njegovem domu 
in nam izrazili s o ž a l j e . Poseb
no lepa hvala za ganljiva go
vora pred prihodom v Ž u ž e m 
berk in pr i odprtem grobu ter 
vsem, k i so ga v tako velikem 
š t e v i l u spremili na njegovi zad
nji poti. 

Ž a l u j o č e d r u ž i n e : Crnagoj, 
Golob, Gliha ter ostalo sorod
stvo. 

PREKLICI 
Lojze pepel iz Š m a r j e š k i h 

Topl ic 16, p. Smarjeta, prekl i 
cu jem vse, kar sem govoril o 
d r u ž i n i P r u d i č iz Š m a r j e š k i h 
Toplic, in se zahvaljujem, da 
je odstopila od t o ž b e . Hkrat i 
o b ž a l u j e m , kar sem ž a l j i v e g a 
govoril o organizacijah in bor
cih N O B . 

P r o g l a š a m za neveljavnega 
Indeks k e m i č n o - m e t a l u r š k o - r u -
tlarske in lesne industrijske 
stroke v Ljubljani , oddelek za 
i z o b r a ž e v a n j e odraslih v No
vem mestu, pod š t . 48. Pavle 
Javnikar, O t o č e c ob K r k i 21. 

OBJAVE — RAZPISI 

Č R N O M E L J : 19. ir. 21. jan. 
n e m š k i barvni film » K r a l j č a r -
d a š a « , 23. in 24. jan. argentin
sk i film » T a n g o l j u b e z n i « . 

D O L . T O P L I C E : 20. In 21. jan. 
italijanski film » B e n e t k e , me
s e č i n a in j a z « . 
K O S T A N J E V I C A : 21. januarja 
a m e r i š k i barvr.l fi lm » K r a l j in 
j a z « . 

M E T L I K A : 20. in 21. januarja 
a m e r i š k i film » B r a t j e Karama-
z o v i « , 24. jan. ifomlunskl film 
» . P o d m o r n i c a O r e l « . 

N O V O M E S T O » K R K A « : od 19. 
do 22. jan. jugoslovanski film 
» N a s i l j e na t r g u « , od 23. do 25. 
jan. g r š k i film » N i k o l i v ne
d e l j o « . • , • , 

Z A H V A L A 
Ob bridki izgubi n a š e 

ljube ž e n e , mame in sta
re mame 

Jožefa Brulc 
iz Hrastulj p r i Skocjanu 
se vsem, k i so jo imeli 
radi, j i poklonili cvetje 
in jo spremili na njeni 
tadnjl poti, n a j l e p š e za
hvaljujemo. 

Ž a l u j o č i ostali. 

Razpis podjetja 
N0V0LES 

Komisija za sklepanje in od
povedovanje delovnih razmerij 
podjetja » N O V O L E S « - lesni 
kon.{binat Novo mesto razpisu
je delovno mesto 

S T E N O D A K T I L O G R A F A 

Pogoji: znanje strojepisja in 
stenografije ter najmanj 3-let-
na praksa v administraciji 
uprave al i gospodarski organi
zaciji. P l a č a se d o l o č i po pra
vilniku o delitvi osebnih do
hodkov. P r o š n j e , kolkovar.e s 
50 din d r ž a v n e takse, je treba 
poslati najkasneje do 31. ja
nuarja 1962 upravi podjetja 
» N o v o l e s « , Novo mesto. V p r o š 
nji naj bodo navedena š o l s k a 
izobrazba ter dosedanja delov
na razmerja. 

Razpis ObLO v Črnomlju 
Komisija za razpis delovnih 

mest direktorjev pri o b č i n s k e m 
ljudskem odboru Č r n o m e l j raz
pisuje mesto 

D I R E K T O R J A 

v podjetju » K o v i n a r « , Č r n o m e l j 
Pogoji: strojni i n ž e n i r z dve

letno prakso al i strojni tehnik 
6 petletno prakso ali visoko
kvalificirani mojster v kovin
ski stroki z desetletno prakso 
na vodilnih delovnih mestih. — 
Ponudbe je treba poslati na 
o b č i n s k i ljudski odbor Č r n o 
melj do 15. februarja 1962. Pla
ča po pravi lniku ozirour.n po 
dogovoru. D r u ž i n s k o stanova
nje zagotovljeno. 

Razpis 0ZSZ 
v Novem mestu 

Komisija za u s l u ž b e n s k e za
deve pri Okrajnem zavodu za 
socialno zavarovanje v Novem 
mestu razpisuje naslednja de
lovna mesta: 

U S L U Ž B E N C A III . V R S T E 
v u p r a v n o - p i s a r n i š k i stroki pri 
Okrajnem zavodu v N . mestu. 
Pogoj: d o v r š e n a srednja š o l a . 

U S L U Ž B E N C A i n . V R S T E 
v f i n a n č n i stroki pr i Okrajnem 
zavodu v Novem mestu. Pogoj: 
d o v r š e n a ekonomska srednja 
š o l a . 

U S L U Ž B E N C A III . V R S T E 
v f i n a n č n i stroki pri p o d r u ž n i c i 
Okrajnega zavoda v B r e ž i c a h . 
Pogoj: d o v r š e n a ekonomska 
srednja š o l a ali druga ustrezna 
srednja š o l a . 
S E F A I Z P O S T A V E V S E V N I C I . 
Pogoj: v i š j a izobrazba s trilet
no prakso ali srednja izobrazba 
s š e s t l e t n o prakso v upravni 
s lužVi . 

Pravilno kolkovane p r o š n j e z 
ž i v l j e n j e p i s o m in opisom stro
kovne prakse p o š l j i t e na Okraj 
ni zavod za socialno zavarova
nje v Novem mjestu napozr.eje 
do 27. januarja 1962. Razpis ve
lja do izpopolnitve delovnih 
mest. 

Obvestilo Zdravstvenega 
doma v Novem mestu 
Zdravstveni dom v Novem 

mestu o b v e š č a zavarovance na 
svojem o b m o č j u , da bo od 
13. januarja 1962 dalje odprta 
redna ordinacija v popoldan
skem č a s u , in sicer: vsak po
nedeljek, sredo, č e t r t e k in pe
tek od 11. do 17. ure. 

Prosimo zavarovance, da se 
popoldanske ordinacije poslu
ž u j e j o zaradi razbremenitve 
dopoldanskih ordinacij in da 
se z m a n j š a j o izgubljene delov
ne ure. 

Objava 
Društva knjigovodij 

D R U Š T V O K N J I G O V O D I J v 
Novem mestu o b v e š č a , da bo: 

27. januarja 1962 seminar za 
sestavo z a k l j u č n e g a r a č u n a za 
leto 1961. Z a č e t e k ob 8. uri v 
dvorar.i Doma ljudske prosvete 
v Novem-mestu; 

v dneh 29., 30. in 31. januarja 
seminar o planiranju, in obra
č u n a v a n j u v ekonomskih eno
tah. Seminar bo v prostorih Za
voda za i z o b r a ž e v a n j e kadrov 
in produktivnosti dela v No
vem mestu. Z a č e t e k ob 9. uri . 
Prijave za seminar p o š l j i t e 
D r u š t v u knjigovodij Novo me
sto do v k l j u č n o 24. januarja 
1962. 

Č R N O M A L J S K I 
M A T I Č N I U R A D S P O R O Č A : 

Decembra je bilo rojenih 8 
d e č k o v in 2 deklici . 

P o r o č i l i so se: J o ž e f Majerle, 
cestar z Doblioke gore. in Earua 
Benec, babica z G r i č a ; J o ž e f 
Butala, kmet z G r i č a , in A n 
tonija Majerle, delavka z Do-
b l i č k e gore; Leopold Medved, 
rudar, in Terezija Sribar. de
lavka, oba iz K a n i ž a r i e e ; Karel 
Planine, Žagar iz Č r n o m l j a , in 
Katarina R o ž i č , delavka iz Lo
ke pri Č r n o m l j u ; Rajmund Ro-
•bek, pleskar iz Č r n o m l j a , in 
Marjjja S tar . i ša . k r o j a č i c a iz 
Smihela: Mile Spehar, kolar, in 
Katarina M t h e l i č , kuharica, oba 
iz K a n i ž a r i e e ; Rudolf A d l e š i č , 
ž e l e z n i č a r iz Loke, in J o ž e f a 
Posedel, delavka iz Č r n o m l j a . 

Umrl i so: Stanko B r o d a r i č , 
otrok iz Gribelj , star 1 leto; 
Alojz Milek, upokojenec Iz G r i 
belj. star 59 let: J o ž e Volf, 
upokojenec iz S t r a ž n j e g a vrha, 

star 81 let; Meta K r a m a r i č , už i t - ' 
lcarica iz Č r n o m l j a , stara 77 let. 

N O V O M E Š K I 
M A T I Č N I U R A D S P O R O Č A : 

V č a s u od 8. do 13. januarja 
je bilo rojenth 19 d e č k o v in 10 
deklic. 

P o r o č i l a sta se Anton Turk , 
delavec s Sel pr i Z a j č j e m vrhu, 
in K l o b u č a r Marija , delavka iz 
Verduna. 

Pretekli teden so v novome
š k i p o r o d n i š n i c i rodile: Marija 
Ivec iz Metlike - d e č k a , Justi 
Horvat iz Ž a b j e vasi - deklico, 
Angela D r a ž u m e r i č z B e l č j e g a 
vrha - deklico, Š t e f k a Krevs z 
Vel . Kala - deklico, Marija 
Zgajnar iz Grabic - deklico, 
Ivanka Lisac iz Ragovega — de
č k a , Ivanka Grorraan z M a č j e g a 

SPORED RADIO LJUBLJANA 
Vsak dan: p o r o č i l a ob 5.05, 

G.OO, 7.00, 8.00, 12.00 13.00. 13.00, 
17.00, 19.30, 22.00 in 24.00. Pisan 
glasbeni spored od 5.00 do 8.00. 

P E T E K , 19. J A N U A R J A : 8.03 
Poj o mali vokalni ansambli. 
8.55 Pionirski tednik. 10.23 Kot i 
č e k za mlade ljubitelje glasbe. 
11.33 S popevkami po svetu. 
12.05 Kvintet bratov Avsenikov. 
12.15 Radijska k m e č k a univerza 
— i n ž . Jelka H o č e v a r : Najno
v e j š a k e m i č n a sredstva za za
tiranje plevela. 14.03 Radijska 
š o l a za n i ž j o stopnjo. 14.33 Po_ 
je Zinka Kune. 15.20 Iz skladb 
Petra Stojanovica. 15.43 Jezi
kovni pogovori. 18.00 Aktualno
sti doma in v svetu. 13.43 Iz 
n a š i h kolektivov. 22.15 Tedenski 
z u n a n j e p o l i t i č n i pregled. 20.45 
Št i r i sto let klavirske glasbe. 
21.15 Oddaja o morju in po
m o r š č a k i h . 22.15 Po svetu jazza. 
23.05 Plesna glasba. 

S O B O T A , 20. J A N U A R J A : 8.03 
P o š t a r č e k v mladinski glasbeni 
redakciji . 8.55 Radijska š o l a za 
n i ž j o stopnjo. 9.25 Zvoki Ba l 
kana. 11.00 Nekaj folklore iz 
J u ž n e Amerike. 11.15 A n g l e š č i . 
rta za mladino. 12.05 Nekaj na
rodnih ob spremljavi harmoni
ke. 12.15 Kmetijski nasveti — 
Inž . Franc Skledar: Uspehi po
ljedelstva v R a k i č a n u . 13.30 Z a . 
dovoljni Kranjc i s pevci. 14.35 
N a š i p o s l u š a l c i č e s t i t a j o in po
zdravljajo. 15.20 Napotki za tu
riste. 17.05 Gremo v k i n o . . 
19.05 Sobotni d o m a č i p61e — 
mele. 20.00 V vedrem ritmu. 
20.20 Zabavna radijska igra: 
Vozl i i n š p e k t o r j a Bralna. 20.50 
Melodije za prileten konec te. 
dno. 22.15 Oddaja za naše" izse
ljence. 23.05 Do p o l n o č i v ples-, 
nem ritmu. 

N E D E L J A 21. J A N U A R J A : 
8.00 Mladinska radijska igra. 
9.05 V novi teden z zabavno 

glasbo. 10.00 Se pomnite tova
r i š i . . . Marija V o j s k o v i č : B i l 
je navaden dan. 10.30 Pisan 
glasbeni dopoldan. 12.03 N a š i 
p o s l u š a l c i č e s t i t a j o in pozdrav
ljajo. 13.30 Za nai-o vas. 14.15 
za vedro r a z p o l o ž e n j e . 16.00 H u 
moreska tega tedna. 16.20 Oper
ne melodije. 17.03 Majhni za
bavni ansambli. 17.13 Radijska 
igra: P o l n o č n i e.vpres. 18.30 

Š p o r t n o popoldne. 20.00 Izberi 
te melodijo tedna! 22.15 N o č n i 
akordi. 23.03 Plesna glasba. 

P O N E D E L J E K , 22. J A N U A R 
J A : 8.30 Iz Thomasove Mignon. 
8.35 Za mlade r a d o v e d n e ž e . 11.00 
Poje ž e n s k i vokalni kvartet 
11.35 Od v a l č k a do tvvista. 12.15 
Radijska k m e č k a univerza — 
i n ž . Mihael Leonardi : Novi po
gledi glede obdelave v vino
gradih. 13.30 Z v o č n a mavrica. 
14.33 N a š i p o s l u š a l c i č e s t i t a j o 
in pozdravljajo. 17.03 55 minut 
za ljubitelje operne glasbe. 

POSEBNO OSVESTILO 
0 ŽREBMJU 

Ker naročniki našega lista v Brestanici niso 
dobUi novoletne številke, za kar smo zvedeli v 
upravi lista šele 12. januarja 1962 (tiskarna trdi, da 
je celotno naklado v redu dostavila pošti v Ljub
ljani, pošta v Brestanici pa ni dobila 109 izvodov 
za naročnike na svojem področju!), smo šele v 
ponedeljek dostaviU vsem naročnikom novoletno 
številko. Da ne bi bili brestaniški bralci našega 
lista prikrajšani za novoletno nagradno križanko 
in slikovno uganko, smo rok za pošiljanje rešitev 

DO SOBOTE, 20. JANUARJA 1962 
podaljšali 

Rešitev nagradnih žrebanj bomo zato objavili 
šele v četrtek, 25. januarja 1962. 

Rešitev križanke in slikovne uganke: 

PRIHODNJI TEDEN! 

13.00 Aktualnosti doma ln v sve
tu. 13.43 Radijska univerza — 
Slavko Faust: N a š e tovarne po
gonskih motorjev. 20.00 Igramo 
za vas. 21.00 Z revije mladih 
koncertantov. 23.03 Plesna glas
ba. 

T O R E K . 23. J A N U A R J A : 8.03 
Gorenjski vokalni oktet. 9.23 Iz 
albuma sopranskih arij . 10.13 
Izberite melodijo tedna! 11.15 
Utrjujte svojo a n g l e š č i n o ! 12.15 
Kmetijski nasveti — Vlado 
Martelanec: Kuhanje v o š č i n in 
pravilno ravnanje z voskom. 
13.30 D o m a č i napevi izpod ze. 
lenega Pohorja. 14.05 Za š o l a r 
je: Č u d e ž n o zdravilo. 15.20 Za
bavni orkester Scholz. 18.43 S 
k n j i ž n j e g a trga. 20.00 Poje K o . 
morni zbor R T V Ljubljana. 
20.30 Radijska igra: E n dan z 
Edvardom. 22. 15 Uvod v glas
bo 20. stoletja. 23.03 Plesna 
glasba. 

S R E D A , 24. J A N U A R J A : 8.03 
Matineja v ljudskem tonu. 8.55 
Pisani svet pravljic i n zgodb. 
11.25 Verdi s solisti ljubljanske 
opere. 12.05 V a š k i kvintet z Bo
ž o m in M i š k o m . 12.15 Radijska 
k m e č k a univerza — dr. Franjo 
J a n e ž i č : Zatiranje kostanjevega 
raka. 14.35 Vel iki zabavni or . 
kestri. 17.05 Š o f e r j e m na pot. 
18.45 Litidski parament. 20.00 
N a š variete. 22.15 Po svetu iaz-
zl. 23.31 Plesna glasba. 

Č E T R T E K , 25. J A N U A R J A : 
8.20 Zabavni orkester R T V Za
greb. 9.23 Petnajst minut za lju
bitelje eha.eha. 11.15 Ruski te
č a j za z a č e t n i k e . 11.30 Zvok i za 
zabavo. 12.15 Kmeti iski nasveti 
— i n ž . Stojan V r a b l : Poiav 
r d e č e g a pajka v vinogradih. 
14.35 N a š i p o s l u š a l c i č e s t i t a l o 
in pozdravljajo. 15.30 T u r U V c n -
oddala. 17.05 Konoeirt po ž e l l a h 
p o s l u š a l c e v . 18.45 Kulturna kro
nika. 19.05 Popevke slovenskih 
avtorjev. 50.00 Č e t r t k o v v e č e r 
d o m a č i h pesmi in napevov 
22.15 Novi oosnetld plesnega 
orkestra R T V LJubljana. 23.30 
Ples.na glasba. 

Televizijski 
sprejemnik 
bo tudi letos prva nagrada v našem velikem 
N A G R A D N E M ŽREBANJU DOLENJSKEGA LISTA, 
v katerem bodo sodelovali vsi stari in novi naroč
niki našega tednika. Pripravljamo vam tradicionalno 
žrebanje, v katerem bomo razdelili 100 L E P I H 
NAGRAD vsem tistim naročnikom, k i bodo do 
roka poravnali polletno naročnino za domači tednik. 

VENDAR N E POZABITE: pri žrebanju bodo 
sodelovali samo tisti naši stari in novi naročniki, 
k i prejemajo DOLENJSKI LIST po pošti na svoj 
naslov! 

Ce DOLENJSKEGA LISTA morda še-ne dobivate 
redno, ima za vas prazno naročilnico vaš pismo
noša! Naročite si najbolj brani tednik v novo
meškem okraju še danes! Vaše komunsko glasilo 
vas bo sproti seznanjalo z vsem, kar se dogaja 
v vaši občini! Le če boste sproti prebirali v vaši 
občini najbolj razširjeni domači list, boste lahko 
uspešno spremljali delo in načrte ljudskega odbora, 
organizacij, društev, gospodarskih podjetij in usta
nov! 

N E POZABITE: dobre informacije vam bodo 
pomagale, da boste laže soodločali pri vsem, kar 
se dogaja v vaši občini! V tedniku vaše občine boste 
najprej in najhitreje zvedeli, kar vas kot občana 
najbolj zanima! 

ZDRUŽITE KORISTNO S PRIJETNIM! Pripo
ročite DOLENJSKI LIST znancem, svojcem in pri
jateljem doma in v tujini! Pošljite nam njihove 
naslove! BREZPLAČNO j im bomo poslali nekaj 
številk DOLENJSKEGA LISTA N A O G L E D ! 
Naročite na DOLENJSKI LIST sorodnike v tujini 
in fante, sinove ali može, k i so v vrstah JLA! 
Prijetno j ih boste presenetili! 

PRI V S E M T E M PA UPOŠTEVAJTE: tudi letos 
smo vam pripravili v velikem nagradnem žrebanju 

100 nagrad 
100 presenečenj 

dola — d e č k a . Fanl Hribar iz 
Pungerta — deklico, Mihaela 
Kumelj iz Drenja — deklico, 

A n a Rezelj Iz H m e l j č i č a — de
klico, Justina Kocjan iz M i h o -
vice — d e č k a , Slavka S u š t e r s i č 
iz Gotne vasi — d e č k a , Vida 
B e s l i č iz Č r n o m l j a - d e č k a , 
Marija Plut iz Vinjega vrha -
deklico, Marija Pire iz Dol. 
Lakovnic — d e č k a , A n a Oster-
man z Dol. Kamene — d e č k a , 
Anica S a š e k iz M a č k o v c a — de
klico, Vera A g n i č z Desir.ca — 
d e č k a , Anica Grandovec iz So
teske — deklico, Martina H o č e 
var z Vrha — d e č k a , Ana K a v -
š e k iz Starega trga — deklico, 
Anica Brajer iz O r n u š k e vasi — 
deklico A n a Boltez iz G a -
berja je rodila deklico. A l b i 
na P l e s k o v i č iz Gor. Gomile -

- d e č k a . Ana Knafelj s Sel — de
č k a , Angela Vovko iz Stravber-
ka — deklico, Marija Imperl iz 
P e č j a — d e č k a . Kristina Beitko-
v l č iz Rumanje vasi — d e č k a , 
Ivanka Zaje z Gaberske gore — 
deklico, Majda P i r š iz Loke — 
d e č k a . A n a Klenraenčlč iz Re-
g e r č e vasi — d e č k a , Martina 
K o č e v a r iz K o č e v j a — deklico, 
A n č k a V o d i č a r iz Dol. Toplic — 
dve deklici, A n a Makse z V r h -
p e č l — d e č k a , Anica Berkopec 
iz Rumanje vasi — deklico, 
Ivanka K r i ž a n z Otoka — de
klico. Danica Stajdohar iz Ve l . 
Nerajca — d e č k a , Marija M i 
h e l i č iz Osredka - d e č k a , Slav
ka V l n d i š m a n iz Stranske vasi 
— d e č k a , Marija Je ' .enič iz Čr
nomlja — deklico. 

Iz brežiške porodnišnice 
Pretekli teden so v b r e ž i š k i 

p o r o d n i š n i c i rodile: Marija A j -
ster iz Rajca — d e č k a , Milena 
P e č n l k iz Sentlenarta — d e č k a , 
J o ž e f a A n d o l š e k iz Malega Mra-

š e v e g a — deklico, Marija B a r b i č 
iz Razdrtega — d e č k a , Anica 
B l a g u š e v i č iz Gaberja — d e č k a , 
Marija Gorenc iz Maleg^ Pod
loga — dedka, Majda . Z v e g l l č iz 
V K t e m - K r š k e g a — d e č k a , Zofija 
Mikolaue iz Laz — deklico, 
Branka D r n j a č iz Sevnice — de
klico. Marija Gorenc iz Nove 
Rese - deklico, Zofka Urek iz 
Dolenje vasi — deklico, Olga 
H o r v a t i č iz Stare vasi — d e č k a , 
Ana B o ž i č iz V i d e m - K r š k e g a — 
deklico, 'Kristina Rihtar iz Le -
skovca — deklico. 

N O V O M E Š K A K R O N I K A 
N E S R E Č 

Pretekli teden so se ponesre
či l i in iskali p o m o č i v b r e ž i š k i 
b o l n i š n i c i : Marija P u n g e r č a r , 
ž e n a kmeta iz Z a l o v i č , si je pri 
kuhanju ž g a n j a opekla levo no
go. Ivanu A n d o l j š k u , sinu de
lavca Iz L o n č a r j e v e g a dola, je 
hlod padel na levo nogo. Janez 
Zorko, tesar iz Z a l o v i č , se je s 
sekiro usekal v desno nogo. 
Terezija M e ž n a r š i č , gospodinja 
iz Trebnjega, se je ustrelila v 
prsi. Milivoj B o b i č , s in delavke 
iz Č r n o m l j a , si je z v r o č o vodo 
opekel spodnji del telesa. 

Brežiška kronika nesreč 
Pretekli teden so se ponesre

čil i in iskali p o m o č i v b r e ž i š k i 
b o l n i š n i c i : Mirko K o v a č , dela
vec iz Trstenika, si je poreza! 
po n e s r e č i desno roko. Zlata 
C i č k o , gospodinja iz L a d u č a , je 
pri padcu po stopnicah dobila 
p o š k o d b e po glavi. Franc Ce
pin, kmet iz Bistrice ob Sotli,-
si je pri padcu na d v o r i š č u po
š k o d o v a l desno nogo. J o ž e Cer-
jak, traktorist iz Arnovega se
la, si je pri padcu z motor
jem p o š k o d o v a l koleno. 

DOLENJSKI LIST 
L A S T N I K I IN I Z D A J A T E L J I : o b č i n s k i odbori S Z D L In 
Okrajni odbor S Z D L v Novem mestu - I Z D A J A T E L J 
SKI S V E T : Milan B a š k o v i č , Tone G o š n i k , inž . Davorin 
Gros, inž . J o ž e Legan, Franc Molan, prof. Ema Muser, 
Maks P o g a č a r , Miran S i m l č , prof. Tone Trdan, Janez 

V i t k o v i č in Viktor Z u p a n č i č . 

U R E J U J E U R E D N I Š K I O D B O R : Tone G o š n i k (glavni 
in odgovorni urednik), M i l o š Jakopec, Drago Kastelic 

in Ivan Zoran. 

I Z H A J A vsak č e t r t e k - Posamezna š t e v i l k a 20 dinarjev 
- Letna n a r o č n i n a 9C0 dinarjev, polletna 450 dinarjev; 
p l a č l j i v a je vnaprej. Za" inozemstvo 1800 dinarjev -
T e k o č I r a č u n pri podr. Narodne banke v Novem mestu 
606-11-3-24 - N A S L O V U R E D N I Š T V A IN U P R A V E : 
Novo mesto, Glavni trg 3 (vhod iz D i l a n č e v e ulice) -
P o š t n i predal: Novo mesto 33 - T E L E F O N š t e v . 127 -
Rokopisov ln fotografij ne v r a č a m o — T I S K A : Č a s o 

pisno podjetje » D E L O « v Ljubljani . 


